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روزنامه صبح ایران

نایب رییس مجلس: 

اختیارات استانداران افزایش یابد

عباسعلی کدخدایی: 

شورای نگهبان نهادی حقوقی است نه باشگاه سیاسی

سوخت گران نمی شود

رئیس دفتر رئیس جمهوری: 

باید به شکل مدنی بامطالبات و 
اعتراض های مردم برخورد کنیم 

در گفت و گوبا نائب رییس شورای اسلامی شهرقم ابعاد مختلف پروژه منوریل واکاوی شد

منوریل قم  همچنان 
روی ریل ابهام؟! 

* شورای شهرمصوبه ای برای احداث منوریل درقم نداشته است
* منوریل قم  توجیه حمل و نقلی خود را از دست داده است

* تصمیم شجاعانه امروز بهتر از پشیمانی فرداست 
* چرامنوریل  بدون طرح مطالعاتی به قم آمد؟
*  چرا موافقان دیروز امروز مخالف شده اند؟

* آینده منوریل تاریک است 
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رئیس کل دادگستری استان قم گفت: یکی از چالش های اصلی در بخش قضایی، عدم استفاده 
از ظرفیت مردم است در حالی که بسیج به عنوان یک نهاد مردمی در امنیت کشور نقش ایفا کرد.
حجت الاسلام والمسلمین حمزه خلیلی ظهر دیروز در دوره تکمیلی حقوقدانان تراز انقلاب اسلامی 
در مجتمع یاوران مهدی با اشاره به امنیت ایران اظهار کرد: کشورمان امنیت بالایی در عرصه منطقه 
دارد، این امنیت محصول جانفشانی نیروهای مسلح کشورمان از جمله بسیجیان است.وی ادامه 
داد: یکی از چالش ها در بخش قضایی، عدم استفاده از ظرفیت مردم است، عناوین مجرمانه اگر 
تبدیل به عرف شوند، این مساله منجر به نافرمانی مدنی در جامعه خواهد شد، به همین دلیل باید 
به دنبال جلوگیری از عرفی شدن جرایم اجتماعی در جامعه باشیم.رئیس کل دادگستری استان قم 

افزود: حقوقدانانی که می خواهند در تراز انقلاب اسلامی قرار بگیرند...

رئیس دفتر رئیس جمهوری تاکید کرد: ما خادم مردم هستیم نه قیم آنان و باید به شکل مدنی با مطالبات و اعتراض 
های آنها برخورد کنیم. محمود واعظی روز دوشنبه در همایش مدیران، سردبیران و روسای مراکز و دفاتر ایرنا افزود: باید 

حرف مردم و خواسته های آنان را بشنویم و برای آنها راه حل پیدا کنیم...

معاون قضایی دادستان عمومی و انقلاب قم با ابراز ناخرسندی از وضع تبلیغات شهری قم گفت: 
تبلیغات شهری از نظر جانمایی و محتوایی باید هرچه سریع  تر نظام  مند شود.علی اصغر سلطانی روز 
دوشنبه در گفت و گویی، افزود: در راستای احیای حقوق عامه و حفظ شان و جایگاه مردم، دادستانی 
استان ساماندهی انواع تبلیغات شهری را در دستور کار خود قرار داده که در این خصوص با مسئولان 
ذیربط جلسه هایی برگزار و دستورات لازم صادر شده است.وی اضافه کرد: با بررسی  های صورت 
گرفته مشخص شد یکی از دلایل بروز تصادف های رانندگی، جانمایی غیر کارشناسانه انواع تابلو های 
تبلیغاتی شکلی یا نوشتاری است که به استناد تبصره 3 ماده 14 قانون رسیدگی به تخلفات راهنمایی 
و رانندگی، در صورت بروز حادثه دستگاه  های اجرایی مرتبط مسئول جبران خسارت هستند.وی 

ادامه داد: عامل دیگر وجود تبلیغات گسترده بر روی اتوبوس  های...

رئیس کل دادگستری استان قم مطرح کرد

استفاده نکردن از ظرفیت مردم 
چالش بخش قضایی 

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم:

 تبلیغات شهری در قم 
باید نظام مند شود

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تاکید بر 
اینکه قاضی نباید بر اساس سفارش افراد حکم صادر کند، گفت: 
این حکم باید بر اساس عدالت و به دور از هر گونه منافع شخصی، 
گروهی و جناحی باشد.آیت الله محمد یزدی روز دوشنبه در »همایش 
دوره تکمیلی حقوق دانان تراز انقلاب اسلامی« در مجتمع یاوران 
مهدی)عج( قم، افزود: قاضی باید در مسیر قضاوت، تنها خداوند و 

تحقق عدالت را در نظر بگیرد، چراکه تلاش آنان ...

رئیـس قـوه قضاییـه گفـت: دو تابعیتـی بـودن در جمهوری 
اسـلامی جـرم نیسـت و کسـی در ایـران صرفـاً بـه دلیـل دو 
تابعیتـی بـودن تعقیـب و زندانـی نمـی شـود. آیت اللـه صادق 
آملی لاریجانی در جلسـه مسـئولان عالی قضایی افـزود: چندی 
قبـل، وزیـر امور خارجـه انگلیس قبل از سـفر به ایـران با لحنی 
تکبرآمیـز بـه دولـت جمهوری اسـلامی هشـدار داده بـود که از 

حبـس دو تابعیتـی ها خـودداری کنیـد. ..

آیت الله یزدی:

حکم قاضی باید به دور از 
منافع شخصی و جناحی باشد

رئیس قوه قضاییه: 

دوتابعیتی در ایران
 جرم نیست 
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نباید عجولانه برای برجام 
تصمیم گرفت 

علی لاریجانی در نشست خبری به مناسبت روز مجلس:

* نمی خواهیم دیپلماسی بزک را در کشور دنبال کنیم 
* اکنون زمان حل مسائل و مشکلات مردم است  
* مجمع تشخیص نمی تواند قانونگذاری کند
* حریت نمایندگان باید حفظ شود

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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در نظر دارد بهره برداری از 9 سازه بیلبورد تبلیغاتی  و 1 عرشه پل  سطح 

شهر را در قالب سه بسته  ) مزایده اول 3  سازه بیلبورد  و مزایده دوم 3  سازه 

بیلبورد و مزایده سوم 3  سازه بیلبورد و 1 عرشه پل ( به مدت سه سال از 

طریق برگزاری مزایده به بخش خصوصی واگذار نماید. لذا از کلیه کانون های 

تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت اول 

نسبت به دریافت اسناد مزایده و از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت10 روز 

و تا پایان ساعت اداری مورخ 1397/09/24 جهت ارائه پیشنهادات به سازمان 

زیباسازی شهرداری قم واقع در خیابان آیت الله طالقانی)آذر( کوچه شماره 

25 ساختمان زیباسازی اداره حقوقی و امور پیمانها  مراجعه و یا جهت دریافت 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37701512  داخلی 304  تماس حاصل فرمائید 

ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی و 

کارشناسی بر عهده برنده مزایده خواهد بود.
آگهی مزایده)نوبت اول( تاریخ 1397/09/06      آگهی مزایده)نوبت دوم( تاریخ 1397/09/13

سازمان زیبا سازی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی ) نوبت دوم (
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حمله به وزیر
 جبران پروژه شکست 

بیش از شش ماه قبل تلگرام به صورت رسمی در 
ایران فیلتر شد و از دسترس مستقیم کاربران خارج 
چند  اختیار  در  کشور  امکانات  مدت  این  در  شد. 

پیام رسان داخلی قرار گرفت تا مخاطب ایرانی را جذب کنند و خدمات تلگرام 
را به آنها ارائه کنند. اما سوال اینجاست که این پروژه چرا موفق نشد؟ تلگرام که 
پیام رسان چندان محبوبی نیست و در عرصه بین المللی به مانند دیگر پیام رسان ها 
همچون واتساپ طرفدار ندارد، در ایران به دلیل تنوع امکاناتی که در اختیار 
مخاطبان قرار می داد مورد توجه قرار گرفت. یکی از امکاناتی که این پیام رسان در 
اختیار مخاطبش قرار می داد، عضویت در کانال های متنوع با موضوعات مختلف 
بود.دسترسی بدون محدودیت کاربران ایرانی به محتوای رسانه هایی که در ایران 
امنیتی مسئول  یا برخی فیک نیوزها که به زعم دستگاه های  فیلتر هستند و 
راه اندازی تجمعات اعتراضی و شورش های خیابانی بودند ، از جمله مهمترین عامل 
در فیلترینگ تلگرام بود. برای جلوگیری از فیک نیوزها و اخباری که سبب ساز 
شایعه و جنجال شد، سال گذشته بحث فیلترینگ هوشمند مطرح شده بود که 
در برخی شبکه های اجتماعی پیاده شد.بعد از فیلترینگ تلگرام، دو نسخه داخلی 
این پیام رسان خدمات رسانی به مخاطبان را برعهده گرفتند. این دو نسخه قبل از 
فیلترینگ تلگرام نیز وجود داشت، اما بعد از آن محل رجوع بسیاری از مخاطبان 
ایرانی شد تا فیلتر این پیام رسان را دور بزنند. جلوگیری از این دو نسخه و تلاش 
برای از کار انداختن آن، ماموریت ویژۀ برخی نهادها شد تا دسترسی عمومی به 
تلگرام قطع شود.پیام رسان های داخلی در اقدامی مشترک تلاش کردند تا این 
دو نسخه از تلگرام را از دسترس خارج کنند. بیانیه مشترک این پیام رسان ها در 
تقابل با تلگرام و درخواست امکانات و بودجه های بیشتر فصل تازه ای از فعالیت  
این  است.  داخلی  اجتماعی  در شبکه های  انحصار  برای  داخلی  پیام رسان های 
پیام رسان ها که در مقاطع مختلف بودجه های فراوانی برای تقویت خود و ایجاد 
انحصار در شبکه داخلی دریافت کرده اند همچنان با بحران مخاطب مواجه هستند.

پس از فیلترینگ تلگرام طبق دستورالعملی عمومی رسانه های عمومی و نهادهای 
دولتی از حضور در این پیام رسان منع شدند. رسانه های رسمی از جمله صدا 
و سیما در این مدت در قالب های مختلفی به حمایت از پیام رسان های داخلی 
پرداختند و کانال های پشتیبان خود در شبکه های اجتماعی را به پیام رسان های 
داخلی منتقل کردند. برخی خبرگزاری های رسمی نیز از این قاعده پیروی کردند 
و کانال های تلگرامی خود را معلق کردند.در هفته های گذشته برخی رسانه هایی 
که پس از فیلترینگ تلگرام بلافاصله این پیام رسان را ترک کردند و در این مدت 
برای موفقیت پیام رسان های داخلی از هیچ تلاشی فروگذار نکردند، یکباره کانال 
خود در تلگرام را مجدد راه اندازی کردند تا ارتباط مستقیم  با مخاطبان خودشان 
داشته باشند. این بازگشت یک معنای ویژه دارد و آن هم شکست پروژه حمایت از 
پیام رسان های داخلی و انحصار دسترسی عمومی به فضای داخلی بود. این روند که 
به نظر ادامه خواهد داشت، گامی موثر در حاشیه ای تر شدن پیام رسان های داخلی 
خواهد بود.در این میان صدا و سیما که مالک یکی از مهمترین پیام رسان های 
داخلی است، بابت عدم حمایت بیشتر از پیام رسان سروش و اختصاص امکانات 
به پیام رسان های بین المللی شاکی است. اختلاف صدا و سیما با وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات به حدی جدی شده است که رسانه ملی در برنامه های خود 
به بهانه های مختلف آذری جهرمی را مورد انتقاد قرار می دهد. این در حالی است 
که برخی منابع آگاه احتمال تعطیلی پیام رسان سروش در ماه های آینده  را مطرح 
کرده اند و بازگشت برخی از رسانه های اصول گرا به پیام رسان تلگرام را موید این 
پیش بینی می دانند.از طرفی محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در صفحه توئیتر خود با اشاره به مسئله پیام رسان های داخلی و موضع 
صدا و سیما در قبال آن نوشت: »وام به پیام رسان ها، ارائه پهنای باند رایگان، نیم بها 
شدن مصرف آنها برای کاربران، ارائه فضای مراکز داده رایگان به آنها که در مصوبه 
شورای عالی فضای مجازی در حمایت از پیام رسان ها آمده و در بیانیه ای مدیران 
پیام رسان ها آن را تایید کرده اند، یکجا در 20:30 تکذیب شد.«حمید فتاحی معاون 
وزیر و رئیس هیأت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت نیز با انتشار اینفوگرافی از 
وظایف دستگاه ها در سند حمایت از پیام رسان های داخلی به عملکرد صدا و سیما 
این گونه واکنش نشان داد: »ظاهرا از برزخ درآمدن وضعیت پیام رسان های داخلی 
به مصلحت برخی نیست. چرا که به وظایف خود در سند مصوب شورای عالی 
عمل نمی کنند و دائما با اغراض سیاسی وزارت ارتباطات را هدف قرار می دهند. 
آیا گلایه های پیام رسان ها از خودتان را شنیده اید؟ ما عمل کردیم شما چطور؟« 
هشتگ معاونت سیاسی صداوسیما در پایان توئیت وزیر به معنای این است که 
این معاونت رسانه ملی برنامه ای برای حمله به عملکرد وزارت ارتباطات دارد و 
به این بهانه می خواهد عملکرد وزیر را به چالش بکشد. توئیت معاون وزیر نیز با 
این هشتگ همراه بود تا انتقاد به عملکرد معاونت سیاسی صداوسیما را به نحو 
جدی دنبال کند.فارغ از نزاع موجود بین دولت و رسانه ملی بر سر پیام رسان های 
داخلی، باید در مورد عملکرد پیام رسان های داخلی هم مطالبی را عنوان کرد. 
پیام رسان های ایرانی در مدت فعالیت خود نتوانستند مخاطب ایرانی را راضی 
کنند تا از تلگرام به این فضاها نقل مکان کنند. با وجود برخی آمارهای غلو شده 
و غیرواقعی از کوچ مخاطبان ایرانی به پیام رسان های داخلی، استقبال محدود 
کاربران ایرانی و نارضایتی های مدیران این پیام رسان نمایان گر واقعیتی غیر از 
این است. با وجود برخی امکانات رایگان و گسترده که در اختیار پیام رسان های 
داخلی است، بسیاری از مخاطبان ایرانی مشقت های فراوانی را متحمل می شوند 
تا با استفاده از فیلترشکن به تلگرام متصل شوند.مخاطب ایرانی اگر نسخه ای 
روزآمد، امن، با امکانات گسترده و با قابلیت دسترسی آزاد به اطلاعات را در بین 
پیام رسان های داخلی ببیند، مشتاق به استفاده از آن خواهد شد. تجربه امسال 
نشان می دهد که با فشار، تهدید و تبلیغات گسترده رسانه ها بویژه صداوسیما 
نمی توان کاربران را مجبور به نصب و استفاده از یک پیام رسان کرد. پیام رسان های 
داخلی برای جذب مخاطبان باید مسیر اعتمادسازی را طی کنند که مهم ترین 
گام، حفظ استقلال و اعتمادآفرینی است. گام دیگر، افزایش کیفیت خدمات 
پیام رسان های ایرانی است. براساس اظهارنظر کارشناسان، اختلال  مکرر در عملکرد 
پیام رسان ها، امکانات محدود و امنیت پایین برخی از آن ها، دلایل اصلی اقبال 

پایین مخاطبان ایرانی است.
*دانش آموخته انسان شناسی

نگاه جدی به 
جانشین پروری و جوان گرایی

که  جوانانی  به  توجهی  بی  و  مدیریت  در  ضعف 
حوزه  در  توانند  می  و  دارند  ای  ویژه  استعدادهای 
های مختلف، حضور پررنگ و اثرگذاری داشته باشند، 

از جمله ضعف های جدی کشورمان به شمار می آید. برخی بنگاه های بزرگ 
اقتصادی، عملکرد بسیار موفقی دارند اما نسبت به جانشین پروری، بی توجه اند و 
به همین دلیل می بینیم که متاسفانه عمر کوتاهی داشته و به نسل بعدی منتقل 
نمی شود. امروز دنیا در حوزه تربیت نیروهای متخصص که توانایی اداره امور را 
داشته باشند، فعال شده و به آموزش مهارت و تخصص بسیار بها می دهد. جوانان 
به دلیل قدرت ریسک پذیری بالا و جسارت انجام کارهای بزرگ، اگر مهارت 
های لازم را داشته باشند می توانند اثرگذار بوده و خلاقیت را چاشنی کار کرده 
و به توسعه فعالیت های بنگاه کمک کنند. موضوع آموزش را می توان به کمک 
تشکل های تخصصی نیز اجرایی کرد. با توجه به اینکه تشکل ها روی موضوعات 
و رشته های کاری مشخصی تمرکز می کنند، بهترین گزینه برای انتقال علم و 
دانش به صورت تخصصی هستند.فرهنگ جانشین پروری در ایران نه به دلیل 
اهمیت نداشتن آن بلکه به دلیل بی توجهی و نبود درک درست از میزان اثرگذاری 
آن، شکل نگرفته است. البته مدتی است که اتاق ایران در این حوزه فعال شده 
و سعی دارد از جوانان مستعد و توانمند استفاده و مدیرانی برای آینده تربیت 
کند؛ افرادی که بتوانند کسب و کار را رشد دهند و حتی زمینه رشد دیگران را 
نیز فراهم سازند.به منظور تعمیم فرهنگ جانشین پروری، شبکه سازی در حوزه 
کارآفرینی و تقویت مسئولیت اجتماعی، استفاده از ظرفیت و پتانسیل جوانان 
کارآفرین در تشکل های مختلف بخش خصوصی به ویژه اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی لازم و ضروری است. برای همین منظور سازمان ملی کارآفرینی 
ایران را در اتاق ایجاد کردیم و سعی داریم در این قالب، گفتمان جانشین پروری را 
در کشور ایجاد کنیم.بخش خصوصی بر این باور است حضور جوانان تحصیل کرده، 
خوش فکر، خلاق و کارآفرین در فضای کسب و کار کشور می تواند نقش مهم و بی 
بدیلی در تزریق نوآوری به کسب و کارهای سنتی و افزایش تولید ناخالص داخلی 
و اشتغالزایی کشور به دنبال داشته باشد. در شرایط تحریم و ضرورت افزایش تاب 
آوری اقتصاد کشور، جوانان کارآفرین می توانند راه حل ها و راهکارهای نو و موثری 
برای برون رفت از چالش های اقتصادی ارائه دهند.همان طور که دیدیم »نازنین 
دانشور«، موسس یک استارتاپ به تازگی به عنوان برترین جوان کارآفرین در آسیا-

اقیانوسیه انتخاب شد. این رویداد مهم نشانه ظرفیت، پتانسیل و توانمندی جوانان 
ایرانی است که نباید نادیده گرفت.

* نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران

رئیس دانشگاه تهران در واکنش به خبر استیضاح وزیر علوم؛ 

تغییرات   مدیریتی
 به آموزش عالی آسیب زده است 

رئیس دانشگاه تهران گفت: نهاد آموزش عالی در سال های گذشته با توجه به تغییرات 
مدیریتی ، ضربه بسیاری دیده است در حالی که اهالی دانشگاه به فضای ایمن و پر از 

آرامش برای پژوهش و تحصیل نیاز دارند. 
محمود نیلی احمدآبادی روز دوشنبه در نشست خبری روسای پنج دانشگاه سطح 
یک کشور در دانشگاه تهران از طرح استیضاح منصورغلامی به عنوان ضربه ای بزرگ 
به دانشگاه نام برد و اظهار کرد: تغییر وزیر علوم در دو سال و نیم باقی مانده ازعمر دولت 
دوازدهم به شدت مشکل ساز خواهد بود، از سوی دیگر هیچ توجیه منطقی برای این 
کار هم وجود ندارد.وی درباره دستاورد خوشه های فکری دانشگاه های سطح یک کشور 
گفت: تأکید ما در این جلسات سیاست های کلی نظام است که از دانشگاه می خواهد 
دستاوردهای علمی خود در دنیا را ارتقا دهد.نیلی احمد آبادی افزود: دانشگاه ها باید در 
جهت حل مسائل کشور قدم های جدی بسیاری بردارد. نکته مهمی که در دستور کار 
دانشگاه ها قرار دارد، توسعه فعالیت های بین المللی است. رئیس دانشگاه تهران همچنین 
با اشاره به علمی بودن محور فعالیت های دانشگاهی، یادآورشد: بی شک دانشگاه های 
کشور باید در زمینه های بین المللی فعالیت های گسترده ای داشته باشند، ارتباطات با 
خارج باعث افزایش دانشجویان خارجی در کشور می شود.نیلی احمدآبادی همچنین به 
افزایش نرخ ارز در یک سال گذشته اشاره کرد و گفت: با توجه به افزایش نرخ ارز توان 
مالی دانشگاه ها برای بورس استادان و دانشجویان به سایر کشورها کاهش یافته است، 
برای حفظ مبادلات بین المللی باید به تفاوت نرخ ارز به دانشگاه ها پرداخت شود.وی 
در ادامه درباره پرداخت بودجه به دانشگاه ها اظهار کرد: 70 درصد بودجه به طور کامل 
باید به دانشگاه ها اختصاص داده شود اما در حال حاضر 40 تا 42 درصد مبلغ هنوز به 
دانشگاه پرداخت نشده است.رئیس دانشگاه تهران همچنین با اشاره تأثیر صد در صدی 
بودجه در هزینه های تربیت نیروی انسانی گفت: با توجه به نوسانات نرخ ارز فرصت های 
مطالعاتی در خارج از کشور برای استادان و دانشجویان محدود شده است که امید است با 
تخفیف صد در صدی بخشی از مشکلات اینچنینی کاهش یابد.نیلی احمدآبادی با بیان 
اینکه حمایت نکردن از دانشجویان ضررهای بسیاری به کشور وارد می کند، گفت : از 
دولت خواسته می شود تا مابه تفاوت نرخ ارز را به دانشگاه ها پرداخت کند.وی با اشاره 
به ارائه چندین خوشه تخصصی و فکری در زمینه های اقتصاد کلان، پولی و بانکی، 
سرمایه اجتماعی، حقوق شهروندی در دانشگاه تهران، یادآور شد: دانشگاه ها از تمامی 
تجهیزات آزمایشگاهی برخوردار نیستند بنابراین نمی توانند بستر لازم برای انجام فرصت 
های مطالعاتی 6 تا 9 ماهه خارجی را فراهم کنند .رئیس دانشگاه تهرن با اشاره به اینکه 
بودجه دانشگاه ها مانند کالاهای اساسی اهمیت دارد، یادآورشد: در دوران جنگ تحمیلی 
با وجود محدودیت های بسیار ، ارز دانشگاه ها محدود نشد و بسیاری از اعضای هیات 
علمی فعلی در آن زمان توانستند بورس شوند، چرا که ضعف دانشگاه ها در آینده کشور 

را با مشکلات بسیاری مواجه می کند.

اسحاق جهانگیری: 

پایش و مدیریت کیفیت آب شرب ضروری است
معاون اول رییس جمهوری با بیان این که با وجود بارندگی های اخیر باید همچنان 
مدیریت مصرف آب مدنظر باشد، گفت: پایش و مدیریت کیفیت آب شرب ضروری است.

اسحاق جهانگیری ظهر دیروز  در جلسه جلسه شورای عالی آب بر ضرورت اجرای 
پروژه های مرتبط با ارتقاء کیفیت آب شرب تاکید کرد و افزود: پایش و مدیریت کیفیت 
آب و تلاش برای ارتقاء کیفی منابع آبی امری ضروری است چرا که مردم با اطمینان 
از عملکرد دولت و وزارت نیرو ، نسبت به کیفیت آب شرب آسوده خاطر هستند.معاون 
اول رییس جمهوری با اشاره به برنامه ریزی و اقدامات وزارت نیرو برای مدیریت تامین 
آب شرب در تابستان سال جاری تصریح کرد: تامین آب شرب در تابستان امسال کاری 
سخت بود که خوشبختانه با برنامه ریزی دقیق وزارت نیرو مشکل جدی در کشور بوجود 
نیامد و امیدوارم با برنامه ریزی این وزارتخانه که برای سه سال آینده انجام شده، در 
تابستان سال های آینده نیز مشکلی در تامین آب شرب نداشته باشیم.وی همچنین با 
تاکید بر اهمیت مدیریت مصرف آب از رسانه ها و به خصوص صدا و سیما خواست با 
آگاهی بخشی به جامعه، مردم را به مشارکت در مدیریت مصرف ترغیب و تشویق کنند 
زیرا با وجود بارندگی های خوب اخیر همچنان باید به مدیریت مصرف دقت نظر داشته 
باشیم و نباید تصور شود که کشور از تنش آبی عبور کرده است.جهانگیری همچنین 
ضرورت توجه ویژه برای تامین آب شرب مناسب در شهرهای بزرگ و پرجمعیت کشور 
نظیر اهواز، مشهد، اصفهان، شیراز و کرمان که با مشکل مواجه هستند را مورد تاکید قرار 
داد و گفت: تامین آب شرب این گونه شهرها باید در اولویت قرار گیرد و باید راهکارهای 
اطمینان بخشی برای حل و فصل مشکلات تامین آب شرب این مناطق تهیه شود.در 
این جلسه که وزیر نیرو و رییس سازمان حفاظت محیط زیست نیز حضور داشتند مدیر 
عامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور گزارشی از برنامه های بخش آب و آبفا در 
سال 98 در جهت تامین پایدار آب ارائه کرد و گفت: در این راستا برنامه ای سه ساله برای 
مدیریت تنش آب شرب تا سال 1400 با رویکرد افزایش تاب آوری و پایداری خدمات 

تدوین شده است.

آیت الله یزدی:

حکم قاضی باید به دور از 
منافع شخصی و جناحی باشد

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تاکید بر اینکه قاضی نباید بر 
اساس سفارش افراد حکم صادر کند، گفت: این حکم باید بر اساس عدالت و به دور از هر 

گونه منافع شخصی، گروهی و جناحی باشد.
آیت الله محمد یزدی روز دوشنبه در »همایش دوره تکمیلی حقوق دانان تراز انقلاب 
اسلامی« در مجتمع یاوران مهدی)عج( قم، افزود: قاضی باید در مسیر قضاوت، تنها 
خداوند و تحقق عدالت را در نظر بگیرد، چراکه تلاش آنان عدالت اجتماعی را در جامعه 
رقم می زند.وی با بیان اینکه اعتبار هر نظام حکومتی وابسته به دستگاه های قضایی است، 
گفت: اعتبار و اهمیت دستگاه های قضایی نیز وابسته به قضات و شخصیت هایی است که 
احکام به دست آنهاست و در حقیقت کسانی که آخرین تصمیم را در رابطه با حق افراد 
می گیرند، بزرگترین پشتوانه اعتباری هر نظام هستند.وی با اشاره به اینکه حقوق دانان و 
قضات باید بدانند که در حساس ترین جایگاه در نظام مقدس جمهوری اسلامی مشغول 
به فعالیت هستند، تصریح کرد: باید به گونه ای عمل کرد که وقتی آیندگان عملکرد ما 
را مورد ارزیابی قرار می دهند، دارای کارنامه ای قابل قبول باشیم.آیت الله یزدی، آبروی 
اشخاص را امانتی بزرگ دانست و گفت: حفظ آبروی افراد از هر چیز دیگری مهمتر است 
و باید از آن مراقبت کرد و هیچ قاضی حق ندارد اسرار پرونده ها را برخلاف قانون فاش 
کند.وی در ادامه با انتقاد از اطاله دادرسی در کشور گفت: در یکی از پرونده ها با وجود 
2 شاهد معتبر، این پرونده پنج سال به طول کشیده و آخرین ایرادی که قاضی پرونده 
از آن گرفته، کهنه بودن پوشه این پرونده بوده است که چنین رویه ای باید اصلاح شود.

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم همچنین پاسداری از حقوق 
مردم را نعمتی بزرگ دانست و گفت: دفاع از حق باید همواره مورد توجه قاضیان و حقوق 

دانان باشد، چراکه وسوسه شیطان همیشه انسان را تهدید می کند.

نایب رییس مجلس: 

اختیارات استانداران افزایش یابد
نایب رییس مجلس شورای اسلامی و نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر با اشاره به 
ضرورت افزایش اختیارات استانداران گفت: باید اختیارات به استان ها تفویض شود چون 

آگاهی بیشتری نسبت به مشکلات دارند، نمی شود استاندار گذاشت ولی اختیار نداد.
مسعود پزشکیان روز دوشنبه در مراسم معارفه استاندار جدید آذربایجان شرقی توسط 
معاون وزیر کشور، اظهار داشت: با تفویض اختیار به استان ها، با اشرافیت، عالمانه، وحدت، 
انسجام و ایمان، مشکلات موجود در استان قابل رفع است.وی همچنین افزود: یک 
مسوول باید با محبت و عشق مسوولیت را قبول کند، مدیران هم با مردم به مهربانی 

برخورد کنند و تلاش برای رفع مشکلات مردم را سرلوحه کار خود قرار دهند.
پزشکیان همچنین با بیان اهمیت وحدت و اتحاد برای غلبه به مشکلات و شکست 

آمریکا اظهار داشت: باید با تمام وجود باور داشته باشیم می توانیم.
وی ادامه داد: مشکلات نمی توانند مردم و مسوولان را به زانو دربیاورند با وحدت و 

اتحاد موفقیت از آن ماست. 
نایب رییس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: امروز که با تحریم های ظالمانه آمریکا 
مواجه هستیم باید به صنعتگران و تجار توجه بیشتر بکنیم تا چرخه اقتصادی کشور 

خوب بچرخد. 
پزشکیان ادامه داد: آمریکا و دشمنان انقلاب به دنبال بستن مسیر تجارت ایران 
هستند بر این اساس برای رسیدن به این هدف به دنبال بستن مسیر صنعت ما هستند.

وی اضافه کرد: باید کاری کرد که صنعتگران و تجار ما زمینگیر نشوند تا پوز آمریکا 
به خاک مالیده شود. 

پزشکیان گفت: بدون وحدت و انسجام نمی توان موفق شد بر این اساس باید با ایمان 
و باور حرکت کنیم تا به موفقیت برسیم. 

وی با بیان اینکه باید عالمانه و آگاهانه تصمیم گرفت و حرکت کرد چون بدون علم 
حرکت در تاریکی است، افزود: از این رو باید پذیرفت که آگاهانه و دست در دست هم 

باید در مقابل آمریکا بایستیم. 

سخنگوی وزارت امور خارجه سخنان 
محمد جواد ظریف درباره پولشویی را یک ' 
واقعیت روشن و مسلم 'عنوان کرد و گفت: 
متاسفانه برخی گروه های سیاسی در داخل 
کشور سعی کردند از این مساله بهره برداری 

سیاسی و جناحی کنند. 
بهرام قاسمی روز دوشنبه در نشست 
خبری با خبرنگاران در پاسخ به این که 
با توجه به قوانینی که در رابطه با اجرای 
دارد  وجود  کشور  در   CFT و   FATF
ارتباطی این مسائل با پولشویی چیست که 
اخیرا وزیر امور خارجه آن را مطرح کرده 
اند، گفت: این یک بحث فنی است و طی 
هفته های اخیر صحبت های بسیاری در 

این زمینه صورت گرفته است.
وی افزود: موضوعی که وزیر امور خارجه 
مطرح کرده اند واقعیت روشن و مسلمی 
بود که متاسفانه کلمه گسترده را یک 
روزنامه مشخص به صحبت های وی اضافه 

کرد تا تبلیغات خود را سامان دهد.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: 
وزیر خارجه در رابطه با پولشویی واضح و 
کامل توضیح دادند و در صحبت های 
خود نه ارگان و نه از فرد مشخصی را متهم 
نکردند ولی بر ضرورت مقابله این پدیده 
شوم که ملت و اقتصاد را متضرر می کند 
اعم از فرار مالیاتی یا قاچاق مواد مخدر تاکید 
کردند.قاسمی خاطرنشان کرد: روز گذشته 
هم در کمیسیون امنیت ملی آقای ظریف 
حضور داشتند و تا حد زیادی مساله روشن 
شده است.وی افزود: متاسفانه برخی گروه 
های سیاسی در داخل کشور سعی کردند تا 
از این مساله بهره برداری سیاسی و جناحی 
کنند و مساله ای که می توانست بخش 

هایی از آن مرتبط با سیاست خارجی باشد 
و بر همکاری های اقتصادی اثرگذار باشد را 

به منازعات حزبی و گروهی انتقال دادند.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره ساز 
و کار مالی اتحادیه اروپا، اظهار داشت: درباره 
این سازوکار هفته گذشته تماس هایی با 
مقامات اتحادیه اروپا در بروکسل انجام شد 
و پیگیری ها و صحبت های لازم صورت 
گرفت.وی با بیان این که توقعات ایران برای 
طرف های اروپایی کاملا مشخص و روشن 
است، افزود: این چهارچوب و شکل ساز و 
کار به دلایلی در برخی از حوزه ها تکمیل 
نشده و ما اصرار داریم با توجه به تعهداتی 
که طرفهای ذیربط دارند، با اراده و جدیت 
بیشتر به تکمیل این ساز و کار اقدام کنند.

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان 
این که اراده لازم را در اتحادیه اروپا و 4+1 
می بینیم، یادآور شد: علت کندی و طولانی 
شدن این ساز وکار علاوه بر پیچیدگی 
موضوع، ناشی از روند تصمیم سازی در 
مجموعه اتحادیه اروپا و همچنین فشارهای 

بی حد و اندازه ایالات متحده آمریکا بر 
کشورهای اروپایی است.

قاسمی با اشاره به فشارهای امریکا بر 
اتحادیه اروپا ادامه داد: این سازوکار می تواند 
برای همکاریهای اقتصادی اتحادیه اروپا در 

عرصه بین الملل بسیار مهم باشد.
* آمریکا به دنبال ایران هراسی و 

ایران آزاری است 
در  کار  سازو  اینکه  به  پاسخ  در  وی 
چه زمانی اجرایی می شود، یادآور شد: 
معمولاً در سیاست خارجی و دیپلماسی 
به خصوص در مباحث فنی و خاص، زمان 
گذاری مشخصی را دنبال نمی کنیم اما کار 
را به طور جدی دنبال می کنیم.قاسمی 
اضافه کرد: مهم روند کار است و هرگاه 
به نتیجه مطلوب برسیم - به خصوص 
در این موضوع - طرف های اروپایی رسما 
توضیحات بیشتر را خواهند داد.سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوالی درباره 
ادعای دادگاهی در آمریکا مبنی بر نقش 
ایران در کشته شدن چند هزار نظامی 

آمریکایی در عراق و دریافت غرامت از ایران 
اظهار داشت: این اتهام زنی ها بیشتر جنگ 
روانی است که آمریکا به طرق مختلف 
پیگیری می کند.قاسمی تاکید کرد: آمریکا 
به دنبال ایران هراسی و ایران آزاری است 
و این برنامه را در حوزه های مختلف دنبال 
می کند اما این اتهام زنی ها هیچ پایه و 
اساسی ندارد.سخنگوی وزارت امور خارجه 
تصریح کرد: ایران نقش سازنده و مثبتی 
در منطقه به خصوص در عراق در زمینه 
مبارزه با تروریسم داشته که این امر برای 
همگان آشکار است. وی خاطرنشان کرد: 
این ادعاها بی ربط و فرافکنی جدید از سوی 
آمریکایی هاست و همه می دانند که اقدامات 
این کشور در عراق منجر به فجایع بشری 
گسترده شده و هنوز هم نتایج آن برای 

مردم منطقه و عراق باقیست.
مذاکره  دفاعی  موضوعات  در   *

نمی کنیم
وی در پاسخ به این که' اخیرا مقامات 
آمریکایی در رابطه با فعالیت موشکی ایران 
اظهاراتی را داشتند: با توجه به اینکه اروپایی 
ها نیز خواهان گفت وگو در مورد فعالیت 
دفاعی کشورمان هستند، آیا احتمال شکل 
این گفت وگو وجود دارد' اظهار  گیری 
داشت: در خصوص موضوعات دفاعی و 
مسائل داخلی و موشکی با کسی مذاکره 

نمی کنیم و گفت وگو نداریم.
سخنگوی وزارت امورخارجه تصریح 
کرد: سیاست ما روشن و این مسائل مربوط 
به سیاست داخلی ما است و دیگران حق 
ورود به این حوزه را ندارند و اجازه نخواهیم 
داد در این حوزه برای ما اظهار نظر کنند و 

یا دخالتی داشته باشند.

معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: ایجاد نهادها و ساختارها و ایجاد هنجارها، 
کارکرد اصلی قانون اساسی است. قانون اساسی قدرت را تقسیم می کند، برای هر نهاد 
یا فرد حدود صلاحیت می گذارد و امکان رصد و نظارت را فراهم می آورد؛ بر این اساس 

اگر مرز صلاحیت ها شکسته شود، قانون فاقد مشروعیت می شود.
لعیا جنیدی روز دوشنبه در مراسم روز بزرگداشت قانون اساسی جمهوری اسلامی 
در تالار شیخ انصاری دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران افزود: حقوق اساسی 
چارچوب قدرت را مشخص می کند زیرا بدون حدود و ثغور و تعیین صلاحیت ها، قدرت 
به سیل بنیان کن تبدیل می شود.وی اظهار داشت: تبدیل قدرت به اقتدار مهمترین 
کارکرد حقوق اساسی است و در این راستا قانون اساسی مهمترین نقش را دارد و همه 

نهادها و قوای حاکمیت باید حدود صلاحیت ها را رعایت کنند.
جنیدی قدرت و اقتدار را به آب تشبیه کرد و گفت: آب در حجم زیاد می تواند جریان 
پیدا کند، اگر بی محابا باشد سیل می شود و در صورتی که در مجاری از پیش تعیین 

شده جاری شود، عمران و آبادانی را موجب می شود.
وی خاطرنشان کرد: توسعه و عمران نیازمند برنامه ریزی است و کسی که مجری 

برنامه باشد، لاجرم قدرت دارد.
معاون رئیس جمهوری با اشاره به قانون اساسی مشروطه گفت: مشروطه جنبش 
بزرگ اجتماعی و قانون اساسی مشروطیت نقطه عطف ایران است و رویکرد ایران نسبت 

به کل دنیا را نشان می دهد.
جنیدی ادامه داد: 70 سال پس از قانون مشروطیت به دلیل اینکه درست اجرا نشد 
و احساس ناامنی مردم را برطرف نکرد، جنبش اجتماعی بزرگ دیگری در سال ۵7 رخ 

داد و موجب تحول عظیم قدرت عمومی شد.
معاون حقوقی رئیس جمهوری افزود: اکنون با متن فعلی قانون اساسی مواجه هستیم 
که پس از یک حرکت بزرگ اجتماعی تصویب شده است. وی با بیان اینکه نهادها برای 
تثبیت نیاز به بلوغ دارند، تصریح کرد: متاسفانه ساختارها و نهادها به بلوغ اجرایی مورد 

انتظار نرسیده اند و مردم نیز سهم خود را در این روند بلوغ به قدر کافی نمی دانند.
جنیدی گفت: بلوغ همگانی نیازمند مشارکت عمومی است و شهروندان باید سهم 

خود را در شکل گیری صبورانه ساختارها و نهادها در نظر بگیرند.
وی تصریح کرد: قانون اساسی امری دفعی نیست که یک مرتبه اجرا شود بلکه 
به صورت تدریجی امکان بلوغ می یابد و در این فرایند متخصصان دانشگاهی به ویژه 

حقوقدانان باید ماموریت ویژه خود را تعریف کنند.
*  نهادها ذره ذره حدود صلاحیت خود را می یابند

جنیدی با اشاره به جلسه هفته گذشته معاونت حقوقی، گفت: نهادها ذره ذره حدود 
صلاحیت خود را می یابند و به بلوغ می رسند؛ در یک جلسه در معاونت حقوقی این 
سوال مطرح شد که آیا مصوبات مجمع تشخیص مصلحت نظام باید مدت داشته یا 

نداشته باشد.
وی اضافه کرد: همچنین سوال در مورد کارکرد مجمع تشخیص مصلحت نظام و 

اینکه آیا واضع قانون است یا مانند شورای نگهبان مرجع تایید است، مطرح شد.
معاون حقوقی رئیس جمهوری اظهار داشت: معتقدم قوه مقننه فقط از طریق مجلس 
جریان می یابد و در انحصار مجلس است؛ بنابراین مجمع تشخیص مصلحت نظام را 
باید مرجع تایید وجود یا عدم وجود مسائلی دانست که در اصل 112 قانون اساسی 

آمده است.
جنیدی خاطرنشان کرد: بر اساس اصل 112 قانون اساسی اگر شورای نگهبان ایرادی 
در مصوبات مجلس داشت و آن را به دلیل مغایرت با شرع و قانون اساسی برگشت داد، 
آنگاه در صورتی که مجلس موضوع را به مصلحت کشور دید و همچنان پافشاری کرد، به 

مجمع تشخیص مصلحت نظام می رود.
وی تاکید کرد: این مباحث و سوالات کاملا کارشناسی و حقوقی است و فضای کشور 
را باید کارشناسی کرد زیرا هیاهو و رنگ سیاسی موجب می شود از بهترین راه حل 

حقوقی برای اداره جامعه بازمانیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

اظهارات وزیر خارجه درباره پولشویی یک واقعیت مسلم است 

معاون حقوقی رئیس جمهوری:

شکستن مرز صلاحیت ها، قانون را فاقد مشروعیت می کند

اخبــار سرمقاله

یادداشت

سخنگوی شورای نگهبان گفت: به عنوان حقوقدان 
شورای نگهبان همیشه حق داریم بر اساس معیارهای 
حقوقی حرکت کنیم نه بر اساس معیارهای سیاسی زیرا 
شورای نگهبان باشگاه سیاسی نیست، نهادی حقوقی 

است.
عباسعلی کدخدایی روز دوشنبه با حضور در برنامه 
حالا خورشید و به مناسبت روز قانون اساسی اظهار 
داشت: واقعیت این است که باید به نظرات همه اقشار 
مردم به خصوص نسل جوان کشور توجه کنیم و به آنها 
فارغ از هر گونه نگرش و عقاید پاسخ دهیم.وی با بیان 
این که شورای نگهبان در حوزه اجرایی کمتر حضور دارد 
و کار ما شورایی است، افزود: نتیجه نهایی حاصل رأیی 
است که از مجموع شورا جمع می شود. سخنگوی شورای 
نگهبان یادآور شد: همیشه به عنوان حقوقدان حق داریم 
بر اساس معیارهای حقوقی حرکت کنیم نه بر اساس 
معیارهای سیاسی زیرا شورای نگهبان باشگاه سیاسی 
نیست، نهادی حقوقی است.کدخدایی با اشاره به این که 
قانون اساسی در کشورهای مختلف خیلی سابقه طولانی 
ندارد، گفت: قانون اساسی منشور برادری و برابری در بین 
مردمی است که در یک جامعه زندگی می کنند و حول 
آن جامعه هدایت می شود. وی اضافه کرد: ما طعم قانون 
اساسی را بعد از پیروزی انقلاب چشیدیم و پیش نویس 
قانون اساسی با توجه به مسیر شکل گیری استانداردی 
که طی کرد، موضوعی بود که همه مردم آن را در موقع 
تصویب لمس کردند و تک تک اصول وقتی مذاکره می 
شد، تلویزیون آن را پخش کرده و مردم بسیار درباره آن 

فعال بودند.سخنگوی شورای نگهبان با بیان این که امام 
خمینی )ره( به مردم اعتقاد داشتند و به همین خاطر 
مردم هم درباره امام )ره( هیچ شک و شبهه ای نداشتند، 
اظهار داشت: برای اولین بار حضرت امام )ره( بر قانون 
گرایی تاکید داشتند و فرمودند قانون باید تدوین شود 
و نهایتا پس از تدوین همه پرسی برای قانون اساسی 
صورت گرفت.کدخدایی تصریح کرد: وقتی قوانین تصویب 
می شود انتظار است که اجرا شوند اما تجربه نشان داده که 
برخی قوانین در مسیر اجرا نمی شوند یا با انحراف انجام 
می شود. ما در بحث آموزش قانون اساسی عقب هستیم 

و کوتاهی کردیم.
* شورای نگهبان نگاه سیاسی به CFT ندارد 

وی با اشاره به ایرادات وارده به CFT افزود: عده ای 
می گویند CFT موافق منافع ملی و عده ای می گویند 
مخالف منافع ملی است. CFT مانند همه مصوبات است 
و در شورای نگهبان هیچ نگاه سیاسی به آن وجود ندارد. 
سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: وظیفه ما اعلام 
مغایرت مصوبات با قانون اساسی و شرع است و اگر هر 
مصوبه ای مغایرتی داشته باشد و اعلام نکنیم، شما از ما 

خواهید پرسید که چرا مغایرت آن را اعلام نکردید.
کدخدایی با بیان این که مهم این است که همه 
نهادهای ما وظایف قانونی خود را انجام دهند، تاکید کرد: 
اگر شورای نگهبان در چارچوب وظایف خود یک قانون 
را مغایر دانست، مجمع تشخیص مصلحت نظام بنا بر 

مصلحت تصمیم خواهد گرفت. 
که  داشتیم  مصوبه  مورد  تاکنون 1۵0  افزود:  وی 

تشخیص  مجمع  در  اما  گرفته،  ایراد  نگهبان  شورای 
مصلحت نظام بنا بر مصلحت درباره آن تصمیم گرفته 
است.سخنگوی شورای نگهبان یادآور شد: در سال های 
گذشته خود مجمع تشخیص مصلحت نظام و فکر می 
کنم مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی پیشنهاد دادند 
که از مجمع تشخیص مصلحت نظام هیات عالی نظارت 

تشکیل شود که رهبری انقلاب هم پذیرفتند. 
وی ادامه داد: در هنگام رای گیری ها اگر نظرات 12 
عضو شورای نگهبان برابر شود، رای به نفع آن فردی که 

صلاحیتش بررسی می شود، صادر می شود.
* حساسیت نسبت به ورود پول های کثیف به 

تبلیغات انتخابات 
سخنگوی شورای نگهبان در ادامه با بیان این که قانون 
انتخابات ما قانون خوبی نیست، گفت: در بحث تبلیغات، 
ما نسبت به ورود پول های کثیف به تبلیغات انتخابات 
حساسیت بالایی داریم. دوستان در مجلس هنوز این 

حساسیت را ندارند.
کدخدایی درباره مستثنی شدن اعضای شورای نگهبان 
از قانون منع بکارگیری بازنشستگان نیز اظهار داشت: اگر 
مشکل کشور با کنار رفتن ما حل می شود ما آماده ایم. 
قانون فقط اعضای شورای نگهبان را مستثنی نکرده مثلا 

رییس جمهور و برخی مقامات هم مستنثنی هستند.
برای  دنیا  در هیچ کجای  این که  به  اشاره  با  وی 
سیاستمداران محدودیت سنی نمی گذارند، یادآور شد: در 
قانون فقط 12 نفر اعضای شورای نگهبان مستثنی شدند؛ 

در کادر اداری ما حدود ۵2 نفر بازنشسته شده اند.

عباسعلی کدخدایی: 

شورای نگهبان نهادی حقوقی است نه باشگاه سیاسی

رئیس دفتر رئیس جمهوری تاکید 
کرد: ما خادم مردم هستیم نه قیم آنان و 
باید به شکل مدنی با مطالبات و اعتراض 

های آنها برخورد کنیم. 
در  دوشنبه  روز  واعظی  محمود 
روسای  و  سردبیران  مدیران،  همایش 
مراکز و دفاتر ایرنا افزود: باید حرف مردم و 
خواسته های آنان را بشنویم و برای آنها راه 
حل پیدا کنیم. وی اظهارداشت:اعتراض 
های مردم منفی نیست، این حکومت 
های اقتدارگرا هستند که آن را منفی 
می دانند. رئیس دفتر رئیس جمهوری 
ادامه داد: از زمان انتخاب ترامپ به عنوان 
رئیس جمهوری آمریکا شرایط جدیدی 
از جنگ تجاری ها، از هم پاشیدن ائتلاف 
های سنتی آمریکا با همپیمانان خود 
واعظی  و دیگر شرایط رخ داده است. 
خاطرنشان کرد: حتی دو قطبی دو حزب 
اصلی داخل آمریکا هم که تاکنون فقط 
در زمان انتخابات خود را نشان می داد 
این روزها در همه مسایل جامعه آمریکا 
مشهود است. ئیس دفتر رئیس جمهوری 
با بیان اینکه نظام با تدبیر تلاش کرد از 
اتفاقات رخ داده به سلامت عبور کند، 

افزود: زمانی که اتفاقات عرصه جهانی 
را پیگیری می کنیم مشاهده می شود 
مشابه این اتفاقات در سایر نقاط نیز رخ 
دنیای  در  داد:  ادامه  واعظی  دهد.  می 
بوجود  امروز  که  بازی  فضای  با  امروز 
امده اگر گروهی در جایی اعتراض کنند 
دولتی مانند ایران این آزادی ها را حق 
مردم می داند طبیعی است. رئیس دفتر 
رئیس جمهوری با اشاره به تلاش های 
دشمنان برای ناکارآمد جلوه دادن نظام 
جمهوری اسلامی افزود: در مجموع یک 
سعودی  و  اسرائیلی  آمریکایی،  مثلث 
که برخی آن را غربی، عبری و عربی 
می نامند تشکیل شد تا در این شرایط 
فشارها بر ایران افزایش یابد و نوک تیز 
این حمله از کار انداختن برجام بود. وی 
خاطرنشان کرد: دولت یازدهم تلاش کرد 
محدودیت ها و شرایطی که در اقتصاد 
ایران به وجود آمده بود را از طریق برجام 
روان سازی کند و تحریم های هسته 
ای از طرف آمریکا و تحریم های سایر 
کشورها برداشته شود که در نهایت این 
اتفاق افتاد. واعظی با اشاره به فشارهای 
زیادی که از طرف این مثلث به کشور 

وارد شد، اظهارداشت: این بار برخلاف 
دوره های گذشته که با تهدید نظامی و 
روش های دیگر به دنبال هجمه بر ایران 
و دولت ایران بودند روش دشمنان تغییر 
کرد. رئیس دفتر رئیس جمهوری با بیان 
اینکه این بار روش نرم توسط دشمنان 
 در پیش گرفته شد، گفت: نوک حمله 
جنگ تبلیغاتی بود و به دنبال آن اتاق 
تا  را طراحی کردند  نرمی  فکر جنگ 
المللی  بین  عنوان  به  برجام  دستاورد 
را نابود کنند. وی افزود: تصور می شد 
اگر آمریکایی ها از برجام خارج شوند 
ایران نیز عکس العمل نشان خواهد داد 
و از برجام خارج می شود و تحریم ها 
بر می گردد. واعظی تصریح کرد: این 
هدفگذاری از قبل انجام شده بود و برای 
گرفت.  صورت  گسترده  تبلیعات  آن 
رئیس دفتر رئیس جمهوری در ادامه 
به نارآمی های اخیر پاریس اشاره و بیان 
کرد: آنچه طی 17 روز گذشته در پاریس 
بود  افتاده  اتفاق  تهران  اگر در  رخ داد 
رسانه های دنیا راجع به واقعه و حکومت 
ایران چه می گفتند؟ وی ادامه داد: تلاش 
دشمنان برای ناکارآمد نشان دادن نظام 

یک روی سکه است که روی دیگری هم 
در داخل کشور دارد. واعظی گفت: نظام 
جمهوری اسلامی به قدری خود را مقتدر 
می داند که در مقابل این حوادث خود را 
نمی بازد و اجازه تعبیر خواب دشمنان را 
نخواهد داد. رئیس دفتر رئیس جمهوری 
با اشاره به گستردگی جغرافیایی ایران 
یادآور شد: این شرایط البته موجب می 
در همه جای کشور  زندگی  شود که 
یکسان نباشد و به برخی فشار اقتصادی 
وظیفه  البته  که  شود  وارد  بیشتری 
دولت توجه بیشتر به مناطق محروم تر 
و خشک است. وی گفت: در طول 6 
ماهی که قرار بود اعمال تحریم ها به ۵ 
نوامبر )13 آبان( منتهی شود چه هجمه 
هایی صورت گرفت و با اعصاب و روان 
مردم بازی شد؛ حتی کمپینی با عنوان 
اینکه جنگ خواهد شد، راه اندازی شد 
که با ورود به موقع رهبر معظم انقلاب 
توطئه ها خنثی شد. به گفته واعظی، با 
تبلیغات فراوان 13 آبان را روز تاریخی در 
نظر گرفته بودند اما همانگونه که رئیس 
جمهوری در نیویورک بیان کرد، ۵ نوامبر 

هیچ اتفاقی نیافتاد. 

رئیس دفتر رئیس جمهوری: 

باید به شکل مدنی بامطالبات و اعتراض های مردم برخورد کنیم 

مهدی نجفی خواه *

حسین سلاح ورزی *
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اقتصادی

با هدف تامین بازار

100هزارتنروغنخامدراختیار
صنایعروغننباتیقرارگرفت

مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: با توجه به کافی 
بودن ذخایر استراتژیک روغن کشور، در یک ماه اخیر برای تامین نیاز تولید و بازار 100 هزار 

تن روغن خام توسط این شرکت در اختیار صنعت روغن نباتی کشور قرار گرفت.
»حجت براتعلی« ذخایر موجود روغن نباتی کشور را کافی دانست و افزود: توزیع این 
میزان روغن خام در بین صنایع سبب شد تا روغن خوراکی مورد نیاز مردم در سطح بازار، 

خرده فروشی ها و فروشگاه های زنجیره ای به میزان لازم وجود داشته باشد.
وی علت توزیع روغن خام به صنعت روغن نباتی کشور را ایجاد شرایط باثبات برای عرضه 
روغن در بازار دانست و تصریح کرد: روغن خام بیشترین حجم واردات را به خود اختصاص 
داده است تا تولید روغن خوراکی در کشور متوقف نشود و کارخانجات در شرایط پایداری 

قرار داشته باشند.
مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران تصریح کرد: اکنون بیش 

از 550 هزار تن روغن برای مصرف بیش از سه ماه کشور را در اختیار داریم.
وی مدت زمان نگهداری ذخایر روغن خام کشور را 6 ماه عنوان کرد و افزود: گردش 
ذخایر براساس نوع ساختار روغن خام و میزان تقاضای مداوم با روغن های وارداتی جدید 
جایگزین می شود و با توجه به میزان خروجی کالاها، همچنان ذخایر را در سطح تکالیف 

ابلاغی حفظ می کنیم. 
وی اظهارداشت: در سالهای اخیر در بحث تامین روغن خام در کشور اتفاق خوبی رخ 
داده تا جایی که با اعمال سیاست های وزارت جهادکشاورزی، کشت دانه های روغنی 

افزایش پیدا کرده است.
براتعلی تصریح کرد: در سال زراعی 97-96 در مجموع 320 هزارتن دانه روغنی کلزا 
از کشاورزان خرید شد و پیش بینی می شود حدود 100 هزارتن دانه روغنی سویا نیز 
خریداری شود؛ بنابراین به نظر می رسد مجموع خرید دانه روغنی و خروجی استحصال 
روغن از محل تولید داخل به بازار عرضه مناسب باشد. وی تاکید کرد: دغدغه ای برای 
تامین روغن خوراکی مورد نیاز کشور نداریم و بخشی از نیاز کشور از محل تولید دانه های 
روغنی و بخشی از محل واردات در حال تامین است. مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش 
شرکت بازرگانی دولتی ایران اضافه کرد: مصرف سالیانه روغن خام کشور 1.5 میلیون تن 
است که بخشی از استحصال روغن دانه های روغنی تولید داخل، بخشی از دانه های 
روغنی وارداتی و بخشی از روغن خام ذخایر تکلیفی تامین می شود. وی ادامه داد: با 
تعیین نرخ های خرید تضمینی دانه روغنی به نظر می رسد سطح زیرکشت به طور مجدد 
افزایش یابد؛ این بدان معنی است که نیاز ما به واردات روغن خام در آینده کاهش خواهد 
یافت. وی گفت: تاکنون روغن خام از کشورهای برزیل، روسیه و اوکراین تامین می شد، با 
وجود شروع دور جدید تحریم ها علیه ایران حتی اگر در بحث نقل وانتقال پول برای واردات 
از کشور برزیل دچار مشکل شویم می توانیم واردات خود را از کشورهای روسیه و اوکراین 
افزایش بدهیم. براتعلی افزود: قیمت هر کیلوگرم روغن خام براساس مصوبه سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و تولید کنندگان در مبادی ورودی )بنادر( برای روغن سویا 

3850 تومان، پالم 3950 تومان و آفتابگردان چهار هزار تومان است. 

واکنش مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید به ادعای تخلفات مالی:

بانکتوسعهتعاونخزانهدارصندوق
کارآفرینیامیداست

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید سپرده گذاری منابع تسهیلات اشتغال روستایی در 
بانک توسعه تعاون را رد کرد و گفت: با مجوز بانک مرکزی این صندوق از طریق بانک توسعه 

تعاون به شبکه شتاب متصل است و این بانک نقش خزانه دار را ایفا می کند.
چندی پیش رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی اعلام کرد که صندوق کارآفرینی 
امید از محل تسهیلات حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و 

عشایری 250 میلیارد تومان تخلف داشته است.
به گفته مرتضی شهیدزاده، یکی از تخلفات صندوق کارآفرینی امید، سپرده گذاری منابع 

مالی این تسهیلات در بانکها و کسب سود از این محل بوده است.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با 
رد این اظهارات گفت: براساس قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق 
روستایی و عشایری، موسسه های عامل ملزم به پرداخت تسهیلات با تلفیق منابع داخلی 
و منابع از محل این قانون هستند.  اصغر نوراله زاده تاکید کرد: رئیس صندوق توسعه ملی 
که مدعی بروز چنین تخلفی است، باید توضیحات تکمیلی را در این باره ارایه دهد. وی 
توضیح داد: از آنجایی که صندوق کارآفرینی امید فاقد سیستم خزانه داری مشابه سایر 
بانک ها بوده و دسترسی مستقیم به شبکه های تعاملی بانک مرکزی ندارد، با مجوز بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران از طریق بانک توسعه تعاون به شبکه شتاب متصل است. 
وی ادامه داد: بانک توسعه تعاون نقش خزانه داری صندوق را در توزیع پول نقد به شعب 
نقدی صندوق و همچنین تسویه تراکنش های مالی با شبکه شتاب را از طریق حساب 

سپرده متصل به سوئیچ صندوق برعهده دارد.
* تاخیر سه ماهه صندوق توسعه ملی در سرمایه گذاری

نوراله زاده اظهارداشت: با تصویب قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در 
مناطق روستایی و عشایری، صندوق کارآفرینی امید به عنوان یکی از موسسه های عامل 

مجری این طرح انتخاب شد تا در حمایت از اقتصاد و معیشت روستاییان همکاری کند.
مدیرعامل صندوق توسعه ملی ادامه داد: براساس این قانون در مرحله اول و دوم مبلغ 
پنج هزار میلیارد ریال از محل سپرده گذاری صندوق توسعه ملی و پنج هزار میلیارد ریال 
نیز از منابع داخلی صندوق کارآفرینی امید و در مجموع 10 هزار میلیارد ریال به این طرح 
اختصاص یافت. وی خاطرنشان ساخت: سپرده گذاری صندوق توسعه ملی در صندوق 
کارآفرینی امید با سه ماه تاخیر نسبت به سایر بانک ها در 21 اسفندماه پارسال صورت 
گرفت و در این مرحله صندوق تمامی امکانات خود را در حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال 
پایدار در روستاها بسیج کرد. به گفته نوراله زاده، این صندوق توانسته است با استفاده از 
طرح های موفق خود مانند حمایت از راه اندازی صندوق های خرد محلی، اجرای طرح 
روستای بدون بیکار، اجرای طرح هر روستا - یک محصول، حمایت از تکمیل زنجیره 
ارزش محصولات بخش کشاورزی، حمایت از طرح های بوم گردی، صنایع دستی، فرش 

دستباف عملکرد مطلوبی در این بخش داشته باشد.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

شفافسازینقلوانتقالاتبانکی
درحالانجاماست

مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رییس 
شورای اسلامی گفت: قوانین مربوط به 
مبارزه با پولشویی در نظام بانکی در حال 
انتقالات  اندازه درنقل و  انجام است. هر 
بانکی شفاف عمل کنیم ؛ افزایش کارایی 

اقتصادی را به دنبال خواهد داشت.
اظهارداشت:  پورابراهیمی  محمدرضا 
و  نقل  سازی  شفاف  مقررات  و  قوانین 
انتقالات پولی در کشور موجود است، با 
توجه به این مقررات باید منشا منابع پولی 
و همه آن چیزی که در فرآیند اقتصادی در ارتباط با فعالیت های اقتصادی شکل می گیرد 
به صورت شفاف مشخص باشد، همچنین این امکان فراهم است که این اطلاعات در 
اختیار متولیان امر و دستگاه های ذی ربط قرار گیرد و نیاز به قانون جدیدی در این زمینه 
نیست.  وی افزود: دستور العمل های این قوانین و مقررات در بانک مرکزی در حال انجام 
است ؛ ما روند شفاف سازی اطلاعات اقتصادی را مطرح کردیم و بحثی که اخیرا ارتباط با 
استانداردها و لوایح مربوط به گروه ویژه اقدام مالیFATF مطرح شد، موضوعات جدیدی 
نیست و قوانین آن سال ها قبل در کشور تصویب شده و مصوب مجلس شورای اسلامی 
بوده است . البته این امکان وجود دارد که بخشی از آن ها به دلایلی از جمله تنظیم نشدن 
آیین نامه ها و... اجرایی نشده باشد.  رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد:مجموعه تصمیماتی که در این بخش اتخاذ می شود با این هدف است که بتوان 

نظام اقتصادی کشور را به درستی مدیریت کرد.
به طور مثال، به محض اینکه تراکنش های بانکی در کشور مدیریت شد، التهابات بازار 
ارز فروکش کرد، این یعنی اگر ما یک بخش را به خوبی مدیریت کنیم، بخش های دیگر 
به صورت خود به خود مدیریت می شود؛ وقتی پول های سرگردان در کشور -که البته 
مشروع و قانونی هم هست- بر اساس یک سیستم خاص تغییر جهت می دهد، اثر مثبت 
آن در بازار ارز نمایان می شود. پورابراهیمی گفت: به دنبال این هستیم در کشور چارچوب 
خاصی را مبنا قرار دهیم ، قوانین هم موجود است- هر اندازه بتوانیم شفاف سازی کنیم، 
به اقتصاد کشور کمک می کند؛ این اتفاق مثبت در اقتصاد کشور در حال وقوع است و 

کارایی اقتصادی را افزایش خواهد داد.

دولت،  مخالفان  گوید:  می  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس  نایب 
مبارزه با پولشویی را به زمین سیاست کشانده اند؛ این رویکردها، 
خودزنی، خودتحریمی و بهانه دادن به دست بدخواهانی است که 

می خواهند ایران را »بهشت پولشویی دنیا« معرفی کنند.
اظهارات »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه مبنی بر اینکه 
هایی  واکنش  است«  واقعیت  یک  ایران  در  گسترده  »پولشویی 
را در فضای سیاسی کشور به دنبال داشت؛ تا جایی که تعدادی 
از نمایندگان استیضاح رئیس دستگاه دیپلماسی را در 11 محور 
تقدیم هیات رئیسه مجلس کردند که نخستین محور آن »اظهارات 
جمهوری  به  پولشویی  اتهام  جمله  از  ناصواب  مواضع  اتخاذ  و 

اسلامی« بود.
به این بهانه، با »پدرام سلطانی« نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران در مورد مصادیق پولشویی، جایگاه ایران 
از نظر شاخص ریسک پولشویی و همینطور رویدادهای مبتلابه این 

مساله در هفته ای که گذشت گفت و گو کردیم.
وی که هفته گذشته به عنوان نایب رئیس کنفدراسیون اتاق های 
بازرگانی و صنعت آسیا-اقیانوسیه )CACCI( انتخاب شد، در این 
ما  در کشور  پولشویی  بحث  متاسفانه  داشت:  اظهار  گو  و  گفت 
سیاسی شده است؛ در فضایی هستیم که اصولا هر مساله ای را که 
دولت تلاش می کند به نتیجه برساند - به ویژه مواردی که به نوعی 
ریشه در تعاملات بین المللی دارند - مخالفان دولت آن موضوع را 

بلافاصله به زمین سیاست می کشانند.
سلطانی ادامه داد: بر اساس شاخص های مبارزه با پولشویی 
موسسه بازل )AML Basel(، ایران در سال های 2012، 2014، 
2015، 2016 و 2017 بدترین جایگاه را از نظر ریسک پولشویی 
داشته و فقط در یک سال )2013(، افغانستان جایگاه نخست در 
بیشترین ریسک پولشویی را به خود اختصاص داده که در همان 

سال نیز ایران در رتبه دوم برآورد شده است.
متن کامل این گفت و گو به شرح زیر است:

*آقای ظریف هفته گذشته به اینکه پولشویی گسترده در 
کشور یک واقعیت است، اذعان داشتند؛ شما جایگاه ایران 
را از جهت شاخص ریسک پولشویی چطور ارزیابی می کنید؟
متاسفانه ما به جهت ملاحظاتی که در داخل کشور وجود دارد، 
گزارش های منظم و شفافی مبتنی بر خودارزیابی و خوداظهاری 
در این رابطه تولید نمی کنیم که بتوانیم وضعیت خودمان در مواجه 

با پولشویی را ارزیابی کنیم.
از طرف دیگر، گزارش های بین المللی نیز در بحث مبارزه با 

پولشویی جایگاه مناسبی برای ایران نشان نمی دهد؛ کما اینکه 
در پنج سال از 6 سال اخیر، ایران بدترین شرایط را از حیث رعایت 

چارچوب و مقررات مبارزه با پولشویی در کل دنیا داشته است.
 AML( بر اساس شاخص های مبارزه با پولشویی موسسه بازل
و   2016  ،2015  ،2014  ،2012 های  سال  در  ایران   ،)Basel
2017 بدترین جایگاه را از نظر ریسک پولشویی داشته و فقط در 
یک سال )2013(، افغانستان جایگاه نخست در بیشترین ریسک 
پولشویی را به خود اختصاص داده که در همان سال نیز ایران در 

رتبه دوم برآورد شده است.
*در این زمینه، این بحث مطرح است که برخی موسسه های 
بین المللی گزارش های یک طرفه و سوگیرانه علیه ایران ارایه 

می کننددراین خصوص نظر شما چیست؟
رتبه نخست در شاخص ریسک پولشویی در 6 سال باید به منزله 
هشداری به ما باشد و طبیعتا انکار کردن این جایگاه، طفره رفتن از 
آن، نسبت دادن آن به رویکردهای توام با خصومت کشورهای دیگر 

با ایران، مشکلی را حل نمی کند.
حتی با فرض پذیرش این موضوع که چارچوب های بین المللی 
چارچوب هایی عادلانه و برابر برای همه کشورها نیستند، به واسطه 
اینکه این رتبه بندی ها مبنا و ملاک تعاملات مالی دنیا قرار می 
گیرد و بانک ها خودشان را موظف به رعایت آن می دانند، باید 
توجه داشته باشیم که داشتن چنین جایگاهی ما در تعامل با نظام 
مالی بین المللی، داشتن ارتباطات بانکی و مراودات تجاری در 

تنگنا قرار می دهد.
به هر ترتیب ما باید حرکت خودمان را در بهبود جایگاهمان و 
عبور از شرایط نامطلوب کنونی تسریع کنیم و مبارزه با پولشویی 

را سیاسی نکنیم.
در  ما سیاسی شده است؛  در کشور  پولشویی  بحث  متاسفانه 
فضایی هستیم که اصولات هر مساله ای را که دولت تلاش می کند 
به نتیجه برساند - به ویژه مواردی که به نوعی ریشه در تعاملات 
بین المللی دارند - مخالفان دولت آن موضوع را بلافاصله به زمین 
سیاست می کشاند؛ مخالفان دولت موضوع را سیاسی، حیثیتی و 
آرمانی کرده و در پیشبرد ایران و انطباق مقررات و چارچوب های 
داخلی با چارچوب های بین المللی، کار را برای دولت بسیار سخت 

می کند.
این رفتار به معنی خودزنی، خودتحریمی، »آتو دادن« و »گزک 
را  ایران  اینکه  آنها  تا  است  بدخواهان  و  رقبا  دست  به  دادن« 
انگشت نما بکنند و این رفتارها و برخوردها را گواهی بر اظهارات 
ایران قرار دهند که »ایران بهشت پولشویی  خودشان بر علیه 
است«، »ایران مرتکب انواع جرائم مالی بین المللی می شود و 
اصولا تمایلی به تعامل با جامعه جهانی ندارد و هراس دارد نتواند 
را  و غیرقابل قبول خود  رفتارهای غیرقانونی  تعاملات  این  در 

ادامه دهد«.
این  و  تکثیر می شود  ایران  این دست مرتبا علیه  از  ادعاهایی 
واکنش ها باعث می شود صداهای علیه ایران تقویت شود و این به 
ویژه برای فعالان عرصه اقتصاد، بخش خصوصی و اقتصاددانان و 
حتی بخش اقتصادی دولت و سایر دستگاه های حاکمیتی خیلی 
اول  آنها در صف  اینکه  به دلیل  و نگران کننده است؛  خطرناک 
مواجه با آثار و لطمه های این رویکردها قرار دارند؛ این لطمه ها به 
کل اقتصاد کشور و شهروندان تسری پیدا می کند و در نهایت، باز 
هم دودش پیش از همه، به چشم اقشار آسیب پذیر جامعه می رود.
با واکنش برخی سیاسیون مواجه  *اظهارات آقای ظریف، 
شد و برخی از آنها، این اظهارات را »مواضع ناصواب« توصیف 

کردند؛ نظر شما در این خصوص چیست؟

موقعی که در اظهارات مسوولان از هر سه قوه در سنوات اخیر 
جستجو می کنید، می بینید که بسیاری از مسوولان به نوعی روی 
جرائم، تخلفات و واقعیت های اقتصاد کشور انگشت گذاشته اند 
که یک سر آنها به پولشویی وصل است؛ با وجود این اظهار نظرها، 

عجیب است برخی این مساله را انکار می کنند.
با شنیدن اظهارات برخی نمایندگان مجلس و برخی مسوولان 
سابق، من این گمان برایم تقویت می شود که شاید آنها با تعریف 
پولشویی آشنایی ندارند؛ طبیعتا وجه مالی هر فعالیت اقتصادی 
که مغایر با قوانین ملی باشد، از مصادیق پولشویی است؛ پس اگر 
ما در کشوری هستیم که خودمان اذعان می کنیم حجم گسترده 
ای قاچاق سوخت داریم، حجم گسترده ای قاچاق مواد مخدر از 
مرزهای شرقی به کشور و از مسیر ایران به جاهای دیگر داریم، 
حجم گسترده ای فرار مالیاتی داریم، اقتصاد زیرزمینی داریم و 
همینطور، قاچاق کالا به داخل کشور داریم، پس باید بپذیریم که 
تمام فعل و انفعالات مالی و پولی این جرایم، مصادیق پولشویی 

است.
این را نمی توانیم انکار کنیم چون مسوولان قوای مختلف بارها 
از تریبون های رسمی آمارهایی در مورد وضعیت و شرایط قاچاق 
در کشور ارایه کرده اند؛ موقعی که از 12 میلیارد دلار و بعضا در 
سنواتی تا 20 میلیارد دلار قاچاق کالای وارداتی صحبت می شود، 
یعنی ما ماهانه یک میلیارد دلار گردش قاچاق کالا داریم که تمام 

فعل و انفعالات مالی آن از مصادیق پولشویی است.
اشاره نمی کنم به سایر مواردی که می تواند دارای ظن پولشویی 
باشد؛ کشور به اذعان بسیاری از مسوولان و فعالان اقتصادی، با 
فساد گسترده دست و پنجه نرم می کند؛ طبیعتا این تعاملات پولی 
و مالیِ حاصل از این فساد هم در یک جریان پولشویی اتفاق می 
افتد و ارقام و اعداد آن هم بر اساس روش ها و سنجه هایی قابل 

ارزیابی است.
البته اطلاع ندارم این ارزیابی انجام شده یا نه اما باورم بر این 
است که به هر دلیل و باز هم با توجه به ملاحظات سیاسی، خیلی 

با جدیت به آن ورود نشده است.
از سوی دیگر، آماری که از فساد منتشر می شود و گمانه زنی 
هایی مبنی بر اینکه 10 درصد از اقتصاد کشور در تخلفات مالی 
و فرارهای مالیاتی انجام می شود، سنجه ای به ما می دهد که یک 
ارزیابی از میزان پولشویی داشته باشیم؛ اگر بپذیریم که اقتصاد 
منزله  به  این  است،  درصد   10 ما  اقتصاد  در  زیرزمینی  و  سیاه 
حداقل 130 هزار میلیارد تومان عملیات مجرمانه مالی یا پولشویی 
در سال تلقی می شود. ما همه این سنجه ها را داریم؛ نیاز نیست 

در این رابطه دنبال اسناد دیگری بگردیم.
از سوی دیگر، از حجم پرونده هایی که مرتبط با قانون مبارزه با 
پولشویی در دستگاه قضا تشکیل شده است نیز می توان حجم 
پولشویی در کشور را برآورد کرد؛ قانونی که سال 87 به تصویب 

رسید و از سال 91 تاکنون در کشور اجرایی شده است.
در این 6 سال، بیش از 300 هزار میلیارد تومان پرونده در دادگاه 
ها برای اصل و جرائم تخلفاتی مرتبط با جرایم پولشویی، به جریان 

افتاده است.
کافی است به قوه قضائیه رجوع و آماری گرفته شود؛ شاید لازم 
است به اطلاع مسوولان برسد که چه میزان پرونده مرتبط با قانون 
مبارزه با پولشویی در جریان قرار دارد و برای چه میزان پرونده حکم 

صادر شده است.
اقدام مالی )اف.ای.تی.اف( چقدر  به گروه ویژه  *پیوستن 

می تواند میزان پولشویی را در کشور کاهش دهد؟
پیوستن به اف.ای.تی.اف فی نفسه پولشویی را کم نمی کند؛ 

به اف.ای.تی.اف  دنیا وجود دارند که  اکنون در  کشورهایی هم 
ندارند.مهم،  مطلوبی  وضعیت  پولشویی  نظر  از  اما  اند  پیوسته 
جدیت مسوولان کشور اعم از قوه مجریه و قوه قضائیه در مبارزه با 
پولشویی است و ساز و کارهای بکار گرفته شده در کشور چقدر می 

تواند برای پولشویی مانع به وجود بیاورد.
*پس چه نسخه ای می توان برای درمان این بیماری پیچید؟
متاسفانه ما در نظامات پولی، بانکی و معاملات مالی مان نقاط 
کور و عدم شفافیت های فراوانی داریم که آنها دروازه های پولشویی 

هستند که باید این دروازه ها بسته شوند.
به عنوان نمونه، تصمیمات اخیری مانند محدود کردن نقل و 
انتقال ها از طریق دستگاه کارتخوان)POS(، بستن این دستگاهها 
در خارج از کشور و تصمیم اخیر مبنی بر اینکه چک های تضمینی 
فقط در وجه گیرنده و در حساب ذی نفع قابل نقد کردن باشد، 
جزو اقداماتی است که برای مبارزه با پولشویی به اقتصاد کشور 

کمک می کند.
پولشویی شوند؛  باعث  توانست  این می  از  تا پیش  ابزارها  این 
افراد با یک چک بانکی تضمینی می توانستند صدها معامله انجام 
دهند، بدون اینکه نهادی بفهمد؛ نفر اول چک را به نفر دوم می 
داد و از او مواد مخدر می خرید؛ نفر دوم آنرا به سومی می داد و از 
وی ارز خریداری می کرد؛ نفر سوم برای فرار مالیاتی آن چک را به 
چهارمی می داد؛ این ابزار معاملاتی که اصلاحا از زیر چشم نظام 
های بانکی و مالیاتی به دور باشد، برای پول شویی به کار گرفته 

می شوند.
یا در یک نمونه دیگر، کشور ما شاید جزو معدود کشورهایی باشد 
که بیشترین اسکناس 500 یورویی در آن در جریان است؛ حتی 
در خود اتحادیه اروپا هم اسکناس 500 یورویی را نمی توان هر 
جایی خرج کرد؛ چونکه گفته می شود ظن پولشویی دارد؛ شما 
در کشورهای اروپایی باید اسکناس 500 یورویی را به بانک ببرید و 

بانک هم برای دریافت آن، اطلاعات شما را اخذ می کند.
به  ما  کشور  در  یورویی  اسکناس 500  که  است  حالی  در  این 
راحتی در دست مردم معامله می شود؛ امروزه با افزایش نرخ ارز، 
هر یک اسکناس 500 یورویی هفت میلیون و 500 هزار تومان 
ارزش دارد؛ بنابر این یک دسته 100 برگی اسکناس 500 یورویی 
750 میلیون تومان ارزش دارد؛ افراد می توانند با این اسکناس ها 
مبادلات کلان انجام دهند؛ در حالی که در سایر کشور ها چنین 

امکانی وجود ندارد.
*بی توجهی به گردش مالی حساب های بانکی یکی دیگر 
باز  پولشویی  برای  را  راه  که  ماست  اقتصاد  ضعف  نقاط  از 
می کند؛ وقتی اعلام می کنند یک حساب بانکی 12 هزار 
میلیارد تومان گردش مالی داشته، سوال اینجاست که بانک 
مرکزی، بانک مربوطه و مرکز مبارزه با پولشویی در آن زمان 

کجا بودند؟
در سیستم بانکی سایر کشورها کافی است 2 عدد با مبلغ قابل 
توجه وارد یک حساب شود؛ بلافاصله جلوی آن حساب گرفته می 
شود از صاحب حساب سوال می شود که منشا این پول چه بوده؟ 

چه کسی خریداری کرده؟ و چه چیزی فروخته اید؟
یک  سیاسی،  جناح  یک  به  صرفا  را  پولشویی  نباید  این،  بنابر 
گروه سیاسی و سازمانی که فعالیت اقتصادی دارد، نسبت داد؛ 
طبیعتا در چنین شرایطی هر کسی می تواند از این تعاملات داشته 
باشد. پس تصور نکنیم که مبارزه با پولشویی نفعش بیشتر به سایر 
نتیجه  باشیم که  به خاطر داشته  بیگانگان می رسد؛  و  کشورها 
مبارزه با پولشویی، شفافیت و سلامت اداری است و اقتصاد کشور 

و تک تک مردم برندگان اصلی مبارزه با پولشویی هستند.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران:

مخالفاندولت،»مبارزهباپولشویی«رابهزمینسیاستکشاندهاند

پیمان های پولی که معمولًا با هدف دور  زدن تحریم ها و حذف ارز های رایج منعقد 
می شود، در صورت گسترش می تواند این ارزها را تضعیف کند. این موضوع در خصوص 
تحریم های آمریکا علیه ایران نیز صدق می کند، زیرا در صورت رفع موانع فنی و سیاسی، 
برخی کشورها آمادگی دارند تا با حذف دلار از معاملات با ایران، به همکاری خود ادامه 

دهند.
هر چند تحریم های اقتصادی با هدف محدود کردن اقتصاد یک کشور اعمال می شود، 
اما در اغلب موارد کشوری که تحریم می شود به دنبال راه حل هایی برای دور زدن آن 
تحریم هاست؛ ایران نیز از این قاعده مستثنی نیست و برای کاهش آثار تحریم های آمریکا 

علیه اقتصاد خود، راه حل هایی را در دستور کار دارد.
اکنون یکی از بخش هایی که مورد تحریم قرار گرفته، سیستم بانکی است. از همین رو 
ایران تلاش می کند تا با ایجاد پیمان های پولی دوجانبه با سایر کشورها، هزینه تحریم را 

به حداقل برساند.
*کاهش ریسک  در انجام مبادلات اقتصادی 

موضوع انعقاد پیمان های پولی با کشورهایی که در حال حاضر از حجم مبادلات 
تجاری بیشتری با ایران برخوردارند، باید در اولویت باشد، زیرا انعقاد پیمان های پولی 
دو و چندجانبه به حذف دلار از روابط تجاری منتهی می شود و فعالیت های اقتصادی 
را تسهیل می کند. همچنین انعقاد پیمان های پولی چندجانبه باعث کاهش ریسک  در 
انجام مبادلات اقتصادی بین المللی شود. با وجود این مزایا، اما به دلیل مشکلات فنی و 

سیاسی، ایران تاکنون نتوانسته از این موقعیت بهره کافی را ببرد. 
یوسف کاووسی، کارشناس اقتصادی و مسائل بانکی و همچنین مدیرکل اسبق بازرسی 
بانک مرکزی می گوید که موضوع پیمان های پولی دو جانبه چند سالی است که مطرح 
شده، اما متأسفانه از این ظرفیت ها به ویژه در زمان اجرای برجام به خوبی استفاده نکردیم.
وی در گفت وگو با ایرناپلاس با اشاره به اینکه محدودیت هایی که به واسطه تحریم ها برای 
ایران به وجود آمده، کار را دشوار کرده، می گوید اگر قرار باشد دو کشور پیمان پولی دو 

جانبه داشته باشند در ابتدا باید مقدماتی را که لازم است، رعایت کنند.
مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

*از فرصت برجام استفاده نکردیم
می تواند  ایران  دارند  عقیده  بانکی،  فعالان  و  اقتصادی  کارشناسان  برخی 
به واسطه پیمان های پولی دوجانبه، از تحریم های آمریکا عبور کند، نظر شما در 

این  باره چیست؟
از  متأسفانه  اما  شده،  مطرح  است  سالی  چند  دو جانبه  پولی  پیمان های  موضوع 
این ظرفیت ها به ویژه در زمان اجرای برجام به خوبی استفاده نکردیم. درواقع ساز و 
کار پیمان های پولی این گونه است که به طور مثال شما با کشور ترکیه مبادلاتی انجام 
می دهید و خریدها را با پول ملی آن کشور می پردازید و در مقابل، آن ها نیز در معاملات 

خود با ایران از پول ملی کشور ما استفاده می کنند.
این موضوع در خصوص چین نیز همین گونه است. ایران به چین نفت می فروشد و پول 
آن را به یوان دریافت می کند. پس از آن صادرکننده چینی از آن یوان برای تسویه حساب 
استفاده می کند. ایران نیز زمانی که می خواهد کالایی به چین صادر کند، می تواند از 
طریق بانک عامل در کشور خود ریال دریافت کند. برای اجرایی شدن این موضوع لازم 
است بانک مشخصی انتخاب شود که می تواند بانک مرکزی کشورها و یا یک بانک عامل 

باشد که به عنوان کارگزار و حساب نگه دار آن کشور محسوب می شود.
*تحریم ها کار را برای ایران دشوار کرده است

با توجه به این مزیت ها چه چیزی باعث شده که انعقاد این پیمان های پولی 

صورت نگیرد و به مرحله اجرا نرسد؟
محدودیت هایی که به واسطه تحریم ها برای ایران به وجود آمده، کار را دشوار کرده است. 
درواقع تحریم ها یک بحث است و موضوع دیگر بحث استانداردهای بانکی است که باید 
رعایت شود. همچنین بحث دیگر تصویب FATF است که باید به نتیجه برسد و ایران در 

حال حاضر در هر سه زمینه مشکل دارد.
بنابراین اگر قرار باشد دو کشور تمایل به پیمان پولی دوجانبه داشته باشند، در ابتدا باید 
مقدماتی را که لازم است، رعایت کنند. به طور مثال، با وجود اینکه ایران با چین روابط 
خوبی دارد، اما به دلیل نبود الزامات مورد نیاز، نمی تواند مبادلات بانکی داشته باشد و 

پول نفتی که به این کشور صادر می کنیم قابل دسترس نیست.
حتی به دلیل نبود همین الزامات در ایران، حساب تجار ایرانی را از دی ماه سال 1395 
بسته اند و اعلام می کنند که باید در ابتدا الزامات FATF و CFT را اجرا کنیم تا آن ها بدانند 
با کدام یک از بانک های ایران می توان کار کرد و پس از آغاز کار با یک بانک ورشکسته 
 IFRS روبه رو نشوند. اکنون برخی از بانک های ایرانی زیان ده هستند و اگر با حسابرسی

بررسی شوند، ورشکسته خواهند بود.
*لزوم تعریف مکانیسم های نوسان گیری در پیمان های پولی

با وجود این مشکلات، در سال های گذشته ایران با ترکیه پیمان پولی به امضا 
رساند، چرا آن پیمان به نتایج عملیاتی نرسید؟ 

در سفر رئیس جمهور ترکیه به ایران، موضوع پیمان پولی ایران با ترکیه مطرح شد. طرف 
ترک بر این موضوع اصرار زیادی داشت، زیرا می دانست که در آینده ممکن است در ترکیه 
اتفاقاتی بیفتد و با مشکل مواجه شوند. بر همین اساس یک پیمان پولی امضا شد و با 

وجود اینکه بانک های مرکزی دو کشور این کار را انجام دادند، اما عملیاتی نشد.
درواقع درست است که پیمان های پولی برای دور زدن تحریم ها ممکن است به کار آید، 
اما مشکلاتی نیز به دنبال دارد. به طور مثال در رابطه با ترکیه، در طول ماه های اخیر شرایط 
اقتصادی ایران و ترکیه پر نوسان بوده است. ارزش لیر ترکیه 50 تا 60 درصد پایین آمد، 
ارزش ریال نیز 150 درصد کاهش داشت. بنابراین اگر می خواهیم پیمان های پولی دو 
جانبه را اجرایی کنیم، در ابتدا باید مکانیسم های مورد نیاز را برای نوسان گیری ها تعریف 

کرد.
بدون وجود این مکانیسم ها و با توجه به اتفاقاتی که در ایران و ترکیه رخ داد، اگر 
قراردادی هم بسته می شد در تبادل و پرداخت ها کار به دادگاه می کشید. نکته مهم تر این 

است که با توجه به تراز تجاری منفی ایران با ترکیه، طرف ایرانی ضرر بیشتری می کرد.
*نگرانی بانک های عراقی از همکاری با ایران

اکنون بحث پیمان پولی دوجانبه با عراق مطرح است. با توجه به مواردی که 
مطرح شد و همچنین تراز تجاری مثبت ایران با عراق، آیا این پیمان می تواند به 

اقتصاد ایران کمک کند؟ 
در رابطه با عراق، شرایط با ترکیه متفاوت است و صادرات ایران به این کشور بیش از 
واردات ما از عراق است. اما این موضوع درباره بانک ها و تجار معنا پیدا نمی کند، زیرا 
مقطعی است. بعد از اتفاقاتی که برای ارزش پول ملی ایران افتاد، بحث صادرات ایران 
به عراق نمود پیدا کرد، در حالی که تا پیش از آن، سهم واردات ایران از کردستان عراق و 

بازارچه های مرزی بیشتر بود.
در حال حاضر نیز با ثبات اقتصادی و تثبیت قیمت ارز در کشور، نرخ تولید در ایران 

بالا می رود و این موضوع سبب می شود واردات از ایران برای طرف عراقی ارزان نباشد.
از سوی دیگر، مسأله تحریم جلوی ما را می گیرد. اوایل سال جاری آمریکا یک بانک 
عراقی را به جرم دور زدن تحریم ها یک ونیم میلیارد دلار جریمه کرد. از همین رو، بانک های 

عراقی از کار کردن با ایران نگران هستند.
مشکلاتی که بر سر پرداخت دینار به زائران اربعین به وجود آمد نیز از همین 

دست بود؟ 
در مورد زائران اربعین، برنامه ریزی این گونه بود که ایران، طلبی را که از طرف عراقی بابت 
صدور برق داشت، به صورت ریال در ایران با زوار تسویه کرد و قرار بود که دینار را در عراق 
بین این افراد توزیع کند. با این حال، بانک عراقی اعلام کرد که به دلیل تحریم نمی تواند 
این پول را پرداخت کند. در نهایت نیز ایران دینار را به عراق برده و توزیع کرد. این بدان 

معناست که به بهانه تحریم، طلب ایران را حتی به دینار نیز پرداخت نکردند.
*سابقه 45 ساله ایران در پیمان های پولی

به جز تجربه ترکیه آیا ایران در زمینه پیمان های پولی کار دیگری انجام داده است؟
ایران سابقه طولانی در این زمینه دارد. پیش از انقلاب اسلامی و اوایل دهه 50 شمسی، 
نهادی به نام اتحادیه پایاپای آسیایی تأسیس شد که مقر آن در بانک مرکزی ایران است. 

این ظرفیت مناسب همچنان وجود دارد، اما تبادل آن کم شده است.
در آغاز کار یک واحد پولی به نام FDR برای مبادلات تعریف کرده بودند و به فکر این 
موضوع بودند که دلار را از مبادلات آسیایی حذف کنند. در آن زمان، یک دلار با 3.5 

FDR برابری می کرد.
اگر محدودیت های سه گانه ای که اشاره کردم برداشته شود، قابلیت توسعه این اتحادیه 
بین کشورهای D8 یا کشورهای عضو اکو می تواند به وجود آید به شرط آنکه به مرور بتوانیم 

اطمینان آن ها جلب کنیم.
*گسترش اتحادیه پایاپای آسیایی با توسعه زیر ساخت های مالی

تحریم های آمریکا در این بین تا چه اندازه بازدارنده است؟
کاووسی: مهم ترین مسئله در گسترش اتحادیه پایاپای آسیایی به زیرساخت های نظام 
مالی باز می گردد. درواقع اگر زیرساخت ها را اصلاح نکنیم، طرف خارجی که به دنبال 

ارتباط با ایران است در زمان تسویه صورت حساب ها تحریم می شود.
این موضوع در تحریم های موسوم به کاتسا بیشتر ملموس است، از همین رو، اغلب 

کشورها از ارتباط با ایران نگرانی هایی دارند.
حتی درباره کانال مالی اروپا هم شاهدیم که برخی کشورها این موضوع را قبول نکردند، 
زیرا نگرانند با توجه به ارتباط بانک های این کشورها با آمریکا، اگر این کانال مالی را بپذیرند 

دچار آسیب شوند.
*ایجاد پیمان واحد پولی آسیا در گرو پایان جنگ ها

از آنجا که تأثیر تحریم ها در آسیا به مراتب کمتر از اروپاست، آیا می توان امیدوار بود 
که پیمان پولی واحدی در آسیا شکل گیرد؟

تا زمانی که مسائل سیاسی و جنگ های نیابتی، قومی و قبیله ای حل نشود، این امر 
در آسیا نمی تواند موضوعیت داشته باشد. به همین دلیل چین به صورت موردی و تک 
به تک با کشورهای مختلف پیمان پولی بسته است. به طور مثال اکنون با روسیه این کار 
را انجام می دهد و همچنین این موضوع را با عربستان مطرح کرده تا نفت را به یوان از 

این کشور بخرد.
حتی ممکن است با یک واحد پولی که تعریف می کنند، معاملات انجام شود. در اوایل 
دهه 80 شمسی نیز مالزی به دنبال طرحی این گونه بود تا بتواند با یک پول محلی که 
مورد اعتماد همه باشد وارد معاملات شود. البته الزام آن حل شدن مسائل سیاسی و فنی 
است که مسائل فنی شامل استانداردها و FATF است. مسائل سیاسی نیز شامل کاهش 
تنش هاست، زیرا سرمایه و پول در جایی فعال می شود که آرامش وجود داشته باشد. در 
مبادلات بین المللی نیز سرمایه را به کبوتری تشبیه می کنند که با کوچک ترین تکانه ها، 
از جایی که نشسته بلند شده و پرواز می کند. اکنون در منطقه ما تنش، جنگ و درگیری  

وجود دارد، بنابراین فعلًا نمی توان به یک واحد پول آسیایی فکر کرد.
اگر مشکلات سیاسی نداشتیم، کشورهای عضو جنبش عدم تعهد می توانستند نهادی 
مانند اتحادیه اروپا ایجاد کنند. درواقع مسائل سیاسی و تبعات جنگ، آسیا را از این هدف 

دور می کند، اما در بلندمدت قابل دسترس است.
*پیمان های پولی پترودلار را از سکه می اندازد؟

در صورت اجرای این طرح و دستیابی به موفقیت، این موضوع می تواند پترو دلار 
را به خطر بیندازد؟

بله، درست است. اگر عربستان با این پیشنهاد موافقت کند، پترودلار به خطر می افتد. 
اکنون حجم بزرگی از خرید نفت از سوی کشورهای آسیایی انجام می شود و ممکن است 
آن ها نیز به دنبال چین، معامله با عربستان را به یوان انجام دهند و این موضوع قطعاً 
می تواند دلار را زمین زده و هژمونی دلار را در جهان به خطر بیندازد.از همین رو، آمریکا 
در مقابل پیمان های پولی دو یا چندجانبه مقاومت زیادی می کند و چین نیز این موضوع 
را از آن جهت بیان می کند تا بتواند در مذاکرات خود با آمریکا امتیاز بگیرد.با این حال اگر 
این موضوع عملیاتی شود، به معنای خروج 35 درصد دلار از بازار است، زیرا 35 درصد 
مبادلات جهانی را چین انجام می دهد و اگر 35 درصد دلار از بازار خارج شود، اساس 
اقتصاد آمریکا دچار تزلزل و مشکل خواهد شد.زمانی در سیستم برتون وودز، پشتوانه 
دلار، طلا بود اما اکنون این موضوع درست نیست و تمام تمرکز بر پترودلار است. بنابراین 
با این اتفاق، اقتصاد آمریکا زمین خورده و این کشور قادر نخواهد بود که اقتصاد اول دنیا 

باقی بماند.

شکست هژمونی دلار با پیمان های پولی دوجانبه؛

دلارازسکهمیافتد؟



سه شنبه -سیزدهم آذر ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4700 ورزشی44

اصغرحاجیلو:

استقلال مدعی قهرمانی لیگ برتر خواهد بود
تهران  استقلال  فوتبال  تیم  سرپرست 
با اشاره به 2 پیروزی اخیر آبی پوشان در 
لیگ برتر تاکید کرد که این تیم در پایان 
فصل به جایگاهی شایسته دست خواهد 

یافت و از مدعیان قهرمانی خواهد بود.
»اصغر حاجیلو« با تمجید از نتایج اخیر 
برتر گفت:  لیگ  در مسابقات  استقلال 
خوشبختانه استقلال به شرایط ایده آلی 
رسیده است و در 2 دیدار اخیر که برابر 
صنعت  و  خوزستان  استقلال  های  تیم 
می  دادیم  نشان  داشتیم،  آبادان  نفت 
منتظرش  که  خوبی  روزهای  به  توانیم 

بودیم، برسیم.
استقلال  مقابل  برد  از  بعد  افزود:  وی 
خوزستان روحیه و اعتماد به نفس تیمی 

بیشتر و موجب شد که استقلال مقابل صنعت نفت با یک بازی زیبا و رو به جلو به یک برد 
قاطعانه دست پیدا کند؛ واقعا فوتبال زیبا و هجومی را از استقلال شاهد بودیم که همه از 

تماشای آن لذت بردند.
سرپرست استقلال درباره اینکه پیروزی های استقلال ادامه خواهد داشت یا نه، تصریح 
کرد: استقلال بدنبال این است که روند رو به رشد و صعودی را که آغاز کرده است، ادامه 

دهد و بتواند در مسابقات پیش رو به پیروزی رسیده به امتیازات کامل برسد.
حاجیلو در پاسخ به این پرسش که استقلال می تواند به مدعی قهرمانی مسابقات 
لیگ برتر تبدیل شود، گفت: به طور حتم این اتفاق خواهد افتاد. ما به واسطه اتفاقات 
و مسائلی که پیش از شروع فصل رخ داد، نتوانستیم آن طور که می خواهیم بازی ها را 
شروع کنیم اما با هماهنگ شدن بازیکنان هفته به هفته بهتر می شویم و من به تمامی 
هواداران استقلال این قول را می دهم در پایان فصل به جایگاهی شایسته می رسیم که 

زیبنده نام بزرگ استقلال است.
وی با بیان اینکه وینفرد شفر سرمربی آلمانی این تیم مربی بزرگی است و توانایی فنی 
خود را در فصل گذشته به اثبات رساند، اظهار داشت: شفر مورد تایید تمامی ارکان 
باشگاه استقلال است و با تدابیر او اتفاقات بسیار خوبی برای استقلال رقمی می خورد. 
این مربی تمام تلاش خود را به کار می بندد تا تیم را به موفقیت برساند و تعصب زیادی 

به استقلال دارد.
سرپرست استقلال گفت: بازیکنان استقلال قدر و ارزش پیراهن تیم بزرگی را که می 
پوشند، می دانند و در هر مسابقه ای که به میدان می روند با تمام وجود برای موفقیت 

استقلال تلاش می کنند که این جای تقدیر دارد.
حاجیلو با تقدیر از تلاش های مدیریت باشگاه استقلال اعلام کرد: امیر حسین فتحی، 
علی خطیر و هادی مباشری برای موانع و مشکلاتی که پیش روی استقلال است، تلاش 
زیادی می کنند و هدف آنها این است که فضایی آرام و بدون حاشیه را برای تیم ایجاد 

کنند تا مربیان و بازیکنان بدون استرس به فکر موفقیت باشند.
وی در پایان درباره شرایط ایرج دانایی فرد بازیکن پیشکسوت استقلال نیز تصریح کرد: 
ایرج دانایی فرد بازیکن اسبق تیم ملی که زننده اولین گل ایران در جام جهانی است، از 
نظر جسمانی شرایط خوبی ندارد و امیدوارم هرچه زودتر به بهبودی کامل رسیده و در 

خدمت فوتبال باشد.
 

برانکو ایوانکوویچ:

می خواهیم فاصله با صدر را کمتر کنیم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با تاکید بر اینکه بازیکنانش به خاطر فشردگی مسابقات 
خسته هستند گفت: با همه شرایطی که داریم می خواهیم برابر ذوب آهن به برتری برسیم 

و فاصله را با صدر کم کنیم.
برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش از بازی فردا سه شنبه پرسپولیس مقابل ذوب 
آهن اصفهان گفت: بازی عقب افتاده با ذوب آهن است و تیمی که با کیفیتی که از او 
می شناسیم فصل را شروع نکرد. پس طبیعی است که نمی تواند از جایگاه فعلی اش 

راضی باشد.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس ادامه داد: آقای منصوریان مربی با کیفیت و باتجربه ای 
است. او در استقلال تهران و نفت خیلی عالی کار کرده است. قطعا برای بازی فردا هم با 

انگیزه مضاعف می آید تا نقطه عطفی برای نیم فصل دوم آنها باشد.
وی در ادامه افزود: بازی عقب افتاده سختی است که دنبال سه امتیاز هستیم. می 
خواهیم فاصله مان را با پدیده و سپاهان به حداقل برسانیم. بازیکنان تیم خسته هستند. 
در ترکیب تیم ماهینی، سیامک نعمتی و انصاری را نخواهیم داشت. اما اعتقاد حداکثری 

به بازیکنان خودی دارم.
وی سپس در خصوص اینکه مهاجمان این تیم ثابت شده اند و ثبات برای آنها چندان 
خوب نیست افزود: بازیکنان جوان تیم خیلی خوب بودند. مثلا اسدی و حسین پور و 
احسان حسینی خیلی خوب بودند. البته از منشا و علیپور انتظارات ببشتری دارم. اما 
در ریتم بازیهایی که تاکنون داشتهایم و نتایجی که کسب کردیم سخت می توان انتظار 
داشت بازیکنان جوان راحت بازی کنند. البته آنها از این به بعد شانس بازی کردن خواهند 
داشت. خوشحالم خیلی پیشرفت کرده اند و خودشان را به نفرات اصلی اضافه می کنند.
وی درباره لیست جدید خرید خود برای پرسپولیس اظهار داشت: بطور مستمر در حال 

ارزیابی این موضوع هستیم تا ببینیم کدام بازیکن می تواند حصور داشته باشد.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس وقتی با اصرار خبرنگاری در مورد دادن لیست ورود و 

خروج به باشگاه مواجه شد گفت: لیست را رها کنید. آنها در ذهن و مغز من هستند.

رئیس فدراسیون بسکتبال:

 ایران در حال تغییر نسل است
رامین طباطبایی در گفت و گویی با یک 
رسانه فیلیپینی گفته که تیم ملی بسکتبال 
در پروسه استفاده از استعدادهای جوان 

است.
رییس فدراسیون بسکتبال ایران که به 
پوشان  ملی  کنار  در  و  کرده  سفر  مانیل 
با  ملی  تیم  دیدار  از  قبل  دارد  حضور 
جام  انتخابی  پنجم  پنجره  از  فیلیپین 
جهانی گفتگویی با یک رسانه فیلیپینی 

انجام داده است.
در این گزارش آمده که بسکتبال ایران 
با آمدن نسل طلایی اش به همه افتخارها 
رسید اما در دیدار برابر فیلیپین که امروز 
برگزار می شود نه مهدی کامرانی هست، نه 

حامد آفاق، نه صمد نیکخواه بهرامی و نه حامد حدادی.
رامین طباطبایی رئیس فدراسیون ایران درباره آنها می گوید: صمد و حدادی اسطوره 
های ملی هستند، به خصوص حدادی که سابقه بازی در  NBA  را دارد. در شرایط کنونی 
ما در یک پروسه هستیم و بازیکنان جوان و مستعد را آماده می کنیم تا جایگزین ستاره 
های رفته شوند. ما جوانان با استعدادی داریم که هم اکنون هم در تیم ملی هستند. 
بازیکنانی مثل بهنام یخچالی و محمد جمشیدی. بسکتبال در ایران بیشتر دیده شده 

و مردمی شده است.
او ادامه داده: فوتبال با اختلاف ورزش اول ایران است و بعد از آن بسکتبال دوم و والیبال 

سوم است. ما سه لیگ فعال در بسکتبال داریم.
رئیس فدراسیون بسکتبال ایران از حضور کشورهای اقیانوسیه در بسکتبال آسیا ابراز 
رضایت کرده و گفته است: استرالیا و نیوزلند بهترین تیم های این منطقه هستند که باعث 
رشد و پیشرفت بسکتبال آسیا خواهند شد. آنها بازیکنان زیادی دارند که در  NBA  بازی 
می کنند، مربیان بسیار خوبی دارند و ما خیلی چیزها از بسکتبال این دو کشور یاد می 
گیریم. طباطبایی درباره دیدار با فیلیپین نیز گفته است: بازی بسیار دشواری داریم. این 
مسابقه برای هر دو کشور حیاتی است اما ما انتظار یک دیدار با کیفیت داریم. به نظرم اگر 

بتوانیم روند رو به رشدمان را ادامه بدهیم برای بسکتبال ایران خوب است.

خدادادعزیزی:

کی روش فقط باید تیم ملی را قهرمان جام ملت ها کند

»خداداد عزیزی« ملی پوش اسبق تیم ملی فوتبال ایران می گوید تیم ایران در 20 
سال گذشته با محمد مایلی کهن و برانکو ایوانکوویچ به مقام سومی جام ملت های آسیا 

دست یافته و انتظار از تیم کارلوس کی روش تنها قهرمانی در این مسابقات است.
بدون تردید عزیزی یکی از چهره های جذاب و فراموش نشدنی فوتبال ایران است که 
محبوبیت فراوانی بین فوتبال دوستان دارد. خداداد مهره ای مهم در تیم رویایی ملی 
ایران در دهه 70 با حضور چهره هایی همچون احمدرضا عابدزاده، مهدی مهدوی کیا، 

محمد خاکپور، علی کریمی، علی دایی، جواد زرینچه، حمید استیلی و ... بود.
او که در دوره ای به عنوان بهترین بازیکن سال آسیا انتخاب شد، جزیی از تاریخ فوتبال 
ایران است و خاطره گل او به استرالیا فراموش نشدنی است و برای همیشه در اذهان 

باقی مانده است.
با اینکه این بازیکن ریز نقش و تکنیکی فوتبال ایران با آن چهره و لهجه خاص خود 
این روزها از سرمربیگری فاصله گرفته ولی حرف های شنیدنی جالبی دارد که برای این 
موضوع گفت و گویی را با وی درباره شرایط روز فوتبال کشور، تیم ملی و جام ملت های 
آسیا داشتیم. او در این گفت و گو درباره دیدار تاریخی با استرالیا سخن گفت و تاکید کرد 
هر نتیجه ای غیر از قهرمانی در جام ملت های آسیا با تیم کی روش غیرقابل قبول است. 
وی همچنین از عملکرد تیم فوتبال پرسپولیس تمجید کرد و با این حال گفت که 
مشخص نیست چه زمانی بار دیگر سکان هدایت یکی از باشگاه های فوتبال ایران را 

برعهده خواهد گرفت. 
آنچه که در زیر می خوانید متن کامل گفت و گوی ایرنا با خداداد عزیزی است. 

آذر ماه برای ما ایرانیان خاطرات خوبی را همراه دارد. بازی با استرالیا و صعود 
به جام 1998 فرانسه بعد از 20 سال که با گل شما بدست آمد و به قول معروف 

حماسه ملبورن رقم خورد.
آن صعود خیلی برای ما مهم بود. بعد از 20 سال ما برای اولین بار به جام جهانی 
صعود کرده بودیم و همه  مردم ایران از اینکه ما در جام جهانی هستیم، خوشحال بودند. 
برخوردی که مردم ایران بعد از صعود به جام جهانی با ما داشتند واقعا فوق العاده و 
بی نظیر بود. البته مردم همیشه با ما برخورد خوبی داشتند ولی خوشحال هستم که 

توانستیم با آن بازی مردم کشور را شاد کنیم.
واقعا فکر می کردی ایران به جام جهانی برود؟

ما این گونه با فوتبال بزرگ شده ایم که هر اتفاقی در فوتبال ممکن است. به همین 
دلیل بعد از تساوی در بازی رفت، ناامید نبودیم. واقعیت این است که بعد از تساوی 
در تهران امیدوار بودیم که بتوانیم به جام جهانی صعود کنیم اما وقتی 2 گل از استرالیا 
در ملبورن خوردیم، اصلا فکر نمی کردیم که بتوانیم به جام جهانی صعود کنیم. من با 
مهدی پاشازاده در استرالیا هم اتاق بودم. یادم هست واقعا قبل از بازی با استرالیا در 
ملبورن پاشازاده هم 100 درصد ناامید نبود، اما شانس خودمان را برای رسیدن به جام 

جهانی کم می دانستیم.
بازی عجیبی بود. دو بر صفر عقب افتادیم، بعد ماجرا به شکل معجزه آوری 

برای مان تمام شد؟
نیمه  اول آنها با یک گل به برتری رسیدند. در رختکن اتفاق خاصی بین دو نیمه بازی 
نیفتاد. واقعیت این بود که زور ما به آنها نمی رسید و والدو ویرا )سرمربی برزیلی وقت 
ایران( هم به ما گفت: هر کاری که دوست دارید، بروید و انجام دهید. بعد از اینکه گل 
دوم را در نیمه دوم از آنها خوردیم، فکر نمی کردیم به بازی برگردیم و بتوانیم جبران کنیم. 
گلی که کریم باقری زد روحیه تیم ما را در آن بازی بهتر کرد و کمی بازیکنان تیم ملی 
را برای برگشتن به بازی و صعود به جام جهانی امیدوار کرد. با همکاری بچه ها، من 
توانستم گل دوم را بزنم و تیم ملی به جام جهانی 98 فرانسه صعود کرد. خوشحالم که 

توانستم آن گل را بزنم تا همه  ایرانی ها شاد شوند.
بارها و بارها درباره گلی که زدی حرف زدی. یک بار به شوخی گفتی هر بار بازی 

را می بینم فکر می کنم توپ گل نمی شود.
با آن گل همه  ملت ایران خوشحال شدند. باور کنید ما این قدر محو جریان بازی بودیم 
که واقعا هیچ چیز خاصی آن لحظه در ذهن من و فکر کنم حتی علی دایی که پاس گل 
را داد، نبود. بازی بسیار حساس بود و من هم توانستم از پاس خوب دایی استفاده کنم و 

دروازه  استرالیا باز شد. خوشحالم که با آن گل همه  ملت ایران خوشحال شدند.
بعد از این همه سال حس تو نسبت به آن مسابقه چیست؟

حس غرورانگیزی که تا ابد همراه من و تمام بازیکنان آن تیم خواهد بود و با هیچ چیزی 

در دنیا قابل قیاس نیست.
خیلی ها اعتقاد دارند تیم 98 بهترین تیم تاریخ ایران است. این موضوع را قبول 

داری؟
این چیزی نیست که من به آن پاسخ دهم. دیگران باید در این باره اظهار نظر کنند، اما 
همین که مردم به مجموعه تیم 98 محبت زیادی دارند ارزشمند است و واقعا شرمنده 

لطف این عزیزان هستیم.
اگر از تو بخواهیم تیم ملی 98 را با تیم ملی فعلی مقایسه کنی، جوابت چیست؟
من خودم عضوی از تیم 98 بودم و باز نمی توانم پاسخی به این پرسش شما بدهم. 
کارشناسان و مردم می توانند بهترین جواب را در این باره بدهند و قضاوت درستی 

داشته باشند.
عزیزی در روزهایی از کی روش انتقاد می کرد که خیلی ها حامی این مربی 

بودند، اما امروز بسیاری از حامیان او به منتقدان جدی وی تبدیل شده اند
دوست ندارم درباره کی روش حرف بزنم.

چرا؟
برای اینکه حرف زدن درباره کی روش بی فایده است و هیچ سودی ندارد. از روز اول 
آن قدر به این مربی میدان دادیم که هرکاری دوست دارد، انجام می دهد و هیچ کسی 
هم نیست که به او حرفی بزند. به همه توهین می کند، درگیر می شود، هر چه بگویم 

فایده ای ندارد.
منظورت توهین به حمید استیلی است؟

حمید استیلی جزو بزرگان فوتبال ایران است و بی احترامی به او بی احترامی به فوتبال 
است. یک روز می گفتند محمد مایلی کهن آن صحبت ها را می کند و او این طور است یا 
روز بعد دیگری انتقاد کرد و گفتند او این طور است. استیلی که دیگر جزو بی آزارترین و 
کم حاشیه ترین فوتبالیست ها و اعضای فوتبال ایران است. او هیچ وقت با کسی مشکلی 
نداشته، استیلی کسی بود که درون زمین به اندازه 6 نفر می دوید و زحمت می کشید. به 
جز این، موارد دیگری هم وجود دارد. هر اتفاقی می افتد کی روش دستیارانش را جلو 
می فرستد تا درگیر شوند. یک روز استیلی، روز دیگر خبرنگار و ... از این اتفاقات تا دلتان 

بخواهد در این مدت افتاده است و فقط می توان تاسف خورد.
فکر می کنی با کی روش در جام ملت های آسیا به موفقیت برسیم؟

جواب من به این پرسش یک چیز است. باید منتظر بمانیم تا جام ملت های آسیا 
شروع شود و بعد درباره کی روش قضاوت کنیم. او باید با تیم ملی فوتبال ایران قهرمان 
شود و نتیجه ای جز این راضی کننده نیست. ما با مایلی کهن که خودم عضوی از آن 
تیم بودم، در سال 1996 و در امارات سوم شدیم. این اتفاق با برانکو در سال 2004 و 
در چین افتاد. پس اینکه با کی روش برویم و جزو چهار تیم شویم یا سوم شویم، اتفاق 

بزرگی نیست.
اما برای قهرمانی کار دشواری پیش روی تیم ملی فوتبال ایران است؟

دقیقا و آن طور که از شواهد امر پیداست برای اول شدن در جام ملت های آسیا کاری 
بس دشوار پیش روی تیم ملی است و رقیبان سرسختی داریم.

درباره نایب قهرمانی پرسپولیس در لیگ قهرمان آسیا چه نظری داری؟ یک 
دوره در این رقابت ها به عنون بازیکن کمکی برای قرمز پوشان تهرانی بازی 

کردی؟
پرسپولیس دست به کار بزرگی زد. این تیم با همه مشکلات و موانعی که پیش رو 
داشت، توانست تا فینال بزرگ ترین و معتبرترین فینال مسابقات باشگاهی آسیا پیش 
برود. بسته شدن پنجره نقل و انتقالات و آسیب دیدگی بازیکنان باعث نشد این تیم 
از هدفش دور بماند. شاید خیلی ها اعتقاد داشتند پرسپولیس نمی تواند به موفقیت 
برسد، اما برانکو و بازیکنان پرسپولیس نشان دادند یک تیم و همدل بودن می تواند آنها 

را به موفقیت برساند و باورم بر این است آنها چیزی کمتر از قهرمانی ندارند.
و سوال آخر، عزیزی چه زمانی به مربیگری بر می گردد؟

فعلا که دوستان جای ما هستند. حالا هر چه قسمت بخواهد حتما اتفاق خواهد 
افتاد.

سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن گفت: یک بازی خیلی مهم 
داریم، پرسپولیس نایب قهرمان آسیاست و به هارمونی خاصی 

رسیده است.
بازی  از  پیش  خبری  نشست  در  دیروز   منصوریان  علیرضا 
تیمش مقابل پرسپولیس گفت:یک بازی خیلی مهم داریم، 
پرسپولیس نایب قهرمان آسیاست و به هارمونی خاصی رسیده 

است. امیدوارم بازی خوبی انجام بدهیم. 
وی ادامه داد: من تغییرات روحی و تاکتیکی خوبی در نیمه 
این  که  کردم  احساس  و  دیدم  خوزستان  فولاد  با  بازی  دوم 
تغییرات انجام شده است. ما بازی سختی فردا خواهیم داشت 

اما امیدوارم از این بازی سربلند بیرون بیاییم.
* نگاهم به رکوردهای گذشته با پرسپولیس و برانکو نیست
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن در مورد اینکه مقابل پرسپولیس 
هیچ وقت بازنده نبوده اید فکر می کنید می توانید پرسپولیس 
را متوقف کنید، گفت: پرسپولیسی که ما با آن بازی می کردیم 
نسبت به سال های پیش متفاوت است، اما همینطور که در 
ویترین باشگاه پرسپولیس نایب قهرمانی آسیا وجود دارد، ذوب 
آهن هم نایب قهرمان آسیاست و شآن و جایگاه این تیم اینجا 
نخواهد بود. روند صعودی مان را انجام خواهیم داد، اما نگاه به 
بازی فردا نگاه به رکوردهای گذشته بازی با پرسپولیس و برانکو 
نیست. ما تمام سعی و تلاشمان را می کنیم که بازی خوبی انجام 
بدهیم، پرسپولیسی ها اکنون هارمونی خاص و شرایط ایده آل 
دارند. پرسپولیس با 11 بازیکن اصلی اش و 4 بازیکن جوانش 
به فینال رسیده است. فردا برای بازیکنان ما یک امتحان بزرگ 
است. بازی پرسپولیس و ذوب آهن یک نقطه عطف برای ماست. 
به واقع فارغ از حفظ رکوردها اینکه بخواهیم رکوردی را حفظ 
کنیم یا نکنیم باید بگویم این بازی ها دور برگشت هم دارد، سال 
بعد هم می رسد. ما می خواهیم نتیجه خوب و امیدوارکننده برای 

ذوب  آهن در این بازی به دست بیاوریم.
* با احترام به حسینی تمرکزمان روی مظاهری است

منصوریان در باره اینکه آیا او سید حسین حسینی دروازه بان 
استقلال را می خواهد چراکه خبرش در برخی رسانه ها منتشر 
شده اظهار داشت: متاسفانه عادت نکردیم که صفحات خودمان 
را با مطالب عجیب و غریب پر نکنیم. از زمانی که من فوتبال بازی 
می کردم، این مسائل وجود داشت و این یک کار غیرحرفه ای 

است که فکر می کنم اگر قوانین قضایی و فوتبال ما قوی تر 
باشد کسی نمی تواند خبر کذب چاپ کند. اگر بخواهم اسم 
4 دروازه بان ممتاز را نام ببرم، از امیر عابدزاده، علیرضا بیرانوند، 
حسین حسینی و رشید مظاهری می توانم اسم ببرم. او به تازگی 
از جام جهانی بازگشته و ما با احترام به همه این عزیزانی که نام 
بردم، همه تمرکزمان روی رشید مظاهری است. اگر قرار است 
فرهنگ فوتبال ما تغییر کند، باید فرهنگ رسانه ها هم تغییر کند 
و واقعیت ها را بنویسند. حسینی دروازه بان خیلی خوبی است اما 
ما یکی از بهترین دروازه بانان ایران را داریم. البته به جز مظاهری 
۳ دروازه بان مطرح دیگر به نام های محمدباقر صادقی، شیخ 
حسینی و معراج را داریم که همگی دروازه بان های قابلی هستند 

و درگیری ذهنی ما در این بخش نیست. 
* مظاهری نمی خواهد به پرسپولیس برود

وی در مورد اینکه شایعه حضور رشید مظاهری در پرسپولیس 
خراب  را  بازیکن  این  تمرکز  موضوع  این  و  می رسد  گوش  به 
نمی کند، افزود: اصلا این طور نیست، زمانی که بیرانوند در 
نفت بازیکن  من بود می دانست که اگر قرار است روزی به تیم 
بزرگی برود، باید خوب کار کند و دلیل برد سه سال پیش ما مقابل 
پرسپولیس همین بیرانوند بود. این ادبیات ها پیش پا افتاده 

است و اگر رشید تصمیم به جابجایی هم داشته باشد، رابطه اش 
با مدیر باشگاه مثل پدر و پسر است و با هم صحبت خواهند 
کرد. مظاهری گلر تیم ملی است و یک دروازه بان تیم ملی هم در 

پرسپولیس حضور دارد. 
* فضای ذوب آهن به نفت نزدیک است

سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن در باره اینکه می تواند مثل نفت 
تهران با این تیم در لیگ قهرمانان آسیا نتایج خوبی بگیرد، گفت: 
فضای ذوب آهن به نفت نزدیک است و روزی که به اصفهان رفتم، 
این موضوع را به سعید آذری گفتم که همان احساسی را داشتم 
که روز اول به تمرین نفت رفتم و با آقایان قنبرزاده و میرشیبانی 
دیدار کردم. البته ذوب آهن امکانات بهتری دارد؛ چراکه مدیر 
محکم و منسجم در این باشگاه حضور دارد، اما در نظر بگیرید که 
ما دو پلی آف در آسیا داریم که اول باید به مصاف برنده بازی اردن 
و کویت برویم و در پلی آف دوم با تیم الغرافه و مهدی طارمی بازی 
کنیم، اما می توانم بگویم اگر از پلی آف رد شویم، با برنامه ریزی 
مناسب و عقبه تیم ذوب آهن می توانیم موفق باشیم؛ چراکه این 
تیم نایب قهرمان آسیا شده و تفکرات مدیریتی اش کارآمد و بزرگ 

است. 
* دوسال دنبال زهیوی بودم اما حالا مصدوم است

وی در خصوص وضعیت رحیم زهیوی و اینکه آیا ذوب آهن 
بازیکن می گیرد، تصریح کرد: تمرکز ما روی موجودی مان است 
اما تنها دغدغه ما وضعیت رحیم زهیوی است؛ چراکه دو سال 
دنبال این بودم که او برای من بازی کند اما در اولین بازی با 

بازیکن خودمان برخورد کرد و برای او آرزوی سلامتی داریم.
* برای دانایی فرد دعا کنید

منصوریان در ادامه نشست گفت: باید دو نکته را یادآوری کنم. 
ابتدا از تمام فوتبال دوستان عزیز چه سرخ پوشان پرسپولیس 
سپاهان  زردپوشان  و  آهن  ذوب  سبزپوشان  و  تراکتورسازی  و 
می خواهم که برای ایرج دانایی فرد دعا کنند. خیلی از شماها که 
در نشست هستید از ما کوچک ترید، ما پیشکسوتیم اما دانایی فر 
از پیشکسوتان ما بود. من خاطراتی از آن موقع ها دارم، او از 
جمله اسطوره های طلایی دهه های 70 و 80 میلادی کشورمان 

بود و از صمیم قلب برایش سلامتی آرزو می کنم.
* سید جلال روی رو بود 

وی افزود: امروز فهمیدم که سیدجلال حسینی از فوتبال ملی 
خداحافظی کرده است، به او به خاطر 1۵ سال زحمت برای 
فوتبال ملی خسته نباشید می گویم. این کاپیتان مقتدر یک 
سال در تیم نفت بازیکن ما بود و اگر تیم پرسپولیس به فینال 
لیگ قهرمانان آسیا راه پیدا کرد، بدانید یکی از دلایل آن سید 
جلال حسینی است. هر وقت تیمی ضعیف تر می شود نقش 
پسر  حسینی  جلال  سید  می شود.  پررنگ تر  آن  در  کاپیتان 
دوست داشتنی است او روی رو بود و وقتی زمین است احساس 
نباشید  خسته  او  به  دارید.  زمین  در  دستیار  یک  می کنید 
می گویم و اگر قصد داشت بعد از پایان فوتبالش مسیر مربیگری 

را دنبال کند، امیدوارم همیشه سربلند باشد. 
* بردن و باختن قلق ندارد

سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن در پاسخ به سوال خبرنگاری که 
گفت شما قلق برد پرسپولیس و برانکو را می دانید اما می خواهم 
بدانم فردا تیمتان تهاجمی بازی می کند یا تدافعی، گفت: اجازه 
بدهید به این سوال پاسخ ندهم، بردن یا باختن قلق ندارد. 
وقتی به عنوان سرمربی کنار زمین هستید اگر تیمتان آماده 
باشد، موفق می شوید و نتیجه می گیرید اما وقتی امتیازی به 
خانه نبرید، موفق نیستید. بهتر است که صحبت هایمان را در 

مستطیل سبز انجام بدهیم.

مظاهری به پرسپولیس نمی رود، حسینی را نمی خواهم

منصوریان :نگاهم به رکوردهایم مقابل برانکو نیست

هندبال ایران در طول سالیان گذشته به وضعیتی دچار شده که مدیران ناموفق در آن به 
دنبال حفظ جایگاه هستند و به هرشکلی می خواهند در این رشته بمانند.

در سال های اخیر شاهد رکود هندبال ایران در بین رشته های ورزشی بودیم تا جایی که 
این رشته به ورزشی درجه چندم تبدیل شده و اکنون نیز که با سرپرست اداره می شود 

شرایط خوبی ندارد. 
با اینکه اهالی هندبال امیدوار هستند با برگزاری انتخابات این رشته بالاخره بعد از چند 
سال سر و سامان بگیرد اما ثبت نام نامزدهای انتخاباتی نشان می دهد که دوباره برخی 

مدیران ناکارآمد و ناموفق به دنبال رسیدن به قدرت یا حفظ جایگاه خود هستند.
*مدیرانی که شکست خوردند

در سال های گذشته هندبال چندین مدیر به خود دید که وضعیت کنونی رشته نشان می 
دهد آنها به هیچ وجه موفق نبوده اند. ابوالحسن مهدوی که با تکیه برقدرت اقتصادی وارد 
فدراسیون شد و قول داد که می تواند پول به هندبال تزریق کند اما زمانی که کار از دستش 

در رفت و استعفا داد فدراسیون را با بدهی هایی کلان به نفر بعدی داد. 
پس از او رحیمی وارد عمل شد و قول داد که هندبال را بهتر و متفاوت نسبت به گذشته 

مدیریت کند اما او نیز موفق نشد و هندبال ایران دوباره تک قطبی اداره شد. 
هندبال تهران، فارس، خراسان، لرستان و دیگر استان های توانمند محو شدند و به 

همین دلیل هندبال این روزها وضعیت مناسبی ندارد.
*عدم مدیریت و پشتوانه سازی

این مدیریت نامناسب باعث شده هندبال ایران بدون پشتوانه در بازیکن مسیرش را ادامه 
بدهد و به همین دلیل شرایط به سمتی رفته که چند بازیکن کل رشته را در اختیار گرفته و 

برای آن تصمیم گیری می کنند. 
قدرت تاثیرگذار چند بازیکن در زمان مهدوی کاملا مشهود بود و این وضعیت در دوران 
رحیمی نیز ادامه دار شد و سومدیریت و عدم پشتوانه سازی و اتکای بیش از حد به این 

بازیکنان باعث شده آنها قدرتی بدست بیاورند که همه کاره هنبال باشند. 
به همین دلیل نیز هندبال ایران در رده ملی ضعیف تر از همیشه شده و از طرفی دیگر در 

رده های مختلف نیز توفیقی حاصل نکرده است.
*وضعیت بحرانی هندبال و مدعیان عجیب!

در این روزها که خانواده هندبال امیدوار هستند تا با برگزاری مناسب انتخابات مدیری 
با برنامه و قدرتمند وارد فدراسیون شود و بتواند با برنامه هایش این رشته را از درجه پنجم 

بودن نجات بدهد ثبت نام برخی افراد برای حضور در انتخابات همه را نگران کرده است. 
اول اینکه حضور برخی افراد در انتخابات باعث دلخوری هندبالی ها شده است. این 
رشته به چه مرحله ای رسیده که اکنون هرکس ادعای ریاست برآن را بدون هیچ سررشته 
ای از این ورزش دارد؟ چه اتفاقی در هندبال افتاده که مدیرانی که در حوزه مدیریتی خود 

موفق نبوده اند به دنبال ریاست بر هندبال هستند؟ 
مدیرانی که از استان ها وارد عمل شده اند یا مدیرانی که کارمند وزارت ورزش هستند 
در حوزه فعالیتی کنونی خود چه توفیقی داشته اند که فکر می کنند در هندبال موفق 

خواهند شد؟
*بوی مهندسی انتخابات می آید!

در این میان اما بوی مهندسی انتخابات به مشام اهالی هندبال می رسد. به نظر می 
رسد برخی مدیران شکست خورده قبلی با حمایت از نامزدی به دنبال بازگشت به قدرت 

هستند. 
از طرفی مدیرانی که اخیرا از فدراسیون خارج شده اند می خواهند گزینه خود را در 

انتخابات وارد میدان کنند تا با موفقیت آنها شرایط حفظ قدرت به وجود بیاید. 
در این میان مشخص نیست آیا وزارت ورزش از وضعیت باخبر است و اطلاع دارد که 
برخی کارمندهایش تحت تاثیر این افراد هستند یا نه. شنیده شده افرادی که در هندبال 
موفق نبوده اند اما دوست ندارند از این رشته بروند برای انتخابات برنامه ویژه ای دارند و می 

خواهند در انتخابات تاثیرگذار باشند. 
متاسفانه حمایت آنها از مدیرانی است که در سابقه فعالیتشان موفق نیز نبوده اند و به 

همین دلیل نگرانی اهالی هندبال بیش از گذشته شده است.
*هندبال به مدیری توانمند نیاز دارد

با این وجود اهالی این رشته می دانند که با تفکرات قبلی هندبال رشدی نخواهد داشت. 
امروز این رشته نیاز دارد مدیری قدرتمند و با برنامه وارد عمل شود و بتواند به خوبی از 

پتانسیل آن استفاده کند. 
افرادی که در سال های اخیر کار کرده اند و توفیقی نداشته اند بیشتر به دنبال حفظ 

جایگاه خود هستند و توفیق هندبال را نمی خواهند و به همین دلیل اهالی هندبال 
علاقه ای به حضور آنها در راس فعالیت ندارند.

مفقودی
برگ کمپانی، برگ نقل و انتقال و برگ سبز خودرو سواری 
به   22808202920 موتور  شماره  1380به  مدل  پژو 
شماره شاسی IN 80802908 به شماره انتظامی 599 
س 15 ایران 16 بنام عباس آقا بابایی مفقوده گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

بوی مهندسی انتخابات می آید

فدراسیون هندبال در مسیر ریاست موروثی!
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آیا بین سردردهای مزمن روزانه، خروپف و بی خوابی ارتباطی وجود دارد؟

ارتباط بین سردرد، خروپف و بی خوابی

آن هایی که به طور منظم خروپف می کنند بیشتر در معرض سردردهای روزانه هستند و 
این چیزی است که پژوهش ها نشان داده است.

این فقط خروپف نیست که باعث سردردهای هر روزتان می شود بلکه بی خوابی نیز 
می تواند عامل سردرد باشد. پزشکان هنوز در مورد ارتباط این سه مطمئن نیستند اما 

در برخی افراد درمان آپنه خواب می تواند به برطرف کردن سردردهایشان کمک کند.
چه نوع سردردهایی در این باره مطرح هستند؟

سردردهای مزمن روزانه سردردهایی هستند که دست کم 15 روز در هر ماه روی بدهند 
و شامل موارد زیر هستند:

* سردردهای تنشی مزمن
* همی کرانیا یا سردرد یک طرفه روزانه

* میگرن مزمن
* سردرد مداوم روزانه )سردرد روزانه ای که هر دو طرف سر را تحت تأثیر قرار می دهد و با 

تهوع خفیف یا حساس شدن نسبت به نور یا صدا همراه است(
مطالعه ای در سال 2003 دریافته بود افرادی که دچار سردردهای مزمن روزانه هستند 
بیشتر از افرادی که گهگاه دچار سردرد می شوند مستعد خروپف همیشگی اند. در این 
مطالعه 24 درصد از آن هایی که سردردهای مزمن روزانه داشتند گفتند که »همیشه 
اپیزودیک  که سردردهای  افرادی  از  تنها 14 درصد  که  در حالی  خروپف می کنند« 

)دوره ای( داشتند خروپف می کردند.
به گفته ی سرپرست این تحقیق ممکن است آپنه خواب علت این سردردها در طول 
روز باشد اما آن ها متوجه شدند حتی افرادی که آپنه خواب نداشتند نیز، خروپف های 

همیشگی شان با سردردهایشان مرتبط بوده است.
مختل شدن خواب یا به عبارتی دیگر مکرر در طول شب بیدار شدن به دلیل خروپف یا 

ایست تنفس می تواند مکانیسمی باشد که منجر به سردرد می شود.
سایر مشکلات خواب نیز با سردرد مرتبط اند

به نظر می رسد بی خوابی نسبت به خروپف، ارتباط نزدیک تری با سردردهای مزمن 
روزانه دارد. در مطالعه ای که در سال 2010 صورت گرفت، افرادی که سردردهای مزمن 
روزانه داشتند با افرادی که دچار سردردهای اپیزودیک کمتری می شدند مورد مقایسه 
قرار گرفتند و معلوم شد بیش از دوسوم آن هایی که سردردهای مزمن روزانه داشتند دچار 
بی خوابی نیز بودند اما تنها 39 درصد از افرادی که سردردهای اپیزودیک داشتند دچار 
بی خوابی بودند. خواب آلودگی در طول روز و خروپف کردن نیز هر دو در میان آن هایی 
که سردردهای مزمن روزانه داشتند بیشتر از آن هایی که گهگاه دچار سردرد می شدند 

شایع بود.
طبق یافته ها 43 درصد از افرادی که سردردهای مزمن روزانه داشتند دچار اضطراب 
یا افسردگی بودند و 26 درصد از آن هایی که سردردهای اپیزودیک داشتند مبتلا به 
اضطراب یا افسردگی بودند. این رقم می تواند قابل توجه باشد زیرا داروهایی که برای 
درمان درد یا افسردگی به کار می روند ممکن است تشدیدکننده ی مشکلات تنفسی 

موجود در برخی از اختلالات خواب باشند.
برطرف کردن مشکل

اینجا چیزی شبیه قضیه ی »اول مرغ بود یا تخم مرغ« وجود دارد! سردرد مزمن ممکن 
است باعث اختلالات خواب شود اما اختلالات خواب هم می توانند موجب سردرد 
شوند. همچنین هم خواب بسیار زیاد و هم خواب بسیار کم هر دو عامل میگرن هستند.
در غیر این صورت باید به متخصص مغز و اعصاب مراجعه کنید تا کمکتان کند 

سردردهای مزمن روزانه تان درمان شود.

آیا استرس بر روی روده و گوارش تاثیر می گذارد؟

تاثیر استرس بر روده و 4 روش برای مقابله
همانطور که می دانیم استرس می تواند آثار مخرب فراوانی بر سلامتی ذهنی و فیزیکی 
انسان داشته باشد. اثرگذاری بر روی روده، سیستم گوارش و هاضمه انسان نیز یکی از 
پیامدهای ناشی از استرس است. حال بیایید این موضوع و 4 روش برای مقابله با آثار 

استرس بر گوارش انسان را را بررسی کنیم.
شاید شناخت عوامل استرس زا مهم باشند اما شناخت تأثیرات استرس بر روی سلامتی 
و تندرستی بدن نیز بسیار حائز اهمیت است. احتمالًا همه ما می دانیم که استرس زیاد 
می تواند آسیب های ذهنی و فیزیکی زیادی را در پی داشته باشد و خوب است بدانیم که 
این آسیب ها می توانند شامل آسیب های مخربی بر روی روده و گوارش انسان نیز باشد.

تاثیر استرس بر روده
در واقع تأثیری که استرس می تواند بر روی روده ی ما بگذارد بستگی به مدت  زمانی 
دارد که ما درگیر استرس هستیم که این مدت زمان را می توان به 3 دسته زیر تقسیم کرد:
- استرس کوتاه مدت: که می تواند منجر به از دست دادن اشتها و آهسته شدن 

گوارش شود.
- استرس بلندمدت: که می تواند منجر به مشکلات مرتبط با روده و گوارش از قبیل 

یبوست، اسهال، سوءهاضمه و یا ناراحتی های معده شود.
مثل  به مشکلات جدی تر  منجر  که در طولانی مدت می تواند  - استرس مزمن: 

سندروم روده تحریک پذیر و سایر مشکلات مرتبط با روده و گوارش شود.
لازم به ذکر است یکی از راه های داشتن هاضمه و گوارش بهتر، مدیریت استرس 
به طور منظم است. کاهش استرس می تواند التهاب را در روده ها کاهش دهد، مشکلات 
روده ای و گوارشی را تسکین دهد و همچنین می تواند بدن را در حالت تغذیه شده نگه 
دارد چراکه با مدیریت استرس، بدن ما می تواند بر روی جذب مواد غذایی مورد نیاز خود، 
تمرکز بهتری داشته باشد. بنابراین اگر احساس می کنید که استرس بر گوارش و هاضمه 
شما نیز تأثیر می گذارد، در ادامه می توانید از 4 روش بیان شده برای بهبود شرایط روده و 

گوارش متأثر از استرس استفاده کنید.
تمرین یوگا

باید مطمئن شوید که فعالیت  از سیستم گوارش خود،  و پشتیبانی  تقویت  برای 
فیزیکی کافی بر اساس یک برنامه پایدار دارید. فعالیت های فیزیکی مثل پیاده روی یا 
دویدن بسیار مناسب هستند. همچنین تمرینات ورزشی مثل یوگا که بر تنظیم استقرار و 
قرارگیری صحیح بدن تمرکز می کند نیز می تواند علائم و آثار مشکلات روده ای و گوارشی 

ناشی از استرس را تسکین دهد.
استفاده از مدیتیشن ذهنی

نتایج تحقیقات علمی حاکی از این است که تمرینات مدیتیشن و تمرکز ذهنی که باعث 
رشد و پرورش هوشیاری و آگاهی از زندگی روزانه و محیط پیرامون می شود نیز می تواند 
به رفع مشکلات ناشی از استرس کمک کند. تمرکز همراه با تکنیک های تنفسی عمیق 
می تواند باعث کاهش التهاب در بدن شود، گفتنی است التهاب یک نشانه از وجود 
استرس در بدن است. همچنین تمرکز و مدیتیشن همراه با روش های تنفسی عمیق 
می تواند بر روی سیستم گوارشی که تحت تأثیر استرس شدید قرارگرفته، آثار مثبت 
بگذارد.  بنابراین سعی کنید قبل از وعده غذایی خود، درجایی به دور از چیزهایی که 
ذهن شما را معطوف و درگیر خود می کنند قرار گیرید و به تعداد 2 تا 4 دوره نفس عمیق 
بکشید. برای این منظور فقط کافی است نفس را با 4 شماره داخل بکشید، سپس 
نفس را در به مدت 4 شماره در داخل ریه ها نگه دارید و در پایان نفس را با 4 شماره به 
بیرون هدایت کنید و این کار را 2 یا 4 بار انجام دهید. می توانید هر بار که می خواهید 
غذا بخورید این کار را انجام دهید تا بدن شما ریلکس و راحت شده و برای انجام فرآیند 

گوارش آماده باشد.
پریبیوتیک و پروبیوتیک بخورید

 زمانی که صحبت از رژیم غذایی می شود، باید سعی کنیم به سمت غذاهایی که 
باکتری های خوب روده را تقویت می کنند مثل پروبیوتیک ها و پریبیوتیک ها تمایل 
داشته باشیم. توجه داشته باشید که سبزی ها و میوه های دارای اینولین مثل مارچوبه، 
موز، سیر و پیاز شامل پریبیوتیک ها هستند. غذاهای تخمیر شده مثل کفیر، کیمچی، 
کامبوچا، ناتو، کلم ترش، تمپه و ماست نیز دارای پروبیوتیک ها هستند.  پروبیوتیک ها و 
پریبیوتیک ها می توانند آرایش باکتری ها را در مبیکروبیوم روده دچار تغییر و تحول کنند 
و محیطی ایده آل برای باکتری های خوب جهت فعالیت و پشتیبانی از گوارش و هاضمه 

را فراهم آورند. 
ترک سیگار

برخی افراد هنگامی که دچار استرس می شوند و یا با افزایش سطح استرس در بدن 
مواجه می گردند، به سمت سیگار کشیدن متمایل می شوند. البته بهتر است این گونه 

افراد استراتژی خود برای مقابله با استرس را مورد بازبینی قرار دهند. 
بدیهی است که بیماری های قلبی و بیماری های تنفسی از شایع ترین مشکلات مرتبط 
با مصرف سیگار هستند اما جالب است بدانید که تحقیقات نشان داده این عادت بد 

)سیگار کشیدن( بر روی سیستم گوارش انسان نیز می تواند تأثیرگذار باشد. 
سیگار کشیدن می تواند خطر ابتلا به زخم معده، بیماری ها و مشکلات مرتبط با روده 
و گوارش را افزایش دهد و همان طور که می دانیم با سرطان ها نیز مرتبط است. بنابراین 
اگر شما هم از مصرف کنندگان سیگار هستید، می توانید با استفاده از یک برنامه جهت 
کاهش یا ترک سیگار و یا مشاوره گرفتن از یک پزشک یا مربیانی که در زمینه ی مراقبت 
از سلامتی فعال هستند را در نظر داشته باشید که بتوانید مصرف سیگار را کاهش داده 

و یا به طور کامل آن را متوقف کنید.

شاید تعجب کنید، اما خوردن گردو کمک تان می کند 
استرس تان را بهتر کنترل کنید. ما می دانیم که گردو، 
بسیار مغذی و مفید است، اما فراتر از این ها به آرامتر 

شدن تان نیز کمک می کند.
لذت نمی برید وقتی غذایی می خورید که بدن تان را 
به خوبی تغذیه می کند و چیز هایی غیر از انرژی و مواد 

مغذی به بدن تان می رساند؟
شاید تعجب کنید، اما خوردن گردو کمک تان می کند 
استرس تان را بهتر کنترل کنید. ما می دانیم که گردو، 
بسیار مغذی و مفید است، اما فراتر از این ها به آرامتر 

شدن تان نیز کمک می کند.
مطالعه ای که اخیرا انجام شد نشان می دهد خوردن 
گردو کمک می کند اثری که استرس روی سیستم قلبی 

و عروقی دارد، مهار شود.
وقتی تحت فشار و تنش جسمی و روحی هستید، 
ضربان قلب تان تندتر می شود، فشار خون تان بالا می رود 
و سیستم قلبی و عروقی تان مجبور می شود سخت تر کار 
کند. به مرور زمان این واکنش های استرسی، ریسک 

بیماری های قلبی را افزایش می دهند.
گردو می تواند واکنش بدن نسبت به استرس را 

تعدیل کند
افرادی که در این مطالعه شرکت داشتند، 22 بزرگسال 
سالم با کلسترول LDL بالا بودند. برای این افراد یک تا 
سه رژیم غذایی مشخص شد که هر کدام حاوی مقادیر 

یکسان کالری بودند.
یکی از این رژیم ها رژیم غذایی معمول آمریکایی بود، 
رژیم دیگر هم رژیم غذایی معمول آمریکایی که شامل 
مقداری گردو و یک قاشق غذاخوری روغن گردو می شد 
و رژیم سوم نیز مشابه دومی بود، اما روغن بذر کتان هم 

در آن وجود داشت.
محققان، فشار خون این افراد را پیگیری کردند و ضمنا 

فشار خون آن ها را در واکنش به استرس اندازه گرفتند.
استرسی که به کار گرفته شد این بود که مجبورشان 
دارند.  نگه  یخ  آب  از  سطلی  در  را  پای شان  کردند 

همچنین از آن ها خواسته شد فی البداهه برای همه 
سخنرانی کنند و استرس شان ارزیابی شد.

چیزی که دانشمندان دریافتند این بود: افرادی که 
گردو و روغن گردو مصرف کرده بودند، فشار خون شان 
به میزان چشمگیری پایین بود و در واکنش به سطل آب 

یخ یا سخنرانی در برابر عموم، زیاد بالا نرفته بود.
کتان  بذر  روغن  افزودن  چطور؟  کتان  بذر  مورد  در 
از  ناشی  استرس  کاهش  روی  تاثیری  بود  نتوانسته 
مصرف گردو بگذارد، اما باعث کاهش پروتئین واکنشی 
C. (CRP( شود که شاخصی از التهاب سراسری بدن 

است.
سایر مطالعات نشان می دهند به طور کلی مغز ها و 
بدن  در  التهابی  شاخص های  کاهش  موجب  دانه ها 
روی  را  اثرش  تا  بخورید  باید  گردو  چند  می شوند. 
تحقیقات، یک مشت  اساس  بر  بگذارد؟  استرس تان 
اثر کافیست و کار خودش را می کند.  گردو برای این 
افراد شرکت کننده در این مطالعه، روزانه تقریبا 9 گردوی 

کامل خورده بودند.
آیا گردو بر خلق و خو اثر می گذارد؟

یک راه دیگری که خوردن گردو به کاهش استرس 
کمک می کند، تقویت خلق و خو است. مطالعه ای که 
در نشریه ی Nutrients منتشر شده می گوید گردو خلق 
و خو را بهتر می کند. در این مطالعه که روی 64 دانشجو 
قرار  گردو  حاوی  غذایی  رژیم  تحت  آن ها  شد،  انجام 

گرفتند و گروه کنترل نیز هیچ گردویی نخوردند.
هر دو گروه به مدت ۸ هفته تحت رژیم غذایی تعیین 
شده بودند. طی آزمایش محققان وضعیت خلق و خوی 
افراد را با ابزار هایی سنجیدند و چیزی که یافتند این بود 
که دانشجویانی که تحت رژیم غذایی شامل گردو بودند، 

وضعیت خلق و خو و روحی شان بهتر شده بود.
را  استرس  که  دارد  وجود  گردو  در  عنصری  چه 

تسکین می دهد؟
وقتی محققان به بررسی فواید گردو می پردازند معمولا 
روی محتوای امگا 3 آن تمرکز و تاکید می کنند.امگا 3 

موجود در گردو، اسید های چرب کوتاه زنجیره اند، اما 
اسید های چرب امگا 3 موجود در ماهی های چرب و 
روغن ماهی، بلند زنجیر ه اند. هنوز مشحص نیست که 
کدام بردیگری برتری دارد، اما تحقیقات نشان می دهد 
هر دو فواید خاص خود را دارند.در واقع تحقیقات پیشین 
نشان داده بود آلفالینولئیک اسید که امگا 3 اصلی گردو 
است، عملکرد رگ های خونی را بهبود داده توانایی شان 
برای گشاد شدن را تقویت می کند. این می تواند توجیه 
کند که گردو چگونه از واکنش قلبی و عروقی به استرس 

کم می کند.
که  بودند  داده  نشان  گذشته  مطالعات  همچنین 
دیواره ی رگ ها  درون  التهاب  از  این چربی های سالم 
برای  خوبی  اتفاق های  این ها  همه ی  که  می کاهند 
سلامت قلب و واکنش نسبت به استرس است.درمورد 
توجیه و چگونگی اثر گردو بر خلق و خو هنوز اطلاعات 
مغز  مانند  شکلی  گردو  اما  نیست.  دست  در  دقیقی 
دارد و این بی دلیل نیست! مطالعات نشان می دهند 
ترکیباتی در گردو وجود دارد که می تواند فرایند پیری 
مغز را کُند کند.این تاثیر می تواند تا حدودی ناشی از 
امگا 3 ی گردو باشد، اما پلی فنول هایی که با خوردن 
یک مشت گردو نصیب تان می شود نیز این میان نقش 
دارند. پژوهش ها نشان می دهند پلی فنول های گردو 
می توانند ارتباط میان سلول های عصبی را بهبود داده و 
به کاهش تشکیل پروتئین های آسیب دیده و به دردنخور 
علت  دیده،  آسیب  پروتئین های  تجمع  کنند.  کمک 
برخی از انواع زوال عقل است.پلی فنول ها چه هستند؟ 
پلی فنول ها گروه متنوعی از ترکیباتی با فعالیت آنتی 
اکسیدانی و ضد التهابی اند. ما می دانیم که استرس 
اکسیداتیو و التهاب، در فرایند پیری مغز نقش دارند 
و اینکه مغز، به دلیل ملزوم بودن به متابولیسم زیاد، 
رادیکال های آزاد فراوانی تولید می کند.در واقع، فعالیت 
مغز، 20 درصد از نرخ متابولیک در حالت استراحت را 
تشکیل می دهد! بنابراین خوردن یک مشت گردو در 
روز می تواند راه خوبی برای تقویت سلامت مغز باشد و 

خوش اخلاق تر شدن باشد!
سایر مواد شیمیایی مفید در گردو

گردو منبع فوق العاده ای از ترکیباتی با پتانسیل فعالیت 
بیولوژیکی است. گردو علاوه بر پلی فنول، تانین های 
گوناگون، کاروتنوئیدها، ترکیبات سولفور و ملاتونین نیز 

دارد.
ضمنا گردو سرشار از ویتامین E، اسید فولیک و طیف 
متنوعی از مواد معدنی است. با مصرف گردو می توانید 
مقدار متعادلی پروتئین گیاهی و فیبر دریافت کنید. 
گردو حاوی فیبری به نام پکتین است که به کنترل اشتها 

کمک می کند.
گردو را با خیال راحت وارد رژیم غذایی تان کنید مگر 
از  باشید.  داشته  آلرژی  درختی  آجیل های  به  اینکه 
گردو می توانید در انواع و اقسام غذا ها استفاده کنید.
گردو طعم خوبی دارد و تُردی آن دلچسب است. اگر به 
دنبال روغنی برای پخت و پز هستید که در برابر دمای 
بالا مقاومت داشته باشد، روغن گردو انتخاب مناسبی 
می تواند باشد. خوب است بدانید گردو دو برابر سایر 

آجیل های درختی آنتی اکسیدان دارد.

خواص عجیب گردو

گردو بخورید!

 

یک شرکت استرالیایی، نوعی سوخت هیدروژنی برای خودروهای الکتریکی ارائه داده 
که نسبت به سوخت های معمولی، هزینه کمتری دارد.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، یک شرکت استرالیایی، فناوری جدیدی برای 
کاهش هزینه سوخت ارئه داده اند. این فناوری جدید، هیدروژن را در یک مایع قابل 
بازیافت که می تواند مانند بنزین پمپاژ و حمل شود، تثبیت می کند و به خودروهای 

الکتریکی با برد بالا این امکان را می دهد سوخت گیری سریع تری داشته باشد.
بسیاری افراد از جمله دوستداران محیط زیست تمایل دارند که سوخت های سنتی را 

کنار بگذارند؛ در نتیجه به نظر می رسد سوخت های قرن 20، در قرن 21 حذف شوند.
سوخت های جایگزین  سوخت های فسیلی هم مشکلات مربوط به خود را دارند. این 
سوخت ها پرهزینه هستند و شارژ دوباره آنها امری دشوار و وقت گیر است؛ در نتیجه 
مصرف کنندگان ترجیح می دهند در سفرهای طولانی از این سوخت ها استفاده نکنند.

از آنجا که هیدروژن برای تولید انرژی کارآمد نیست، ذخیره و انتقال آن دشوار است 

و امکان انفجار در تصادفات را دارد، می توان گفت باتری ها به شکل قابل توجهی بهتر 
از هیدروژن مستقیم هستند. نکته اصلی در مورد هیدروژن، مناسب بودن آن برای 
زیرساخت موجود در توزیع سوخت است. اگر ایستگاه های سوخت گیری، سوخت 
هیدروژنی داشته باشند، کاربران می توانند آن را مانند بنزین استفاده کنند و در هر مکانی 

به آن دسترسی خواهند داشت.
به "الکتریک گلوبال")Electriq Global(، سوخت  این شرکت استرالیایی موسوم 
جدیدی ابداع کرده که بهترین جنبه های بنزین، هیدروژن و باتری ها را در یک مایع ارزان 

و قابل بازیافت ترکیب می کند.
هدف پژوهشگران، یافتن راهی است تا هیدروژن را به شکل مایعی تثبیت کنند که 
حدود 60 درصد آن آب است. این کار، به سادگی انتقال و ذخیره هیدروژن کمک 

می کند و بدین ترتیب بزرگترین مشکل در مورد هیدروژن برطرف می شود.
در سیستم این شرکت، هزینه یک مخزن سوخت در اندازه استاندارد، به اندازه نیمی از 

هزینه یک مخزن بنزین است و خطر انفجار را در پی ندارد.
"مایکل سیمونتی")Michael Simonetti(، سخنگوی الکتریک گلوبال گفت: تولید 
این سوخت، در یک مرکز تولید و بازیافت صورت می گیرد. روش کار سوخت ما بسیار 
ساده است و نیازی به عناصر نادر یا پرهزینه ندارد. این سوخت، سه درصد هیدروژن و 

97 درصد مواد نگهدارنده را در خود جای می دهد.
استفاده از سوخت هیدروژنی، از طریق تانکر یا ایستگاه های سوخت گیری ممکن 

است و کاربران می توانند آن را مانند بنزین درون خودروی خود پمپاژ کنند.
ماژول  و  است  خودروها  سوخت  معمولی  مخازن  اندازه  به  سوخت،  این  مخزن 
جداگانه ای موسوم به "سوئیچ")Switch( دارد که مقادیر کمی از مواد شیمیایی کاتالیزگر 
را در مخزن سوخت آزاد می کند تا هیدروژن منتشر شود. هیدروژن پس از انتشار، 
مستقیما به پیل سوختی می رود و به انرژی الکتریکی تبدیل می شود تا برای تامین نیروی 
لازم رانندگی الکتریکی به کار رود. از این مرحله به بعد، همه مراحل استاندارد هستند و 

در حال حاضر در وسایل نقلیه سوخت هسته ای وجود دارند.

شرکت اپل اعلام کرد که "ایرپاد")AirPod( با شارژ بیسیم در اوایل سال 2019 به بازار 
می رسد. به گزارش ایسنا و به نقل از انگجت، شرکت اپل اعلام کرده است که ایرپاد این 

شرکت با شارژر بیسیم در اوایل سال 2019 به بازار عرضه می شود.
مقامات اپل اعلام کرده اند که تغییراتی که در این هدفون بیسم صورت خواهد گرفت، بیش 
از حد انتظار کاربران آن است. در طراحی این ایرپاد جدید نیز تغییراتی صورت گرفته است که 

از میان آن ها می توان به مقاومت بیشتر محصول در برابر گرما اشاره کرد.
مواد  از  نیز  ایرپاد  داخلی  اجزای  است.  شده  روزرسانی  به  نیز  هدفون  این  بلوتوث 
گرانقیمت تری ساخته شده است. البته این به معنا نیست که قیمت محصول نسبت به 
سابق افزایش خواهد یافت. اپل اظهار داشته است که مشتریان باید منتظر یک ایرپاد با 
بروزرسانی های مهم باشند. پیش از این شایعه شده بود که اپل در حال کار روی ساخت یک 
ایرپاد ضدآب است که تا سال 2019 به بازار عرضه می شود. ولی هنوز مشخص نیست این 

نسخه جدید نیز ضدآب خواهد بود یا خیر؟

کاهش هزینه سوخت با کمک سوخت هیدروژنی قابل بازیافت

ایرپاد اپل به شارژ بی سیم مجهز می شود

کشف محققان ایرانی رسانایی و ذخیره سازی 
گرافن را افزایش داد

که  است  موادی  جمله  از  گرافن 
قابلیت رسانایی بالایی دارند و کشف 
جدید دو محقق ایرانی به افزایش این 

قابلیت کمک خواهد کرد.
 یافته های دکتر درنا اسرافیل زاده و 
دکتر روح الله علی جلیلی در دانشگاه 
RMIT کشور استرالیا نشان می دهد 
از  سیلیکونی  های  آلودگی  حذف 
گرافن توانایی و عملکرد گرافن را تا دو 

برابر ارتقا می بخشد.
گرافیت  های  لایه  تک  از  گرافن 
تشکیل شده که متشکل از اتم های 
اندک است.  با ضخامت بسیار  کربن 

این ماده علاوه بر رسانایی بالا از ظرفیت ذخیره سازی بالایی نیز برخوردار است و در 
طبیعت هم به راحتی تجزیه می شود و لذا آسیبی به محیط زیست نمی رساند. گرافن را 

می توان به هر شکلی نیز درآورد و لذا در تولید محصولات مختلف کاربرد دارد.
گرافن ماده ای فوق سبک است، اما تا 200 برابر محکم تر از فولاد است و 10 برابر 
بهتر از مس برق را از خود عبور می دهد. از این ماده می توان برای تولید نمایشگرهای 
مستحکم و نشکن، رایانه های منعطف، تراشه های قوی، حسگرهای زیستی، ابررایانه 
های جدید و حتی آسانسورهای فضایی استفاده کرد، اما علیرغم همه این قابلیت ها 
گرافن به خاطر شکنندگی و حساسیت های طبیعی نتوانسته کاربرد گسترده ای پیدا 
کند. دو محقق ایرانی سرانجام توانسته اند با بررسی های خود عامل این مشکل را بیابند. 
آنها روشی را برای تولید گرافن ابداع کرده اند که قابلیت ها و عملکرد آن را ارتقا می 
بخشد. آنها با جمع آوری و بررسی نمونه های تجاری گرافن در بازار با یک میکروسکوپ 
الکترونی قدرتمند به این نتیجه رسیده اند آنچه که گرافن را ضعیف و شکننده می کند، 
آلودگی زیاد سیلیکون در شرایط طبیعی است. سیلیکون اضافه شده به گرافن ناشی از 
وجود گرافیت طبیعی است که ماده خام اولیه تشکیل دهنده گرافن محسوب می شود.
این محققان می گویند در زمان پردازش گرافیت، ناخالصی سیلیکونی در آن باقی 
می ماند و بنابراین در خود گرافن هم لایه هایی از سیلیکون وجود دارد. این دو پژوهشگر 
ایرانی می گویند بعد از حذف سیلیکون از گرافن عملکرد آن تا 50 درصد بهبود یافته 
است. این فرایند تصفیه ظرفیت ذخیره سازی گرافن را هم افزایش می دهد و امیدواری 
به استفاده از آن در آینده به عنوان یک شارژر الکتریکی را هم افزایش داده است. 

اطلاعات بیشتر در این زمینه در نشریه نیچر به این نشانی منتشر شده است.

ماهی سخنگو خبر و موسیقی پخش می کند !
 حدود دو دهه قبل در فروشگاه های کادوفروشی ماهی سبز رنگی به چشم می خورد 
که دارای یک حسگر حرکتی بود و با فشردن دکمه قرمز رنگی موسیقی پخش می کرد. 
حالا این ماهی با امکاناتی جذاب به روزشده است. مدل جدید این ماهی با بلندگوی 
هوشمند الکسا سازگار شده و علاوه بر آواز خواندن و تکان خوردن در صورت عبور کردن 
از کنارش می تواند کارهای  متنوع دیگری انجام دهد. این ماهی از طریق بلوتوث به 
بلندگوی آمازون اکو متصل می شود و لذا می تواند تمامی پاسخ هایی را که بلندگوی 
مذکور برای ارائه به کاربر آماده کرده با حرکات دهانش بیان کند و لحظاتی شاد و مفرح 
 Big خلق کند. بخش خبر و اعلام وضعیت آب و هوا از جمله دیگر قابلیت های ماهی
Mouth Billy است. ماهی یادشده با گوشی هوشمند نیز همگام می شود و لذا می 
توانید از طریق آن برای دریافت پیام های اطلاع رسانی گوشی اقدام کنید. همچنین 
این ماهی می تواند به عنوان زنگ بیدار باش و به منظور یادآوری امور روزمره به کار گرفته 
شود. Big Mouth Billy با اتصال به خدمات موسیقی آمازون قطعات دلخواه کاربر را 
پخش می کند و دهان خود را متناسب با کلمات در حال پخش به حرکت درمی آورد. 
استفاده از این دستگاه هم با نصب باتری و هم از طریق اتصال به پریز برق ممکن است. 

قیمت Big Mouth Billy تنها 40 دلار است.

یک متخصص پوست و مو :

خال و خطوط مشکی ناخن نشانه چیست؟
یک متخصص پوست و مو با بیان اینکه اگر یک ناخن دچار تغییر رنگ خود به خودی 
به ویژه اطراف ناخن باشد نیازمند مراجعه سریع به متخصص پوست است، گفت: ابتلای 

یک ناخن و تغییر تیره رنگ به صورت خطوط سیاه و خال بسیار مهم است.
عبدالرضا عرفانی با ذکر نامی از  بیماری ملانوم، اظهار کرد: نشانه ابتلا به این بیماری 
تغییر رنگ در ناخن به صورت یک خط مشکی و خال است، البته تغییر رنگ در ناخن ها 

نشانه بد خیم بودن آن نیست، اما ممکن است مشکل آفرین شود.
وی با اشاره به اینکه در صورتی که  این خطوط و خال ها با پوست اطراف ناخن همراه 
شوند در بیشتر موارد بروز این خطوط بدخیم است و لازم است که نمونه برداری شود، 
ادامه داد: اما در صورتی که این خطوط با پوست اطراف ناخن همراه نباشد و به صورت 

نوار تیره رنگ بروز کند نگران کننده نیست.
این متخصص پوست  و مو تصریح کرد: ممکن است بروز این خطوط به دلایلی از جمله 
بر اثر ضربه های ناخن و تروما و یا آسیب هایی مانند اصابت انگشت به در یا هر وسیله ای 
دیگر باشد که منجر به تغییر رنگ های وسیع، درد و خون ریزی زیر ناخن می شود که از 
طریق گرفتن شرح حال بیمار علت بررسی می شود. اما در مواردی که خود به خود این 
خطوط به همراه پوست کنار ناخن ایجاد می شود باید بیشتر و با دقت علت های بروز 

بررسی شود.
عرفانی با بیان اینکه معمولا ضایعات خوش خیم نیازی به درمان ندارد و ممکن است 
فرد برای پنهان کردن لاک بر روی آن بزند، خاطرنشان کرد: اما در صورتی که نوع بدخیم 
تشخیص داده شود به پاتولوژی نیاز است و بر اساس آن علت بیماری مشخص می شود 
و با توجه به علل بروز، گاهی ممکن است که جراحی صورت گیرد که بستگی به نتیجه 

پاتولوژی دارد.
وی در خصوص تاثیر لاک و استیون بر بروز این خطوط و خال های تیره، گفت: 
استیون و لاک  به عنوان یک محرک در جهت آسیب به ساختار ناخن هستند، اما 
منجر به بدخیمی نمی شوند و بیشتر منجر به شکننده، ورق شدن و  اگزمای تماسی 

می شوند.

5 دلیل احتمالی قرمزی چشم ها
نداشتن خواب کافی یا مصرف مواد الکلی می تواند موجب قرمزی چشم ها شود اما 

عوامل دیگری هم می توانند عامل قرمزی چشم ها باشند.
قرمزی چشم ها به طور کلی عاملی نگران کننده نیست اما زمانیکه با درد، ترشحات 
غیرمعمول یا تاری دید همراه باشد می تواند نشان دهنده وجود یک مشکل پزشکی 
باشد.  سایت تخصصی "مدیکال دیلی" در این مطلب به معرفی برخی از عواملی 

پرداخته که موجب قرمزی چشم ها می شوند:
التهاب ملتحمه 

 بر اثر این عارضه، لایه بیرونی چشم ملتهب یا عفونی شده که موجب می شود چشم ها 
به رنگ صورتی یا قرمز دیده شود. این بیماری واگیردار بوده و معمولا با علائمی همچون 

خارش، ترشح و ریزش اشک از چشم ها همراه است.
استفاده بیش از حد از قطره چشم

در صورتیکه از قطره های چشم برای درمان بیماری های چشمی استفاده می کنید باید 
از طرز استفاده صحیح آن اطمینان داشته باشید. در حقیقت طرز استفاده صحیح از آن 
به دفعات مصرف قطره اشاره دارد. بسیاری از قطره های چشم حاوی "ایمیدازولین" 
است که از طریق منقبض کردن رگ های خونی در چشم عمل می کند اما اگر در مصرف 

آن زیاده روی شود به عروق آسیب می زند و به قرمزی چشم ها منجر می شود.
آسیب دیدن لنزهای تماسی

 درصورتیکه به دنبال استفاده از لنز، چشم ها دچار قرمزی شوند احتمال آسیب دیدگی 
لنزها وجود دارد. همچنین افرادی که از لنز استفاده می کنند بیشتر در معرض ابتلا به 

زخم قرنیه هستند.
محرک های زیست محیطی

قرار گرفتن در معرض دود سیگار، هوای خشک، گرد و غبار و دیگر عوامل زیست 
محیطی موجب قرمزی چشم ها می شود.

استفاده بیش از حد از صفحات نمایشگر
کار کردن طولانی مدت با رایانه و گوشی های هوشمند فشار مضاعفی را به چشم ها 
وارد می کند و باعث می شود فرد دچار علائمی همچون سردرد، قرمزی چشم ها، تاری 

دید و عدم تمرکز شود.

با  هستند  تلاش  در  شناختی  علوم  حوزه  محققان 
حمایت های ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی 
معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری با اجرای طرح 
مطالعاتی "تشخیص زودهنگام بیماری آلزایمر" و با افزایش 
توانمندی های شناختی از روند رشد این بیماری جلوگیری 
کنند. به گزارش ایسنا، دکتر سیدمهدی خلیق رضوی، 
مجری این طرح در حوزه دانش علوم شناختی با اشاره به 
اینکه بیماری آلزایمر یکی از رایج ترین بیماری ها در نتیجه 
هدف  گفت:  است،  مغزی  عصبی  سلول های  تحلیل 
مقایسه  و  بررسی  تحقیقاتی  این طرح  اجرای  از  اصلی 
داده های ترکیبی تصویربرداری مغز افراد سالم، افراد دارای 
اختلال شناختی خفیف و افراد در مراحل اولیه بیماری 
آلزایمر است. وی افزود: در این طرح دینامیک زمانی و 
مکانی شبکه های نورونی این افراد درحال انجام یک تست 
بینایی-حرکتی با یکدیگر مقایسه می شود. خلیق رضوی 
از منظر  افراد  با هدف دسته بندی  یادآورشد: این طرح 
توانمندی های شناختی و یافتن قسمت هایی از شبکه 
عصبی که در مراحل اولیه بیماری دچار اختلال در فعالیت 

و کاهش سرعت پردازش اطلاعات شده، انجام می گیرد. 
توانمندی های  تدریجی  کاهش  محقق،  این  گفته  به 
حافظه،  قبیل  از  مختلف  حوزه های  در  شناختی 
از  اطلاعات  پردازش  سرعت  و  یادگیری   تصمیم گیری، 
علائم بارز این بیماری هستند. وی با بیان اینکه هر نوع 
کاهش در حافظه و یا دیگر توانمندی های شناختی لزوما 
به معنای شروع بیماری آلزایمر نیست، اضافه کرد: ابتلا 
به این بیماری که سبب کاهش توانمندی های شناختی 
باشد.  افراد می شود، می تواند علل مختلفی داشته  در 
خلیق رضوی  با اشاره به اینکه درحال حاضر سلول های 
عصبی آسیب دیده به علت بیماری آلزایمر قابل بازگشت 
نیستند، یادآور شد:  تشخیص به موقع بیماری، قبل از 
شروع علائم شدید و استفاده از برخی روش های درمانی 
موجود، می تواند روند رشد بیماری را به تاخیر بیندازد. 
عضو هیات علمی پژوهشگاه رویان خاطر نشان کرد: در 
مرحله اول طرح برای غربالگری اختلالات شناختی علاوه 
کامپیوتری  جدید  تست  از  رایج،  کاغذی  تست های  بر 
 (ICA  - طراحی شده با نام ) تست شناختی یکپارچه

استفاده شد که با تخمین سرعت پردازش اطلاعات در 
مغز ، سلامت شناختی افراد مورد سنجش و پایش قرار 
می گیرد. وی گفت: طرح مطالعاتی تشخیص زودهنگام 
بیماری آلزایمر در چندین مرحله بر روی افراد داوطلب 
انجام می شود و تاکنون بیش از 200 نفر در مرحله اولیه 
طرح غربالگری شدند که از این میان، افرادی که دارای 
اختلال شناختی خفیف یا آلزایمر تشخیص داده شده، 
ثبت  و  مغناطیسی  تشدید  تصویربرداری  مرحله  وارد 
داده های الکتروانسفالوگرفی )نوار مغزی( شده اند. این 
محقق حوزه علوم شناختی گفت: اصلاح رژیم غذایی و 
انجام فعالیت های تنفسی و ورزشی و ذهنی می تواند اثر 
بیماری داشته  بروز علائم  از  قابل توجهی درجلوگیری 
باشد.  وی خاطرنشان کرد: تشخیص زودهنگام بیماری 
آلزایمر بویژه در مراحل اولیه و قبل از شروع علائم رفتاری 
کاهش  در  می تواند  حافظه(  مشکلات  )مثل  بیماری 
سرعت رشد بیماری و یا حتی درمان احتمالی بیماری 
بسیار موثر باشد و با ارائه راهکارهایی تخصصی نسبت به 

افزایش توانبخشی شناختی افراد مبادرت کرد.

تلاش محققان کشور برای جلوگیری از روند رشد بیماری آلزایمر
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می  آموزشی  مسوولان  که  است  ای  پدیده  کنکور 
گویند کمر به حذف آن بسته اند اما اگر به امتداد آن 
بنگریم کوه یخی را می بینیم که بخش اعظم آن زیر 
پهنه ای از چالش های اجتماعی، اقتصادی و حتی 

سیاسی نهفته است.
پرورش  و  آموزش  وزیر  که  بود  جاری  ماه  اوایل 
داد.  خبر  کنکور  حذف  فرایند  گرفتن  سرعت  از 
»سیدمحمد بطحایی« در حاشیه همایش ملی تکریم 
خیرین مدرسه ساز در مشهد اعلام کرد نزدیک به نود 
درصد کرسی های دانشگاهی که بر اساس سوابق 
تحصیلی امکان پذیرش داشته اند از گردونه کنکور 

حذف شده اند. 
به وجود  زمینه  این  در  امیدواری هایی که  رغم  به 
آیا  که  است  مطرح  بسیاری  برای  پرسش  این  آمده 
کنکور پدیده ای صرفا آموزشی است و با مداخله وزارت 
آموزش و پرورش می توان آن را مدیریت کرد؟ نگاهی 
به ریشه های اجتماعی و اقتصادی کنکور تردیدهایی را 

در این زمینه به وجود آورده است. 
پشت  معروف  جمله  مدرسه«،  از  فرار  »عاقبت 
ماشین های باربری، پیامی است که کلیت جامعه برای 
فرزندان خود دارد: »کسی که خوب درس نخواند، 
سال ها  ایده  این  آورد!«  نخواهد  گیر  خوبی  شغل 
است که جهت گیری کلی خانواده ها، مدارس و نظام 
آموزشی را تشکیل می دهد. به طوری که کمّ و کیف 
تحصیل فرزندان به یکی از مسائل اصلی خانواده ها 

تبدیل شده است. 
مادی  هزینه های  صرف  خانواده ها  از  بسیاری 
عنوان  به  فرزندانشان  تحصیل  برای  را  معنوی  و 
»سرمایه گذاری برای آینده« با وسواس و دقت پیگیری 

می  کنند. 
تحقیق و بررسی برای یافتن بهترین مدرسه، صرف 
هزینه های هنگفت مالی برای آن و در نهایت اختصاص 
به  بچه ها«  درس  به  »رسیدگی  برای  خانواده  زمان 

وظایف روزمره خانواده ها بدل شده است. 
به  می شوند.  تر  کنکوری   روز  به  روز  نیز  مدارس 
بیشترین  که  موفق مدرسه ای است  عبارتی مدرسه 
قبولی کنکور را داشته  باشد. کلاس های تست زنی، 
برنامه های کمک آموزشی و مانند آن، برنامه درسی 

مدارس را متحول کرده است. 
مراجع فرهنگی و جامعه پذیری نیز با این داستان 
همراهی می کند. همان  قدر که بزرگ  ترها کودکان و 
نوجوانان را به درس  خواندن تشویق می کنند، فضای 
برنامه های  داستان ها،  سینما،  هنر،  روشنفکری، 
کودک و ... نیز بر این موضوع صحه می گذارند. گویی 
و  روشنفکران  هنرمندان،  مدارس،  خانواده ها،  بین 
سایر مراجع هویتی، اجماعی بر سر این موضوع شکل 

گرفته  است. 

خوب  حتی  نه  و  درس خواندن  خودِ  نه  به مرور 
نمره   خوب  بلکه  یادگرفتن،  خوب  و  درس خواندن 
تاکید قرار می گیرد. در واقع،  گرفتن است که مورد 
ارزش های اجتماعی از »تحصیل« به سمت »موفقیت 

تحصیلی« حرکت کرده است. 
این روند، زندگی نوجوانان و جوانان را به کل دگرگون 
کرده و »خوب درس خواندن« به هدف مرکزی و فلسفه 

زندگی خیلی از آنها بدل شده است. 
طول سال تحصیلی صرف تلاش شبانه روزی برای 
صرف  تابستان  و  شود  می   نمره ها  بهترین  گرفتن 
کلاس زبان و سایر کلاس های کمک  آموزشی. در واقع 
جریان اجتماعی وسیع و پردامنه ای شکل  گرفته که 
افراد را به سمت تمایل افراطی به موفقیت تحصیلی 

سوق می دهد. 
برای فهم بهتر این جریان می  توان به کنکور توجه 
کرد. انبوهی از افراد در رقابت طاقت فرسا در پی ورود 

به بهترین رشته های دانشگاه های برترند. 
اجتماعی،  عظیم  جریان  این  کنترل  برای  کنکور 
همچون یک سد مقاوم عمل می  کند. هرچه جریان 
اجتماعی پرفشارتر عمل می  کند، کنکور هم سخت  تر 

و پیچیده  تر می شود. 
اگر در یک کلاس پایه نهم در یک مدرسه معمولی 
از دانش آموزان بپرسید که می  خواهند در آینده چه 
شغلی داشته  باشند، احتمال دارد 15 نفر از 20 نفر به 
شما بگیوند که می خواهند پزشک شوند، 5 نفر باقی 
مانده هم بین گرایش های مهندسی تردید دارند. همه 
با شتاب و بی وقفه درس می خوانند تا از سد کنکور با 

موفقیت عبور کنند. 
به نظر می  رسد قانون حذف کنکور که بیش از ده 
سال از تصویب آن می گذرد در پاسخ به این بحران 
و برای حل این مساله تصویب شده است اما به نظر 
می رسد سیاستگذاران چندان به این موضوع توجه 

نکرده اند که کنکور فقط نوک کوه یخ است؛ کوهی 
باغِ سبزِ موفقیت  با دامنه ای گسترده که در  عظیم 
تحصیلی را به همگان نشان می دهد. بی سبب نیست 
که طی ده سال این قانون نتوانسته آن طور که باید 
اجرا شود. با این حال آیا می  توان سیل افراد پشت سد 
کنکور را نادیده گرفت ودیوار سد را کوتاه تر کرد؟ آیا می 
 توان بدون توجه به رقابت شدید بین هزاران دانش آموز 
جهت قبولی در دانشگاه های برتر برای حذف کنکور 

اقدام کرد؟ 
پیش از اقدام برای حذف کنکور، لازم است گامی 
به عقب برویم و بپرسیم چرا چنین شده است؟ چرا 
دانش آموزان و خانواده هایشان بی امان برای موفقیت 
تحصیلی در تلاشند؟ پاسخ این پرسش نه در مدرسه 
و نظام آموزشی، بلکه در نظام اجتماعی و اقتصادی 
ما است. آیا فرد برای ارتقای اجتماعی، برای یافتن 
شغل خوب، برای داشتن موقعیت و منزلت اجتماعی 
برای  آیا  دارد؟  دانشگاه  قبولی در  هیچ فرصتی جز 
هنردوستان فضای کافی برای پرداختن به کار مورد 
علاقه شان وجود دارد؟ آیا مشاغل مهارتی از منزلت، 
درآمد و امنیت اقتصادی کافی برخوردار هستند؟ آیا 
فرد برای تحرک طبقاتی راهی در بازار پیدا می کند؟ 
و  اجتماعی  فعالیت های  به  روی علاقه مندان  به  آیا 
نظام  آیا  گشوده است؟  دانشگاه  جز  دری  سیاسی 

اقتصادی فرصت کافی به کارآفرینان دیپلم می دهد؟ 
در شرایطی که کشور از طرفی با بیکاری و از طرف 
دیگر با چالش هایی جدی در عرصه های اجتماعی 
و سیاسی روبرو است، قبولی در دانشگاه تنها گزینه 
پیش روی اکثر جوانانی است که می خواهند آینده 
بهتری برای خود رقم بزنند و البته گزینه ای که به دلیل 
بیکاری فزاینده فارغ التحصیلان روز به روز بیشتر زیر 
سوال می رود. آیا در چنین بستری امکان حذف کنکور 

وجود دارد؟  

مدیر کل بهزیستی استان قم  تاکید کرد

ضرورت مناسب سازی بیشتر،معابر و اماکن شهری  
مدیر کل بهزیستی استان قم با اشاره به ضرورت مناسب سازی معابر و اماکن شهری  
گفت :اقدامات خوبی در این زمینه در استان صورت گرفته و اقدامات بسیاری هم باید 
انجام شود که بهزیستی بعنوان دبیر کمیته مناسب سازی استان دستگاهای برتر در این 

خصوص را شناسائی و مورد تقدیر قرار داده است .
دکتر رضا سلیقه  در همایش روز جهانی معلولین ه ضمن گرامیداشت این روز و تقدیر از 
حضور کلیه معلولین و تشکلهای فعال در عرصه توانبخشی 12 آذر را روز مرور بر عملکرد 
دستگاههای مختلف در خصوص خدمت به معلولین و تسهیل حضور ایشان در عرصه های 

مختلف جامعه برشمرد .
دکتر سلیقه با اشاره به موفقیتهای چشمگیر معلولین در عرصه های ورزشی ، تحصیلی ، 
فرهنگی ، شغلی و غیره با اشاره به حضور دو معلول قمی در ترکیب تیمهای ملی بسکتبال 
با ویلچر و والیبال نشسته مسابقات پاراآسیائی جاکارتا و همچنین درخشش سایر معلولین 
در عرصه های قرآنی و تحصیلی خواستار توجه بیش از پیش همگان خصوصا مسولین به 

توانائی های این قشر شد .
   مدیر کل بهزیستی استان قم با اشاره به آمار 22 هزار نفری معلولین دارای پرونده 
در بهزیستی قم و خدمات بهزیستی در زمینه پیشگیری از معلولیتها و خدمات به خود 
معلولین و خانواده های ایشان افزود : سال گذشته 12 میلیارد تومان اعتبار بابت ایجاد 
اشتغال برای معلولین و جامعه هدف بهزیستی به استان اختصاص یافت که زمینه اشتغال 
700 نفر را فراهم نمود و در چند سال گذشته بیش از 2100 واحد مسکونی هم با مشارکت 

خود معلولین و اعتبارات و تسهیلات مصوب تحویل معلولین و مددجویان دادم ایم .
  مدیر کل بهزیستی قم با اشاره به تنگناهای مالی و اقتصادی معلولین در شرایط اقتصادی 
موجود با تقدیر از مسولین دلسوز استان ، خیرین و نیکوکاران و تشکلهای غیردولتی فعال 
در امور معلولین افزود : در حال حاضر حدود 2000 نفر از معلولین و سالمندان استان 
در مراکز شبانه روزی بهزیستی نگهداری می شوند که ماهیانه بیش از دو نیم میلیارد 
تومان یارانه برای نگهداری این افراد به مراکز غیردولتی تحت پوشش پرداخت می کنیم 
، همچنین 1300 خانواده تحت پوشش پشت نوبت جدید وارد چرخه خدمات شدند که 
ما دست کلیه خیرین نوع دوست استان را در حمایت از معلولین می فشاریم.  مدیر کل 
بهزیستی استان قم با اشاره به اجرای طرح غربالگری شنوائی نوزادان قمی افزود از کل 
25 هزار نوزاد متولد شده سال قبل 57 نفر مشکوک شناسائی شدند و در چرخه درمان 
قرار گرفتند و در خصوص بینائی هم با اجرای طرح پیشگیری از تنبلی چشم کودکان 3 
تا 6 سال از بین 80 هزار نفر کودک مشمول طرح 350 نفر مشکوک به مشکلات بینائی 
شناسائی شدند و مراحل درمانی این کودکان با حمایت بهزیستی پیگیری شد . مدیر کل 
بهزیستی قم با اشاره به ضرورت مناسب سازی معابر و اماکن شهری افزود : اقدامات خوبی 
در این زمینه در استان صورت گرفته و اقدامات بسیاری هم یاید انجام شود که بهزیستی 
بعنوان دبیر کمیته مناسب سازی استان دستگاهای برتر در این خصوص را شناسائی و 

مورد تقدیر قرار داده است . 

مدیر آبفا لنجان  تاکید کرد

نقش مؤثر آموزگاران در نهادینه سازی 
فرهنگ مصرف بهینه آب

کارگاه آموزشی مصرف بهینه آب  با حضور اولیاء و مربیان دانش آموزان مدارس ابتدایی 
شهرستان زرین شهر برگزار شد.  

مدیر آبفا لنجان در این کارگاه آموزشی  گفت: ایران از لحاظ آب و هوایی  جز کشور های 
خشک ونیمه خشک محسوب می شود بطوریکه متوسط بارندگی در کشور حدود 250 
و 200 میلیمتر میباشد پس در چنین شرایطی مردم باید متناسب با منابع موجود آب را 

مصرف کنند
وی با بیان اینکه باید مصرف سرانه خود را به میانگین جهانی نزدیک کنند عنوان کرد: 
در حال حاضر میانگین مصرف سرانه آب در دنیا بین 100 تا 115 لیتر در شبانه روز است 
این در حالیست که هم اکنون مصرف سرانه آب خانگی در استان حدود 154 لیتر در شبانه 
روز می باشد پس می طلبد مردم در مصرف آب بیش از پیش دقت کنند.مدیر آبفا لنجان 
گفت: خوشبختانه بارندگی ها در فصل پاییز مطلوب بوده است اما این دلیل نمی شود که 
تصور کنیم که دیگر مشکل کمبود آب نداریم بلکه همچنان باید آب را بهینه مصرف کرد که 

در این میان نقش اولیاء و مربیان بسیار حائز اهمیت است.
بیکیان به نقش آموزش و پرورش در فرهنگ سازی مصرف بهینه آب در جامعه پرداخت 
و بیان داشت  :مربیان و آموزگاران می توانند با  آموزش راههای مصرف بهینه آب به دانش 
آموزان زمینه فرهنگ صحیح آب را در جامعه فراهم کنند که در این میان آموزش دانش 
آموزان مقطع ابتدایی بسیار مهم است .مدیر آموزش و پرورش شهرستان لنجان  نیز دراین 
کارگاه آموزشی  گفت:در چند سال اخیر با اینکه کشور و بدنبال آن استان وشهرستان بدلیل 
خشکسالی با کمبود آب مواجه شدند اما با این وجود مسئولان آبفا در استان و شهرستان 

توانستند به خوبی بر مشکلات غلبه کنند و آب مرد نیاز را در اختیار مردم قرار دهند.
 شاهمرادی افزود: مسئوالان امر در چند سال اخیر توانستند به رغم مشکلات ناشی از 
کم آبی ،برنامه ریزی جامعی پیرامون مدیریت مصرف آب در دستور کار قرار دهند .وی به 
مصرف بهینه آب اشاره کرد و خاطر نشان ساخت:تا کنون هیچ مسئولی به مردم نگفته که 
آب مصرف نکنید بلکه از طریق رسانه ملی و مکتوب از مردم خواسته شده است که آب را 

بهینه مصرف کنید که این مهم امری بدیهی است.

معاون شرکت نفت سپاهان مطرح کرد

الگوبرداری از طرح جامع مدیریت دانش 
پالایشگاه اصفهان

معاون برنامه ریزی و سیستم ها و مدیر مطالعات و برنامه ریزی استراتژیک شرکت نفت 
سپاهان به منظور آشنایی و الگوبرداری از طراحی و استقرار نظام مدیریت دانش شرکت 
پالایش نفت اصفهان، با کارشناسان واحد مهندسی سیستم ها و روش های این شرکت 

دیدار داشت.
رئیس برنامه ریزی، مهندسی سیستم ها و روش های شرکت پالایش نفت اصفهان در این 
دیدار گفت: بسیاری از سازمان ها به این باور رسیده اند که به منظور به دست آوردن مزیت 
رقابتی در محیط کسب وکار کنونی، باید در خلق و مدیریت دانش بسیار کارآمدتر باشند. 
دانش سازمانی به بخشی جدایی ناپذیر از فرآیندها، سیستم ها و فرهنگ سازمانی تبدیل 
شده و مدیریت دانش به عنوان یك دارایی و به عنوان یك منبع برای تولید مزیت رقابتی، 

نیازی قطعی است.
  منصور خادمی افزود: شرکت پالایش نفت اصفهان نیز  با اجرایی نمودن طرح جامع 
مدیریت دانش، با اتخاذ این  روش به سوی پیشرفت  کیفیت عملکرد سازمان گام برداشته  

است.
کارشناس مهندسی سیستم ها و روش های شرکت پالایش نفت اصفهان نیز  ایجاد 
بسترهای اولیه مدیریت دانش  و پیاده سازی در سطح پایلوت را از اهداف عمده طرح 
جامع مدیریت دانش برشمرد و اظهار داشت: این طرح در  شش فاز  اجرایی: آماده 
پیاده سازی )فاز اول(،  پایلوت  انتخاب  و  تیم مدیریت دانش  و راهبری  ایجاد  سازی، 
شناخت، ارزیابی بلوغ و آمادگی مدیریت دانش و تدوین نقشه راه مدیریت دانش )فاز 
دوم(، طراحی ساختار سازمانی، رویه ها و فرآیندهای مدیریت دانش )فاز سوم(،  فرهنگ 
سازی و آموزش برای ثبت، تسهیم و اخذ دانش )فاز چهارم(، طراحی و تشکیل شبکه 
های دانشی COP )فاز پنجم( و استقرار و پیاده سازی نرم افزار مدیریت دانش )فاز ششم( 

تدوین گردیده است.
با  ما  و  الزام است  دانش  دورن سازمانی یک  افزایش  داد:   ادامه  مرادی  محمدرضا 
مستندسازی مکتوب  و تصویری، تجارب همکاران، در جهت ثبت و نگاهداشت سرمایه 
های فکری کارکنان گام های مطلوبی برداشته ایم. این کار باعث انتقال تجارب ارزشمند 

آن ها به همکاران در حین کار میشود. 
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

نابودی خاک را جدی بگیریم
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: امروز باید زنگ خطر نابودی خاک و 
تغییر اقلیم در کشورمان را جدی بگیریم و هرچه بیشتر به این منبع عظیم خدادادی توجه 

کنیم.
سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به فرارسیدن 14 آذرماه روز جهانی خاک در سخنانی 
اظهار داشت: خاک از مهمترین اجزای طبیعت است که نقش اصلی و اساسی در ادامه 

حیات موجودات بر روی کره زمین داشته و تأمین کننده غذا و نیازهای اولیه انسانهاست.
وی با اشاره به اهمیت و جایگاه خاک در آموزه های دینی و فرهنگ ایرانی، خاطرنشان 
کرد: خاک یکی از مهمترین سرمایه های ملی است که دربرگیرنده مواد آلی و معدنی بوده 
و هرگونه تخریب و آلودگی در خاک، سلامت انسان و تنوع زیستی را با خطر مواجه کرده و 

دستیابی به پیشرفت و توسعه را ناممکن می سازد.
 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه تشکیل هر سانتیمتر خاک هزاران 
سال طول می کشد، تصریح کرد: در حال حاضر، میزان فرسایش خاک در کشورمان بیش 
از 2 میلیارد تن در سال است که بیش از سه برابر میانگین جهانی است و خسارت ناشی از 

آن سالانه حدود 60 میلیارد دلار برآورد شده است.
وی در ادامه افزود: عواملی چون خشکسالی، افزایش شوری، سیلاب های فصلی، رشد 
شهرنشینی و افزایش پسماندها، پساب های آلوده واحدهای صنعتی، حفاری معادن، 
چرای بی رویه دام ها، تخریب پوشش گیاهی و استفاده بیش از حد از سموم و کودهای 

شیمیایی به فرسایش و آلودگی خاک و تخریب سطح زمین می انجامد.
موسوی بر ضرورت توجه هرچه بیشتر مردم و مسؤولان به مسأله خاک و حمایت های 
قانونی از این منبع عظیم خدادادی تأکید کرد و گفت: اهمیت خاک سالم برای حفظ تنوع 
زیستی و دستیابی به توسعه و رفاه بر کسی پوشیده نیست و امروز باید زنگ خطر نابودی 

خاک و تغییر اقلیم در کشورمان را جدی بگیریم.

 رئیس کل دادگستری استان قم:

استفاده نکردن از ظرفیت مردم چالش 
بخش قضایی است

رئیس کل دادگستری استان قم گفت: یکی از چالش های اصلی در بخش قضایی، عدم 
استفاده از ظرفیت مردم است در حالی که بسیج به عنوان یک نهاد مردمی در امنیت کشور 

نقش ایفا کرد.
حجت الاسلام والمسلمین حمزه خلیلی ظهر دیروز در دوره تکمیلی حقوقدانان تراز 
انقلاب اسلامی در مجتمع یاوران مهدی با اشاره به امنیت ایران اظهار کرد: کشورمان 
امنیت بالایی در عرصه منطقه دارد، این امنیت محصول جانفشانی نیروهای مسلح 
کشورمان از جمله بسیجیان است. وی ادامه داد: یکی از چالش ها در بخش قضایی، 
عدم استفاده از ظرفیت مردم است، عناوین مجرمانه اگر تبدیل به عرف شوند، این مساله 
منجر به نافرمانی مدنی در جامعه خواهد شد، به همین دلیل باید به دنبال جلوگیری از 
عرفی شدن جرایم اجتماعی در جامعه باشیم. رئیس کل دادگستری استان قم افزود: 
حقوقدانانی که می خواهند در تراز انقلاب اسلامی قرار بگیرند، باید دارای فضیلت باشند و 

باید تربیت حقوقدانان تراز انقلاب اسلامی در این راستا مورد توجه جدی قرار بگیرد.
خلیلی با اشاره به اهمیت پرداختن به مساله تربیت اظهار کرد: مساله تربیت با مساله 
آموزش متفاوت است و در زمان کنونی بیشتر از آن که به آموزش نیاز داشته باشیم، به تربیت 
نیاز داریم، در تربت تغییر نگرش ذهن افراد صورت می گیرد. وی خاطرنشان کرد: در دین 
اسلام احکام و اخلاق با هم توامان قرار گرفتند تا نفوس مردم تربیت شود، حقوق دانان در 
دفاع از موکلان خود باید علاوه بر موارد قانونی از گزاره های اخلاقی استفاده کنند، این 

مساله به خصوص پرونده های خانواده اهمیت بیشتری دارد.
*مقابله با جرائم اجتماعی جز با مشارکت مردم ممکن نیست

رئیس هیات عالی اندیشه ورزی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  نیز در این دوره گفت: 
دستگاه های انتظامی و قضایی به تنهایی قادر به مبارزه با آسیب های اجتماعی در جامعه 
نیستند که باید در این زمینه ظرفیت های مردمی به کار گرفته شود. سردار علیرضا افشار 
با بیان اینکه 23محور جرائم اجتماعی در کشور در اولویت قرار گرفته است، بر اینکه در 
هیچ بخشی بدون مشارکت مردم موفقیت حاصل نمی شود، اظهار داشت: اگر مشارکت 

های مردم به صورت سازماندهی شده باشد بسیاری از مشکلات را پشت سر می گذاریم.

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم:

 تبلیغات شهری در قم باید نظام مند شود
معاون قضایی دادستان عمومی و انقلاب قم با ابراز ناخرسندی از وضع تبلیغات شهری 

قم گفت: تبلیغات شهری از نظر جانمایی و محتوایی باید هرچه سریع  تر نظام  مند شود.
علی اصغر سلطانی روز دوشنبه در گفت و گویی، افزود: در راستای احیای حقوق عامه و 
حفظ شان و جایگاه مردم، دادستانی استان ساماندهی انواع تبلیغات شهری را در دستور 
کار خود قرار داده که در این خصوص با مسئولان ذیربط جلسه هایی برگزار و دستورات 
لازم صادر شده است. وی اضافه کرد: با بررسی  های صورت گرفته مشخص شد یکی از 
دلایل بروز تصادف های رانندگی، جانمایی غیر کارشناسانه انواع تابلو های تبلیغاتی شکلی 
یا نوشتاری است که به استناد تبصره 3 ماده 14 قانون رسیدگی به تخلفات راهنمایی و 
بروز حادثه دستگاه  های اجرایی مرتبط مسئول جبران خسارت  رانندگی، در صورت 
هستند. وی ادامه داد: عامل دیگر وجود تبلیغات گسترده بر روی اتوبوس  های شهری 
است که موجب حواس پرتی رانندگان در حین حرکت می  شود که برابر ماده 207 آئین 
نامه راهنمایی و رانندگی نصب هرگونه علائم بر روی شیشه یا بدنه وسایل نقلیه به منظور 
تجارت، تبلیغ و نمایش ممنوع است، مگر بر اساس ضوابطی که به پیشنهاد شورای عالی 
هماهنگی ترافیک شهر های کشور به تصویب وزیر کشور بوده باشد. به گزارش روابط 
عمومی دادستان عمومی و انقلاب قم، سلطانی در ادامه گفت: به زودی نظارت اجرایی 
کامل بر روی انواع تابلو های موجود در سطح شهر از لحاظ محتوایی و جانمایی و حتی 
رعایت کامل ضوابط و مقررات میزان نوردهی و عمود نبودن بر شارع اجرایی می  شود. وی 
با اشاره به نصب بیلبورد ها، پرتابل و سازه  های فلزی، تابلو های سه وجهی، لایت باکس و 
تلویزیون  های شهری، هشدار داد: باید تمامی ارگان  ها، نهاد ها و مردم عادی پس از طی 
مراحل قانونی تمامی مجوز های نصب را اخذ کنند، بدیهی است که با متخلفان برابر قانون 

برخورد قضایی صورت خواهد گرفت.
*ورود دادستانی به موضوع دفع غیراصولی ضایعات صنعتی 

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت: در راستای 
احقاق حقوق عامه و حفاظت از محیط زیست و رعایت بهداشت عمومی، مدعی العموم 
دادستانی قم به موضوع دفع غیراصولی ضایعات صنعتی ورود کرده است. سلطانی افزود: 
بر این اساس عدم دفع اصولی پسماند ها و نیز پراکنش گسترده ضایعات ویژه حاصل از 
فرآیند سرب باید در مدت کوتاهی سریعا اصلاح شود. وی اضافه کرد: محصور کردن سایت 
و جلوگیری از گسترش سایت به زمین  های اطراف، جلوگیری از تخلیه پسماند ها، ایجاد 
2 چاه مانیتورینگ جهت سنجش، عدم تخلیه سرب و ضایعات پلاستیکی و بروزرسانی 
روش دفع در تراشه  ها بخصوص نحوه ایزوله سازی از جمله اقدام هایی است که باید هرچه 

سریع  تر انجام شود.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمدهای شهرداری قم  :

55 هتل آپارتمان در شهر قم فعالیت می کند
مدیرکل تشخیص و وصول درآمدهای شهرداری قم  گفت :در جلسه گفت وگوی بخش 
خصوصی با دولت بر ایمن سازی مراکز اقامتی استان به ویژه در مبحث استانداردسازی 

آسانسورها تأکید شد.
علی اصغر جدی در این جلسه، با اشاره به بررسی نحوه اخذ عوارض مشاغل توسط 
ابراز کرد: وضع عوارض جامعه هتلداران در  آپارتمان ها  و  شهرداری نسبت به هتل ها 
شورای شهر تعیین و تصویب می شود و بعد از تطبیق در کمیته تطبیق فرمانداری برای 
اجرا به شهرداری و هتلداران ابلاغ می شود. جدی با تأکید به بررسی نحوه اخذ عوارض 
مشاغل توسط شهرداری نسبت به هتل ها و آپارتمان ها عنوان کرد: طبق تعرفه عوارض 
شورای شهر و ماده 11 عوارض مهمان پذیری های با درجات کیفیت مختلف و هتل ها نیز 
به همین منوال تعیین و دریافت می شود. وی با اشاره به دریافت تعرفه عوارض از بسیاری 
از هتل های شهر قم در سال گذشته بیان کرد: در شهر قم 55 هتل آپارتمان شناسایی شده 
و تعرفه عوارض آن ها نیز طبق قانون دریافت می شود، تا پایان سال 96، 29 مورد از این 
هتل ها تعرفه عوارض خود را پرداخت کرده اند. مدیرکل تشخیص و وصول درآمد با تأکید 
بر بررسی نحوه اخذ عوارض مشاغل توسط شهرداری نسبت به هتل ها و آپارتمان ها ابراز 
کرد: در صورت بروز اختلاف در عوارض در کمیسیون تعیین عوارض نحوه و شکل پرداخت 

عوارض تعیین و طبق آن دریافت می شود.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی و ورزشی شهرداری قم :

جشنواره سفره ایرانی در قم برگزار می شود
مدیرعامل سازمان فرهنگی و ورزشی شهرداری قم از برگزاری مسابقه آشپزی در دو حوزه 
آش و آبگوشت قمی، نان و شیرینی، صنایع دستی، سفره شب یلدا و نمایشگاه غذا، صنایع 
دستی و توانمندی های بانوان مسجدی و نیز مدد جویان بهزیستی و دانشجویان خبر داد.

مقیمی از اجرای جشنواره سفره ایرانی با همکاری اداره کل میراث فرهنگی، اداره کل 
ورزش و جوانان، امور زنان استانداری، کانون مساجد و بهزیستی با هدف معرفی توانمندی 
های بانوان در حوزه غذا و صنایع دستی بومی و محلی قم، آئین شب یلدا و ایجاد محیطی 
مفرح و شاد برای شهروندان خبر داد. وی در تشریح برنامه این جشنواره، به برگزاری مسابقه 
آشپزی در 2 حوزه آش و آبگوشت قمی، نان و شیرینی، صنایع دستی، سفره شب یلدا و 
نمایشگاه غذا، صنایع دستی و توانمندی های بانوان مسجدی و نیز مددجویان بهزیستی 
و دانشجویان اشاره کرد. مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم بیان کرد: 
علاقمندان جهت ثبت نام و شرکت در مسابقه و نمایشگاه می توانند به صورت حضوری 
به دبیرخانه جشنواره به آدرس خیابان بنیاد فرهنگسرای ایثار مراجعه یا با شماره تلفن 
  basalam.ir 32708008 و سامانه 137 شهرداری تماس گرفته و یا به سایت اینترنتی
مراجعه کنند. مقیمی زمان ثبت نام را از اول لغایت 20 آذرماه اعلام کرد و گفت: زمان 
برگزاری جشنواره چهارشنبه 28 آذرماه لغایت جمعه 30 آذر در بوستان نرگس با حضور 

خانواده ها و شهروندان خواهد بود.
 

 مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

برگزاری دومین دوره مسابقه عکاسی 
شهروندی »پاییز برگریز«

پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: دومین دوره مسابقه  مدیر عامل سازمان 
عکاسی پاییز برگریز با هدف ثبت زیبایی های فصل خزان در بوستان ها و معابر شهری قم 

برگزار می شود.
  پیام جوادیان با اشاره به برگزاری اولین دوره مسابقه شهروندی عکاس پاییز برگریز در 
سال ٩٦ گفت: سال گذشته اولین دوره مسابقه عکاسی در دو بخش آماتور و حرفه ای 
برگزار و بیش از ١٢٠٠ اثر به دبیرخانه جشنواره ارسال شد. وی با اشاره به اسامی ١٣ 
بوستان شاخص شهری برای اجرای طرح "فرش خزان" گفت: در این راستا در منطقه 
یک بوستان مهدی)عج( و کودك، در منطقه دو بوستان امام رضا)ع( و صبا، در منطقه سه 
بوستان شهید بنیادی، در منطقه چهار بوستان علوی، در منطقه پنج بوستان ولیعصر)عج( 
و بصیرت، در منطقه ٦ بوستان زنگارکی و گل نرگس در منطقه هفت بوستان صدر و در 
منطقه هشت بوستان انقلاب اسلامی و پردیس برای این فضاسازی و اجرای طرح "فرش 
خزان" انتخاب شده اند که شهروندان علاوه بر معابر شهری می توانند در این بوستان ها نیز 

به ثبت تصاویر و شرکت در مسابقه اقدام کنند.
جوادیان افزود: مهلت ارسال آثار جهت شرکت در دومین دوره مسابقه شهروندی »پاییز 
برگریز« تا ٣٠ آذرماه خواهد بود و علاقه مندان می توانند جهت اطلاع از شرایط و مشاهده 

فراخوان به درگاه اینترنتی سازمان به نشانی www.QOMparks.ir مراجعه نمایند.

امکان حذف کنکور در  شرایط امروز جامعه وجود ندارد

کوه یخ کنکور چگونه آب می شود؟

سرپرست استانداری قم با تاکید بر ضرورت تصمیم 
کارگروه  در  قم  مونویل  طرح  برای  سریعتر  گیری 
به  نسبت  باید  استان  مدیران  همه  گفت:   تخصصی 
خروجی این کارگروه پایبند و پاسخگو بوده و در برابر 

آینده طرح های عمرانی مسئول هستند.

سید محمدرضا هاشمی روز دوشنبه در جلسه بررسی 
مشکلات طرح مونوریل قم، با اشاره به اهمیت در نظر 
گرفتن توجیهات اقتصادی در اجرای طرح های عمرانی 
اظهار داشت:  در کنار توجه به مسائل اقتصادی، باید 

توجیه اجتماعی نیز در نظر گرفته شود.
وی با بیان اینکه توقف یا ادامه طرح مونوریل باید بر 
در  مساله  این  افزود:  باشد  کارشناسی  نظرات  اساس 
کارگروهی متشکل از معتمدین نمایندگان مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی، معاون امور عمرانی استانداری 
مدت  ظرف  قم  شهر  اسلامی  شورای  نمایندگان  و 

کوتاهی مشخص شود.
قانونی  مصوبات  برابر  در  ما  همه  اینکه  بیان  با  وی 
مسئول هستیم و باید در اجرای آنها هماهنگ باشیم 
عمل  معیار  باید  کارگروه  این  نهایی  مصوبه  گفت: 

مسئولان در این طرخ شهری باشد.
در این جلسه که با حضور آقایان امیرآبادی و حجت 
الاسلام ذوالنوری نمایندگان مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی، جعفری مشاور و مسئول دفتر علی لاریجانی 
رئیس مجلس شورای اسلامی، مدیران استانی و اعضای 
شورای اسلامی شهر قم برگزار شد، نظرات مسئولان در 

رابطه با طرح مونوریل مورد بحث قرار گرفت.
بستر  در   1389 سال  از  قم  منوریل  طرح  اجرای 

رودخانه قمرود قم آغاز شد که مرحله نخست این طرح 
از پارک سوار شمالی قم تا مصلای قدس است.

در طول مسیر 6.8 کلیومتری مرحله نخست طرح 
پایانه،  ایستگاه  از جمله  ایستگاه  منوریل قم، هشت 
شهید  پل  رضوی،  پل  صدر،  موسی  امام  فرهنگیان، 
رجایی، شهید مطهری، مطهر و مصلا در نظر گرفته 

شده است.
بافت  برای احیای  * تحقق بسته های تشویقی 

فرسوده با جدیت پیگیری شود
در جلسه ستاد  قم همچنین  استانداری  سرپرست 
بازآفرینی پایدار شهری قم با اشاره به سیاست دولت 
مبنی بر احیای بافت های فرسوده و ارائه تسهیلات در 
این زمینه، اظهار داشت:  تحقق بسته های تشویقی 

دولت در این بخش، با جدیت پیگیری شود.
هاشمی، یکی از تدابیر دولت تدبیر و امید را بحث 
جای  به  است  معتقد  دولت  گفت:   و  دانست  مسکن 
باید احیای بافت  ایجاد زیرساخت در مناطق جدید، 
فرسوده در دستور کار قرار بگیرد.وی با اشاره به ظرفیت 
برای  نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
پیگیری قوانین مزاحم در بحث احیای بافت فرسوده 
افزود: مشکلات باید احصا و ضمن ارائه راهکار، جهت 

پیگیری در اختیار نمایندگان قرار داده شود.

سرپرست استانداری قم:

مدیران قم در برابر آینده طرح های عمرانی مسئول هستند

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت :تعداد تماشاگران 
سینمایی قم از 178 هزار تن در سال 92 به حدود 521 هزار تن در سال 96 افزایش یافته 

است که نشان از رشد بیش از 290 درصدی دارد. 
محمد کاظم رضوانی اظهارداشت :: تعداد تماشاگران سینمایی قم در سال های 92 تا 96 

به ترتیب 178، 197، 300، 400 و 521 هزار تن بوده است. 
وی با بیان این که رکوردهای فروش بلیط سینمایی در استان در این سال ها همواره در حال 
جا به جایی است گفت: در فاصله زمانی سال 92 تا 96، بیش از یک میلیون و 596 هزار تن 

اقدام به خرید بلیط و تماشای فیلم های سینمایی در سینماهای استان کرده اند. 
وی ادامه داد: در سه ماه نخست امسال با اکران 9 فیلم شاخص، 210 هزار تن در قم به 
سینما رفته اند که این تعداد تماشاگر نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش از 40 هزار تن 

افزایش داشته است. 
رضوانی با اشاره به صدور 484 مجوز جهت تولید فیلم در این استان از ابتدای سال 92 تا 
پایان سال 96 گفت: این تعداد مجوز برای ساخت 195 فیلم مستند، 278فیلم کوتاه و 9 
فیلم ویدوئویی بوده، ضمن این که در این مدت 285 فیلم سینمایی در سینماهای استان 

اکران شده است. 
* هشت سینما به ظرفیت سینمایی قم افزوده می شود 

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: هشت سینما با 15 سالن 
در حال ساخت، تکمیل و تجهیز در این استان است که تعداد صندلی سینمایی از یک هزار 

به سه هزار صندلی تا پایان خرداد 98 افزایش می یابد. 
رضوانی افزود: تعداد صندلی های فعال این استان از 940 صندلی، تا پایان امسال به 2 
برابر و تا پایان خرداد ماه سال 98 به سه برابر افزایش می یابد که این امر، استاندارد تعداد 

صندلی سینمایی به جمعیت قم را از 10 به 30 درصد افزایش می دهد. 
وی با بیان اینکه در سال های اخیر شاهد ورود بخش خصوصی و مجموعه های مختلف 
فرهنگی به ساخت سالن های سینمایی در این استان هستیم گفت: سینماهای متعدد 
دولتی و بخش خصوصی در قم در حال ساخت است که حدود یک هزار صندلی تا پایان 
امسال و یک هزار صندلی سینمایی نیز تا پایان خرداد ماه سال 98 به ظرفیت صندلی های 

سینمایی استان افزوده می شود. 
رضوانی با اشاره به کمبود شدید صندلی سینمایی در این استان گفت: بر اساس برخی 
استانداردها باید به ازای هر 100 تن یک صندلی سینمایی وجود داشته باشد که با توجه به 
وجود حدود یک هزار صندلی فعال سینمایی، این استان با کمبود 10 هزار صندلی سینمایی 

مواجه است. 
وی گفت: طرح بازار شهر با 70 درصد پیشرفت فیزیکی و چهار سالن 60 ،80،120 و 300 
نفره تا بهمن ماه امسال به بهره برداری می رسد ضمن اینکه نوسازی مجموعه شهر آفتاب با 

2 سالن 90 نفره و یک سالن با ظرفیت 300 تن در حال انجام است. 
رضوانی با بیان اینکه روند اداری راه اندازی مجدد سالن سینمایی کانون پرورش فکری 
پردیسان با 200 صندلی در حال اتمام است، ادامه داد: سینما استقلال با ظرفیت 250 
صندلی، سینما ولایت با 220 صندلی و بهره برداری از سینمای باغ موزه دفاع مقدس 
با ظرفیت 400 صندلی تا پایان امسال بخشی از اقدام های صورت گرفته برای توسعه 

زیرساخت های سینمایی استان قم می باشد. 
وی ادامه داد: مجموعه اریکه ملل با 2 سالن سینمایی، استقلال با 250 صندلی و همچنین 
راه اندازی 2 سالن سینمایی در تالار مرکزی شهر تا پایان خردادماه سال آینده، از جمله سالن 

هایی است که روند تکمیل، تجهیز و رفع نقص آنها در حال انجام است. 
* فعالیت 2 سینمای خاطره انگیز قم از سر گرفته می شود 

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: سینما استقلال و شهر 

آفتاب به عنوان سینماهای قدیمی و خاطره انگیز این استان، پس از سال ها رکود و تعطیلی، 
فعالیت مجدد خود را تا بهمن ماه امسال از سر می گیرند. 

رضوانی ادامه داد: سینماهای شهر آفتاب و استقلال که به ترتیب در سال های 1360 و 
1361 در شهر قم به بهره برداری رسیده بودند با وجود چندین بار نوسازی، در سال های 

اخیر دچار رکود و تعطیلی کامل شدند. 
وی با اشاره به پیگیری های اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و اداره سینمایی قم و 
همچنین علاقه مندی مالکان این سینماها برای فعالیت مجدد اظهار داشت: با سرعت 

بخشی برای قرار گرفتن سینما استقلال در نوبت بازسازی، روند آن در حال انجام است.
رضوانی ادامه داد: با همکاری مالک سینمای شهر آفتاب و موسسه شهر آفتاب وابسته 
به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 2 سالن با ظرفیت 90 صندلی و یک سالن سینمایی به 

ظرفیت 300 صندلی تا بهمن ماه امسال در قم به بهره برداری می رسد.  
*  4طرح تحولی در حوزه سینمای قم در حال اجراست 

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم  در گفت و گو با ایرنا گفت: 
چهار طرح شامل طرح تشکیل شورای فیلم و تصویر، سلام سینما، استعدادیابی و تشکیل 
بانک اطلاعاتی هنرمندان فعال در حوزه فیلم و سینما در این استان اجرا شده و یا در حال 

پیگیری است. 
رضوانی با بیان اینکه اجرای این طرح ها علاوه بر فراهم کردن زمینه برای سیاست گذاری 
درست و تضمین آینده سینمایی استان موجب افزایش مخاطبان سینما می شود، افزود: با 
اجرای این طرح ها علاوه بر تجمیع فعالیت ها، ساماندهی و شناسایی هنرمندان و نوجوانان 

مستعد به دنبال افزایش سهم سینما در سبد خانواده ها هستیم. 
وی استعدادیابی را لازمه تضمین آینده سینمای استان دانست و گفت: 12 آموزشگاه آزاد 
سینمایی با سطح آموزشی بسیار خوب در قم فعالیت می کند که این آموزشگاه ها در فاصله 

سال های 1392 تا 1396، هفت هزار و 856 هنرجو را آموزش داده اند.
رضوانی با تاکید بر اینکه به دلیل هزینه بالا و زمان طولانی برای ثمر دهی طرح های 
استعدادیابی، متاسفانه اقدام های بلند مدتی در این زمینه در استان صورت نگرفته است 
گفت: استعدادیابی و پژوهش کاربردی در حوزه هنر و سینما موجب رونق فضای تولید آثار 
فاخر فیلم در استان می شود که لازمه آن استانداردسازی آموزش ها و برنامه ریزی های بلند 

مدت است. 
وی استعداد یابی از کودکان و نوجوانان را اقدامی مستمر و بلند مدت دانست و گفت: با 
تعریف چشم اندازهای بلند مدت در قالب طرح استعدادیابی از کودکان و نوجوانان علاقه 
مند به این حوزه، در 10 زمینه مختلف با شناسایی افراد مستعد، آموزش های مستمر برای 

آنها تدوین می شود. 
وی با اشاره به آغاز مطالعات اولیه تدوین طرح استعدادیابی در قم اظهار داشت: با اجرای 
این طرح، کودکان و نوجوانان مستعد در زمینه بازیگری، کارگردانی، فیلم نامه نویسی و بخش 

های مختلف تولید فیلم شناسایی شده و مورد حمایت قرار می گیرند. 
رضوانی در ادامه اظهار داشت: به منظور افزایش مخاطبان سینما و بهره گیری افراد ساکن 
در مناطق محروم از سینما و اکران فیلم هایی سینمایی، طرح ملی »سلام سینما« در استان 

قم اجرایی شده است. 
به گفته وی، با اجرای این طرح در قالب سینمای سیار، فیلم های سینمایی در بخش 
ها و مناطق محروم استان در مدارس کم برخوردار برای عموم اکران می شود که تاکنون با 
استقبال مردم مواجه شده است.  رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم اظهار داشت: استمرار این طرح نیازمند استقبال، همراهی و هماهنگی مسئولان بخش 
های استان است و در صورت نبود این تعامل، این طرح نمی تواند به اهداف فرهنگی خود 

دست یابد.

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

رشد 290 درصدی استقبال از سینماهای قم
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رییس مجلس شورای اسلامی گفت: مسئله برجام پیچی دارد که نباید عجولانه در 
مورد آن تصمیم گرفت بلکه لازم است در مورد تمام ابعاد آن بحث شود.

»علی لاریجانی« روز - دوشنبه- در نشست خبری خود با رسانه های داخلی و خارجی 
که به مناسبت روز مجلس برگزار شد، این مطلب را در پاسخ به سوالی درمورد جایگاه 
هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام در روند قانونگذاری و انتقادهای وارده 
به این هیات، بیان کرد.وی با بیان این که مجمع دو وظیفه دارد، یکی از وظایف آن 
در زمانی است که اختلاف نظری بین مجلس و شورای نگهبان وجود داشت، ورود 
کند، اظهارداشت: در زمان امام خمینی )ره( براساس ضابطه ای اگر دو سوم مجلس 
روی موضوعی تاکید می کرد، دیگر مسئله نیازی به بررسی در شورای نگهبان نداشت 
که بعدها با تغییر قانون اساسی، این موضوع تغییر کرد و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام شکل گرفت،وی ادامه داد: یکی دیگر از وظایف مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نقش مشورتی است و رهبر معظم انقلاب سیاست های کلی نظام را پس از مشورت 
با مجمع ابلاغ می کنند هر چند که وظایف جانبی نیز وجود دارد.وی خاطرنشان کرد: 
بخش نظارتی مجمع تشخیص مصلحت نظام در زمان ریاست مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی شکل گرفت و رهبر معظم انقلاب وظیفه نظارت بر اجرای سیاست های کلی 
را به مجمع تشخیص محول کردند. در این دوره نیز ایشان این اختیار را دادند که مجمع 
تشخیص هیاتی برای نظارت انتخاب کند. وی اشکال موجود را در روش اجرا دانست 
که این موضوع ایهام ایجاد کرده و مانند مجلس سنا شده است. رییس مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: این در حالی است که در ایران یک مجلس وجود دارد، بنابراین 
مجمع تشخیص نمی تواند قانونگذاری کند.رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
هیات عالی نظارت مجمع تشخیص می تواند موضوعات را به کمیسیون ها ارائه کند تا 
بررسی های لازم انجام شود و اگر مصلحت دید اجرا شود یا انجام نشود. اما مجمع پس 
از طی مسیر می تواند موضوع را به شورای نگهبان واگذار کند تا براساس قانون اساسی 
موضوع مورد رسیدگی قرار بگیرد. لاریجانی تاکید کرد: در هر صورت در زمان اختلاف 

مجلس و شورای نگهبان، مجمع تشخیص می تواند تصمیم گیری کند.
* هیچ نهادی حتی از روی مصلحت نباید اقدام به قانونگذاری کند

لاریجانی همچنین در پاسخ به سوال خبرنگار همشهری درباره برخی لوایح که در 
مجمع یا شورای عالی هماهنگی اقتصادی قوا به تصویب رسید، اظهار داشت: این لوایح 
در مجمع و شورای هماهنگی تصویب نشد بلکه آنها صرفا توصیه هایی در این خصوص 
ارائه دادند ضمن اینکه ما نیز معتقدیم حتی از روی مصلحت نیز نباید در نهاد دیگری 
قانونگذاری صورت بگیرد.وی خاطرنشان کرد: در خصوص لایحه اصلاح قانون چک 
تضمینی گفته شد 8 هزار میلیارد تومان از طریق چک های غیرقابل پیگیری منتقل 
می شود که پشتوانه ای برای بررسی این لایحه می خواستند که توصیه شد در این 
خصوص به صورت درخواست دو فوریت شود چرا که موارد طرح شده در این لایحه نیاز 

به قانونگذاری دارد.
* به مصلحت نبودن استیضاح را نمی توان به اقلیتی تحمیل کرد

رییس قوه مقننه همچنین درمورد اظهارات وزیر امور خارجه درخصوص پولشویی و 
طرح استیضاح ظریف گفت: ممکن است برخی استیضاح وزیر امور خارجه رابه مصلحت 
ندانند اما این را نمی توان به یک اقلیت تحمیل کرد. آنها ) اقلیت ( هم می توانند از 
ابزار استیضاح استفاده کنند ولی مصلحت بودن یا نبودن آن را مجلس شورای اسلامی 
تشخیص می دهد.وی افزود: برخی نمایندگان معتقدند در حال حاضر ، زمان برای 
استیضاح مناسب نیست ولی به هر حال در این زمینه اختلاف نظر وجود دارد و تعدادی 
نوع دیگر فکر می کنند. به همین دلیل مسیر استیضاح در حال طی شدن است.وی 
خاطرنشان کرد: نکته ای که آقای ظریف گفتند مقدمه و موخره ای داشت، در ابتدای این 
سخنان گفته بودند کسانی که به CFT نظر می دهند، بر اساس عقیده خود و صادقانه 
نظر می دهند، برخی هم ممکن است در این زمینه تحت تاثیر باشند. البته اگر بخش دوم 

را نمی گفت بهتر بود؛ سیاستمدارها گاهی نکاتی را می گویند که می توانستند نگویند.
* نمی خواهیم دیپلماسی بزک را در کشور دنبال کنیم 

در ادامه این نشست خبری خبرنگار شبکه ان.بی.سی پرسید: با توجه به اعلام آمادگی 
رییس جمهوری آمریکا برای مذاکره بی قید و شرط با ایران، آیا چنین اراده ای وجود 
دارد؟ مانند برجام 2 یا امثال آن؟رییس مجلس پاسخ داد: ما از رییس جمهوری آمریکا 
دو سنخ حرف شنیدیم، یک سنخ حرف های بی حساب و کتاب که نسبت به ملت ایران 
جسارت می کند، البته حرف سخیف گفتن،مایه مباهات نیست، ولی او این سخنان 
را مطرح می کند.لاریجانی افزود: یک سنخ هم آن است که در کنار این حرف ها می 
گویند ما آماده مذاکره هستیم. من فکر می کنم رهبری معظم چند بار قبلا گفته بودند 
که آمریکایی ها ) باید( درست عمل کنند و به قواعد و به آنچه که تعهد می کنند پایبند 
باشند.وی اضافه کرد: مگر ما قبلا مذاکره نکردیم؟ اگر کشوری یک توافق بین المللی را 
زیر پا می گذارد و به توافق عمل نمی کند، چطور تقاضای ملاقات می کند؟ من فکر 
می کنم این اقدام بیشتر یک شگرد است، باطنا دنبال این نیستند. نه آن حرف های 
سخیف زدنشان معنا دارد، و نه این حرف ها که در کنار آن تکرار کردند، نه این که از یک 
معاهده ای را درباره آن سالها بحث شده، ایران در آن مذاکرات مشارکت داشته و بعد در 
شورای امنیت تصویب شده، خارج می شوند. بنابراین بستگی به رفتار آن ها دارد. به این 
توافق هسته ای باز گردند، یک گام بردارند تا ما بتوانیم تصمیم بگیریم، راهش این است.

رییس مجلس در پاسخ به سوال دوم همین خبرنگار که پرسید' آیا این که آن ها یک گام 
بردارند نشانه این است که شما آمادگی مذاکرات مجدد دارید؟' گفت: خیر، ما در حال 
حاضر شرایط را مهیا این موضوع نمی بینیم، این موضوع در حال حاضر حالت تفنن دارد.

لاریجانی افزود: ما که نمی خواهیم دیپلماسی بزک را در کشور دنبال کنیم، آقایان اگر 
به مذاکره معتقد هستند، اول برگردند به چیزی که زیرپا گذاشتند، حسن نیت از خود 
نشان دهند، ما این را نمی بینیم، یعنی حرف های سخیف می زنند، حرف های سخیف 

در حال کاهش دادن سطح و قواره این کشور را از نظر دیپلماسی است.
* اکنون زمان حل مسائل و مشکلات مردم است 

رییس مجلس شورای اسلامی همچنین در پاسخ به سوال روزنامه سازندگی درباره 
اهمیت بازنگری قانون اساسی و تشکیل مجلس دوم هم گفت: این تقسیم بندی 
درخصوص داشتن مجلس دوم در بعضی کشورها نیز وجود دارد. لاریجانی اضافه کرد: 

اینکه قانون اساسی باید متناسب با شرایط تغییر کند یا بازنگری شود سال هاست که 
مطرح است ولی در حال حاضر زمان مناسبی نیست چرا که ما با چالش های بزرگ 
تری همچون تحریم ها، موضوع برجام مواجه هستیم.وی ادامه داد: فعلا هم که در قانون 
اساسی بن بستی وجود ندارد بنابر فکر می کنم باید از این مرحله عبور کنیم و بعد به 
مسائل دیگر بپردازیم.وی همچنین گفت: حال زمان این کار نیست که قانون اساسی را 
تغییر دهیم چرا که کار ساده ای نیست و ساز و کارهایی دارد اکنون زمان حل مسائل و 

مشکلات مردم است که در اولویت قرار دارد.
* افزایش 20 درصدی حقوق کافی نیست

رییس مجلس همچنین درخصوص انتقاداتی که نسبت به افزایش 20 درصدی 
حقوق مطرح می شود، گفت: به نظر بنده افزایش 20 درصدی حقوق کافی نیست، اما 
باید وضعیت کشور را نیز در نظر گرفت. لاریجانی ادامه داد: در هر صورت باید به تمامی 
کارگران و کارمندان توجه شود و افزایش حقوق به حالت پلکانی باشد، چرا که طبقات 
پایین از لحاظ درآمدی با مشکلات بیشتری روبرو هستند.وی یادآور شد: در این راستا 
مرکز پژوهش های مجلس بررسی هایی انجام داده که ارائه شده است مثلا یکی از 
محورهای بررسی درباره تغییرات مربوط به مسایل انرژی است که در این رابطه با دولت 
تفاهمی حاصل نشده است. نظراتی نیز در خصوص ارائه بسته های حمایتی وجود دارد 

که باید روی چند نظری که در این رابطه مطرح شده، به وفاق رسید.
* اروپایی ها از نظر سیاسی اصرار دارند که پای توافق هسته ای هستند

رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوال دیگری درخصوص عملکرد اتحادیه 
اروپا در زمینه برجام گفت: اتحادیه اروپا براساس انتظارات عمل نکرد، چرا که اروپایی ها 
این موضوع را مطرح کرده و اصرار کردند که با وجود خروج آمریکا از توافق هسته ای، 
ایران از این توافق خارج نشود و راهکارهایی در زمینه توافق ارائه کردند که گاهی تغییراتی 
نیز داشت و این موضوعات در ایران مورد بحث و بررسی قرار گرفته است.وی افزود: توافق 
هسته ای یک توافق بین المللی بوده اما یک عنصر مزاحم مشکل ایجاد کرد. اروپایی 
ها از نظر سیاسی اصرار دارند که پای توافق هسته ای هستند، اما در عرصه اجرایی می 
گویند مشکلاتی وجود دارد. در هر صورت مسئله اقتصادی در دنیا به ابزار تبدیل شده 
به خصوص پس از جنگ سرد این موضوعات اقتصادی بیشتر مورد توجه قرار گرفته 
است.لاریجانی با یادآوری این که وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی اعلام کرده در حال 
مذاکره نهایی با اروپایی ها هستیم، گفت: در حال مذاکره نهایی با اروپایی ها هستند که 

اگر مذاکرات نهایی به نتیجه نرسد، تصمیم گیری می شود.
* شرایط باید درباره ادامه حضور در برجام سنجیده شود

رییس مجلس در ادامه درباره لوایح مربوط به FATF اظهارداشت: سازوکارهای مالی 
اروپایی ها به خاطر فشار آمریکایی ها با سختی مواجه شده اما آنها باید تصمیم نهایی را 
گرفته و ابلاغ کنند که در حال مذاکره هستند ضمن این که در ایران مسیر قانونی لوایحی 
همچون CFT و سایر لوایح مربوط به FATF در حال طی شدن است.لاریجانی یادآور 
شد: درباره ادامه حضور در برجام باید شرایط سنجیده شود که اگر خروجی ندارد در این 
باره تصمیم بگیریم چرا که ما نیز همچون آمریکا حق خروج از این معاهده را داریم اما 

مصرف کردن این حق بستگی به شرایط دارد.
* رفراندوم موضوعات تخصصی کار مشکلی است

وی در پاسخ به سوال دیگری درخصوص به رفراندوم گذاشتن موضوع FATF گفت: 
برای موضوعات بسیار تخصصی برگزاری رفراندوم کار مشکلی است چرا که در موضوعات 
فنی حتی حقوقدانان در بررسی لوایح با مسئله روبرو می شوند، اما بنده مخالف موضوع نیز 
نیستم.عضو شورای عالی امنیت ملی تصریح کرد: در هر صورت برای بررسی موضوعاتی 
که به ظرافت فنی و حقوقی نیاز دارند، باید مجلس، قوه قضاییه و دولت بحث را حلاجی 
کنند. لاریجانی ادامه داد: از چهار لایحه مربوط به FATF ، یک لایحه بعد از تصویب و 
تایید ابلاغ شده است و دو لایحه نیز در مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال بررسی 
است و یکی از لوایح که شورای نگهبان به آن ایراد گرفته، در کمیسیون ذیربط برخی از 
ایرادات آن رفع شده و روی برخی مواد اصرار وجود دارد که بعد از بررسی مجلس، لایحه 
مجدد به شورای نگهبان ارسال می شود.وی یادآور شد: اگر این شورا مجدداً لایحه را رد 

کند، برای تایید به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال می شود بنابراین بن بستی در 
این زمینه وجود ندارد.

* باید در راستای کوچک سازی دولت گام برداریم 
رییس مجلس شورای اسلامی همچنین درابتدای این نشست خبری توضیحاتی را 
درباره آخرین وضعیت کشور ارائه کرد. لاریجانی افزود: امروز در کشور با چالش هایی 
مواجه هستیم و تمام تلاش ما این است که بتوانیم این چالش ها را حل کنیم. وی با بیان 
این که حجم گسترده دولت باید کوچک تر شود، خاطرنشان کرد: پهن پیکر بودن دولت 
هزینه های زیادی دارد، از این روز تمام تلاش ما باید این باشد که حجم دولت کوچک 
شود در این زمینه گام های اولیه ای در برنامه ششم توسعه برداشته شد. که امیدواریم 
ادامه یابد. رییس قوه مقننه ادامه داد: اگر دولت می خواهد متوازن و کوچک شود باید 
سریع تر گام بردارد. لاریجانی یادآور شد: البته به گفته سازمان اداری و استخدامی در این 
مسیر پیشروی هایی انجام شده ولی من هنوز گزارش رسمی در این خصوص دریافت 
نکرده ام. لاریجانی همچنین با یادآوری این که نظام بودجه ریزی در کشور بسیار قوی 
نیست، گفت: نظام بودجه ریزی باید براساس عملکرد باشد تا بتوان به صورت واقعی باشد. 
وی تصریح کرد: دیوان محاسبات و مرکز پژوهش های ومجلس برای نظام بودجه ریزی 
برنامه ریزی هایی کرده اند که طرح آن هم اکنون در کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
است. وی بیان کرد: وضعیت نقدینگی کنونی از معضلات اصلی کشور است که باید به آن 
توجه ویژه کرد. رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: ما در چند سال اخیر این اختیار 
را به دولت دادیم که طرح های عمرانی را واگذار کند البته فکر نمی کنم کار مطلوبی در 

این زمینه صورت گرفته باشد. 
* مردم انتظار دارند مسئولان مساله پولشویی را حل کنند 

رییس قوه مقننه همچنین در پاسخ به سوال خبرنگار ایلنا مبنی درباره وجود پولشویی 
و پول کثیف در کشور گفت: این مساله وجود دارد، اما مردم ما انتظار دارند که مسئولان 
اظهار نظر یا مساله را حل کنند. لاریجانی تصریح کرد: این که ما مردم را مضطرب کنیم 
از نظر اطلاع رسانی چه خاصیتی دارد؟ در این راستا باید راه حل ارائه شود. وی تصریح 
کرد: یک عملیات روانی از بیرون صورت می گیرد که مستمرا مردم را مضطرب می کنند 
که دروغ و خلاف رخ داده است، عده ای هم در داخل کشور به جای حل این موضوع 
چیزی روی آن هم می گذارند. وی گفت: ما باید یا راه حل ارایه دهیم یا برخورد کنیم، 
مضطرب کردن مردم چه خاصیتی دارد. رییس مجلس دهم همچنین درباره سوال یکی 
دیگر از خبرنگاران درمورد گفت وگوی ملی در کشور گفت: فکر نمی کنم گفت وگوی 
ملی احتیاج به میز و صندلی داشته باشد، این مساله به اراده جریانات سیاسی ربط دارد. 
لاریجانی اضافه کرد: آنها باید ابتدا روی چالش های اصلی کشور و نه نقاط اختلاف کار 
کنند،با توجه به مشکلات کشور هر چه در داخل کشور اتحاد بیشتر باشد بهتر است. وی 
تصریح کرد : دوستان در جریان های مختلف هم بلوغ لازم را دارند که به دولت پیشنهاد 
دهند، دوستانی که در مجلس شورای اسلامی حضور دارند اظهار علاقه می کنند و گاهی 

اوقات نشست  هایی می گذارند، اما از جریانات بیرون مطلع نیستند. 
* باید براساس شرایط فعلی انتظارات را از بودجه مطالبه کنیم 

لاریجانی همچنین در پاسخ به سوال خبرنگار صدا و سیما درباره لایحه 98 و اهدافی 
که مجلس در بودجه پیگیری می کند، بخصوص درباره جایگاه ارز در آن، گفت: باید 
براساس شرایط فعلی انتظارات را از بودجه مطالبه کنیم مسائل همچون فروش نفت 
و تحریم ها، صادارت و واردات تاثیراتی در قیمت ها دارد.رییس مجلس تاکید کرد: در 
بودجه سعی می کنیم نظراتی که نزدیک به واقعیت را قبول کنیم. بعضی از تنگناهایی 
که به وجود آوردند، تاثیراتی روی قیمت ها می گذارد اما برای ما نیازهای مردم مهم 
است بنابر این تلاش می کنیم ارزی که به مردم داده می شود به قیمت پایین باشد که 
تاثیر زیادی روی زندگی آنها به خصوص در بخش بهداشت و معیشت آنها نداشته باشد. 
لاریجانی با بیان این که دو مساله مطرح است، تصریح کرد: برخی معتقدند قیمت ها را 
یکسان و یارانه را بیشتر کنیم و برخی می گویند این باعث رشد تورم می شود اما نظری 
که معقول واقع شده این است که قیمت پایین را توافق کنیم. وی یادآور شد: بخش دیگر 
مورد توجه ما این است که سعی می کنیم به وضعیت آبادانی کشور لطمه وارد نشود 

چرا که وقتی قراردادی کاهش پیدا می کند حقوق و مزایا و موارد مورد نیاز که همان 
دولت گسترده است که گفتیم ایجاد می کند اینجا بروز پیدا کرده است بنابر این فشار 
بر بخش عمرانی وارد می شود که باید برای آن چاره اندیشید. رییس مجلس خاطرنشان 
کرد: رویکرد سازمان برنامه و بودجه در این سال ها انتشار اوراق مشارکت یک ساله و دو 
ساله بوده است.لاریجانی به مشکلات پیمانکاران برای نقد اوراق مشارکت اشاره کرد و 
گفت: بنابر این پیشنهاد ما این بود که طرح های عمرانی نیمه تمام را واگذار کنند. وی 
خاطرنشان کرد: بنابراین امسال در این زمینه فشار می آوریم و ساز و کار بیشتری لحاظ 
می کنیم که از این فرصت بهتر استفاده شود، یعنی هزار میلیارد تومان طرح های نیمه 
تمام را آنها واگذار کنند و ما به آن منابعی اضافه کنیم. رییس مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: ما برای طبقات پایین تر کشور نیز به دنبال ساز و کارهایی هستیم که بتوانیم 
با وجود فشارهای موجود، آنها زیاد مورد مشقت قرار نگیرند. لاریجانی تصریح کرد: نکته 
دیگری که در بودجه امسال مورد توجه است، تسهیل در سرمایه گذاری است اما هنوز 
با این که قانون پنجره واحد را تصویب کردیم که دولت قوانین دست و پا گیری را بردارد 
همچنان رتبه ما رتبه پایین است که این نشان می دهد در این زمینه کار دقیقی انجام 
نشده است، چرا که از بخش هایی است که می تواند فضای کسب و کار را تحت تاثیر 
قرار دهد. وی یادآور شد: در بودجه عناصر غیرمشخص کم نیست بنابر این بودجه سال 
98 باید مقداری سیال تر باشد و چنین پارامترهایی را در آن نظر بگیریم.رییس مجلس 
دهم درخصوص این که آیا ارز کالاهای اساسی باید همانند سال گذشته چهار هزار و 
200 تومان باشد، گفت: هنوز مجلس به این موضوع ورود نکرده است باید در هنگام 
بررسی این لایحه در این خصوص تصمیم گیری شود، نکاتی در این زمینه وجود دارد 
که باید ببینیم می خواهیم همچنان دو نرخی بودن را ادامه دهیم یا این که شیوه دیگری 

را در نظر بگیریم.
* نباید عجولانه برای برجام تصمیم گرفت

رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این سوال که آیا هیات نظارت بر برجام 
تشکیل جلسه می دهد ، گفت: این شورا تشکیل جلسه می دهد، به خاطر ندارم آخرین 
جلسه یک ماهه پیش بود یا سه هفته گذشته اما جلسات تشکیل می شود و گزارشات و 
تصمیماتی نیز ارائه و گرفته می شود و نخواهید که تصمیمات را بگوییم اما همین کافی 
است که بگوییم مسائل رصد می شود.لاریجانی ادامه داد: همچنین آقای ظریف گزارش 
مستمری از برجام به مجلس و کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ارسال 
می کند و مسائل در مجلس مطرح می شود.وی تأکید کرد: مسئله برجام پیچی دارد که 
نباید عجولانه در مورد آن تصمیم گرفت بلکه لازم است در مورد تمام ابعاد آن بحث 
شود.رییس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: بر اساس تصمیم هیات نظارت بر برجام 
است که موضوع مذاکرات آن ادامه دارد، در خصوص مسئله هسته ای با کشورهای دیگر 
در حال مذاکره هستیم و آخرین نظر اروپایی ها را کسب می کنیم که این مذاکرات به 
صورت تلفنی، حضوری و در سطوح مختلف انجام می شود، سرجمع شرایط برجام در 

حال روشن شدن است.
* حریت نمایندگان باید حفظ شود

رییس قوه مقننه در پاسخ به این سوال که شفافیت در آراء مطالبه مردم است، چه 
اقدامی در این زمینه شده است، اظهارداشت: شفافیت باید انجام شود اما موضوع مهم 
تر حریت نمایندگان است، باید کاری شود تا حریت نمایندگان حفظ شود، قوام مجلس 
بر این است که هر کس بر اساس مصلحت کشور و با حریت اعلام نظر کند.لاریجانی 
خاطرنشان کرد: ما در مریخ صحبت نمی کنیم، در ایران هتاکی و فشار وجود دارد. در 
کشور از این مسائل وجود دارد و برخی می ترسند و عده ای نمی ترسند.وی همچنین 
گفت: برخی نمایندگان از شهرهایی آمده اند که با هر اعلام نظری برایشان مشکل ایجاد 
می شود و تحت فشار قرار می گیرند، باید فرهنگ رفتاری تغییر کند، متأسفانه با مشکل 
اخلاق سیاسی در ایران مواجه هستیم. سقراط ایرانیان را با اخلاق ترین افراد می دانست، 
باید چنین الگویی از ایران به جای بماند.رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در 
سایت ها به نمایندگان توهین می شود و آنها را منافق خطاب می کنند، باید شرایط مناسب 
شود تا شفافیت آراء دنبال شود هر چند که موافق شفافیت آراء هستم اما نگرایی هایی 

در این زمینه وجود دارد.
* شرایط امروز آمادگی پیگیری نظام پارلمانی را ندارد

رییس مجلس در پاسخ به این سوال که رهبرمعظم انقلاب بر نظام پارلمانی تأکید 
کرده اند، توضیح داد: ایشان در سفر به کرمانشاه این موضوع را در جمعی مطرح کردند، 
من هم آن را کار خوبی می دانم و در مجموع مسئله را برای شرایط کشور مناسب می دانم.

لاریجانی ادامه داد: موضوع نظام پارلمانی را از ایشان سوال کردم، فرمودند مثال 
زده اند و منظورشان این نبود که حتماً انجام شود، هر چند که اعتقاد دارم شرایط امروز 
آمادگی این را ندارد که در این زمینه کار شود.وی گفت: مطالعات بر روی نظام پارلمانی 
کار سختی نیست اما ظرف زمانی کنونی مناسب امر نیست.رییس مجلس دهم در 
پاسخ به میزان تعطیلات نمایندگان گفت: طبق آیین نامه داخلی مجلس هر سه هفته 
جلسه علنی، نمایندگان یک هفته به مناطق حوزه انتخابیه مراجعه می کنند، در واقع 
نمایندگان تعطیل نیستند بلکه مشکلات و آبادانی منطقه را پیگیری می کنند که کار 
شاقی است.لاریجانی با بیان این که حضور در حوزه های انتخابیه ارتباط با حکومت 
است، اظهار داشت: در واقع جلسات رسمی مجلس تعطیل است اما نمایندگان مشغول 

کار هستند. 
* وحدت در سطح حکومت ایجاد شده است

وی در پاسخ به این سوال که در تنگناهای کنونی، وحدت ملی وجود دارد و آیا عزمی 
برای حل مسائلی چون سال 88 وجود دارد، اظهارداشت: در شرایط فعلی هر گامی در 
زمینه وفاق در کشور به وجود آید و باعث شود نیروهای علاقمند به ایران به یکدیگر 
نزدیک شوند ضرورت دارد.رییس مجلس دهم تأکید کرد: در سطح حکومت این کار 
انجام شده و طبق ساز و کاری که رهبری بیان داشته، سران قوا جلساتی مستمر دارند و 
این جلسات فارغ از نشست های دیگر است. در آنجا بحث هایی در خصوص اختلاف نظر 
قوا نیز مطرح می شود و در نهایت به همگرایی منجر می شود.لاریجانی ادامه داد: در این 
باره که وفاق در بین جریان های سیاسی افزایش یافته است، نمی توانم بگویم پیشرفتی 

داشته اند، باید در جریان های سیاسی وفاق بیشتر شود.

علی لاریجانی در نشست خبری به مناسبت روز مجلس:

نباید عجولانه برای برجام تصمیم گرفت

رئیـس قـوه قضاییه گفـت: دو تابعیتی بـودن در جمهوری اسـلامی جرم نیسـت و 
کسـی در ایـران صرفـاً بـه دلیـل دو تابعیتی بودن تعقیـب و زندانی نمی شـود. 

آیت الله صادق آملی لاریجانی در جلسـه مسـئولان عالی قضایی افزود: چندی قبل، 
وزیـر امـور خارجـه انگلیس قبل از سـفر به ایـران با لحنی تکبرآمیز بـه دولت جمهوری 
اسـلامی هشـدار داده بود کـه از حبس دو تابعیتی ها خـودداری کنید. وی افـزود: افرادی 
که مورد اشـاره مسـئولان خارجی هسـتند، در کشور ما اقداماتی بر خلاف امنیت مرتکب 
شـده اند یا دسـت به جاسوسـی زده اند که تعقیب آنها به دلیل ارتکاب این جرایم اسـت 
و هیچ ربطی به دو تابعیتی بودنشان ندارد.رئیس قوه قضاییه افزود: دو تابعیتی بودن صرفاً 
برخـی آثـار حقوقی و قضایـی دارد، اما فاقد وصف مجرمانه اسـت و تنها دلیل این هجمه 
های سنگین علیه دستگاه قضایی این است که در برابر نفوذ دشمن ایستاده ایم و بسیج 
نیروها و صرف میلیون ها دلار از سـوی کشـورهای غربی برای تخریب مسـئولان قضایی 

جمهوری اسـلامی صرفاً به دلیل همین ایسـتادگی در برابر نفوذ اسـت.
* وزیر خارجه انگلیس در جایگاهی نیست که هشدار بدهد

رئیـس قـوه قضاییه بـا اذعان بـه اینکه دسـتگاه قضایی نیز همانند همه دسـتگاه ها 
مسـلماً اشکالاتی دارد و ممکن اسـت رسیدگی های یک قاضی در پرونده ای واجد برخی 
نقـص ها باشـد یـا یک ضابط دادگسـتری در جایی مرتکب تخلفی شـود، برخی مطالب 
علیه قوه قضاییه را صد در صد خلاف و ناصواب دانست.وزیر خارجه انگلیس در جایگاهی 
نیسـت کـه بـه ایران هشـدار دهـد، ایـن نحـوه برخـورد یـادآور برخوردهای کشـورهای 
اسـتعماری در قـرون گذشـته اسـت ولی توجـه ندارند جمهوری اسـلامی بـا دولت های 
طاغوتـی سـابق که با یک هشـدار بیگانگان تنشـان مـی لرزیـد، تفـاوت دارد و این دولت 
بـا اسـتقلال کامـل عمل می کنـد.وی با اشـاره به اسـتقلال قوای سـه گانه تاکیـد کرد: 
کشـورهای خارجـی، بایـد ردای تکبـر را از تن بـه در کنند و مقاماتی نظیـر وزیر خارجه 
انگلیس بدانند در جایگاهی نیستند که بخواهند به قوای نظام اسلامی در انجام وظایفشان 
هشدار دهند.رئیس قوه قضاییه افزود: به دلیل همین تکبرورزی در گفتار و رفتار، با وجود 
تقاضای مکرر وزیر خارجه انگلیس برای ملاقات با مسـئولان قضایی جمهوری اسـلامی، 
هیچ یک از مسـئولان دسـتگاه قضا وقت ملاقات ندادند تا امثال آقای هانت متوجه شوند 

بـا مردم و مسـئولان ایـران باید با لحن و ادبیات شایسـته صحبت کنند.
*  انگلیس به ایران بدهکار است

رئیـس قـوه قضاییه با بیان اینکه دسـتگاه های دولتی غـرب و اختاپوس رسـانه ای 
آنهـا تـلاش دارنـد ایـن موضوعـات را به مسـائل مالی فی مابین کشـورها ربـط دهند، 
گفـت: البته کشـوری مانند انگلیس بـه ایران بدهکار اسـت و از زمـان طاغوت پولهایی 
را بـرای سـلاح دریافـت کـرده اند که جـزو بدهی های آنها بـه ملت ایران اسـت اما این 
موضوعات هیچ ارتباطی با مسـائل قضایی ندارد و نظام قضایی و نیروهای امنیتی صرفاً 
بـا عوامـل نفوذ، فارغ از تابعیتشـان در چارچوب قانون برخورد می کنند. غـرب هم لازم 
اسـت بدانـد که سـرمایه گذاریـش برای نفوذ بی فایده اسـت و دسـتگاه قضایـی با این 

قبیل فشـارها و سـخنان بی اسـاس از موضع خود عقب نشـینی نخواهد کرد.
* شعبه های ویژه برای پرونده های فضای مجازی تعیین شده است

رئیس قوه قضاییه گفت: متاسـفانه مسـئولی مدعی شـده که دسـتگاه قضا در مورد 
پیـام رسـان ها در فضـای مجازی به وظیفه خود عمـل نکرده اسـت. در این زمینه باید 

گفـت کـه آییـن نامه های مـورد نیاز تهیـه و ا بلاغ شـده و شـعب ویژه نیز در سراسـر 
کشـور بـه ایـن امر اختصـاص یافته اسـت. این چـه اکاذیبی اسـت که گفته می شـود 
میـزان عمل دسـتگاه قضایـی در این عرصه، صفر بوده اسـت؟وی بـا بیان اینکه چنین 
دروغ هایـی بـرای تبرئـه یک وزیر یـا وزارتخانه به هیچ عنوان قابل قبول نیسـت، افزود: 
دادسـتان هـا بایـد از افـرادی که چنین سـخنانی را بر زبان مـی آورند، درخواسـت ارائه 
ادلـه کننـد. ما علاوه بر تعیین شـعب ویژه رسـیدگی بـه پرونده های مربـوط به فضای 
مجـازی، در تهـران چنـد شـعبه را صرفاً به موضـوع پیام رسـان ها اختصـاص داده ایم. 

چگونـه می توان شـاخص عمل دسـتگاه قضایـی در این حوزه را صفر دانسـت؟
*  چگونه برای مفسدان اقتصادی دلسوزی می کنید؟

آیـت اللـه آملـی لاریجانی با اشـاره به برخی هجمه ها به دسـتگاه قضایـی به دلیل 
برخوردهای اخیر با مفسـدان اقتصادی گفت: مقابله با مفاسـد اقتصادی از سـال ها قبل 
وجـود داشـته و مـوارد متعددی را نیز مورد رسـیدگی قـرار داده ایم ولـی این برخوردها 
در چند ماه گذشـته که دشـمن فشـار غیرمعمولی را علیه ملت ایران روا داشـته و تمام 
نیـروی خـود را برای تسـلیم کـردن مردم و نظـام جمهوری اسـلامی به میـدان آورده، 
تشـدید شـده اسـت. وی افزود: عده ای با سـوء اسـتفاده از فضای متلاطم بازار به دنبال 
کسـب منفعـت و انباشـت ثروت از جیب مـردم بوده اند که این امر بـه هیچ عنوان برای 
نظـام قابـل تحمل نیسـت.رئیس قوه قضاییـه ادامـه داد: جای تعجب اسـت که برخی 
برای مفسـدان اقتصادی دلسـوزی می کنند اما هیچ توجهی به میلیون ها شـهروندی 
که زندگی شـان به واسـطه سودجویی مفسدان تحت فشـارهای غیرقابل تحمل است، 
ندارنـد. کارگـر و کارمنـدی کـه امروز هزینـه هایش گاه تا صـد در صـد افزایش یافته و 
سـودجویی عـده ای در بـه وجـود آمدن این شـرایط بـی تاثیر نبوده اسـت، باید چگونه 

کند؟ زندگی 
* هیچگاه قانون و موازین شرع را فدای سرعت نکرده ایم

رئیـس دسـتگاه قضـا اظهـار داشـت: برخـی انتقـاد می کنند کـه چـرا محاکمات 
مفسـدان اقتصادی با سـرعت انجام می شـود؟ اولاً هیچگاه قانون و موازین شرع را فدای 
سـرعت نکرده ایم، ثانیاً این سـرعت در رسـیدگی برای انسـان های صبور و نجیبی که 
40 سـال پای انقلاب خود ایسـتاده اند و امروز اقدامات برخی مفسدان اقتصادی زندگی 

شـان را متلاطم کرده اسـت چندان سـرعت بالایی به حسـاب نمی آید.
*  اشتباه استراتژیک دشمن 

رئیـس قـوه قضاییـه گفت: ما منکـر نقـش و تاثیر دشـمن در فشـارهای اقتصادی 
نیستیم و معتقدیم که آنها همان مدل فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی را برای براندازی 
نظام جمهوری اسـلامی دنبال می کنند ولی اشـتباه دشمن این اسـت که مردم ایران و 
بسـتر ایمانی نظام جمهوری اسلامی را برای پیاده سـازی آن مدل در نظر نگرفته است. 
وی افـزود: بـا ایـن وجـود، بحـث اقدامـات دشـمن خارجـی یک عامل اسـت امـا از 
سـودجویی عـده ای بـرای متلاطم کردن بازار ارز، سـکه و طـلا و احتکار نامحدود نمی 
توان چشـم پوشـی کرد. زیرا این اقدامات دقیقاً آب به آسـیاب دشـمن ریختن اسـت و 

وظیفه شـرعی، قانونی و انسـانی دسـتگاه قضایی برخورد با این مفاسـد اسـت.
* برخی به خاطر بغض از دستگاه قضایی، حقوق مردم را نادیده می گیرند

آملـی لاریجانـی گفت: متاسـفانه عـده ای که خـود را مدافـع آزادی و اصلاحات می 

داننـد، حاضرنـد بـه خاطـر حقـد و بغض نسـبت به دسـتگاه قضایـی، حقوق مـردم را 
نادیـده بگیرنـد. امـروز در بحث مبارزه با مفاسـد اقتصـادی قوانین خـاص داریم و حتی 
اگـر ایـن قوانیـن نیز وجود نداشـت باز هم دادسـتانها بایـد از جنبه حقـوق عمومی به 
ایـن موضوعـات ورود مـی کردند.وی با اشـاره به برخی اظهارات در خصوص رسـیدگی 
بـه پرونده مفسـدان اقتصـادی، این اظهارات را کذب و بی اسـاس خوانـد و تصریح کرد: 
متاسـفانه برخی در مقام دفاع و دلسـوزی برای مفسدان اقتصادی، حرف های نامربوطی 
زده اند از جمله اینکه گفته اند رسـیدگی به جرایم مسـتوجب اعدام در این پرونده ها، 
نبایـد یـک مرحله ای باشـد. وی اظهار داشـت: این در حالی اسـت که عـلاوه بر تصریح 
قانونی، در اسـتجازه ای هم که از رهبر معظم انقلاب داشـتیم موارد اعدام، اسـتثناء شـد 
و در مـورد اخیـر نیـز که مجـازات اعدام به مرحله اجـرا درآمد، پرونـده برای تایید حکم 
به دیوان عالی کشـور ارسـال شـده بود و به هیچ عنوان رسـیدگی یک مرحله ای نبود.

* معیاری برای علنی بودن رسیدگی دادگاه ها
رییـس قوه قضاییه درباره اظهـارات برخی افراد در خصوص لزوم علنی بـودن دادگاه 
هـا گفـت: گمان عده ای این اسـت که معنای علنی بودن رسـیدگی، پخش مسـتقیم 
روند محاکمه اسـت. چنین اظهاراتی کاشـف از جهل و بی اطلاعی برخی افراد از قوانین 
اسـت. علنـی بـودن رسـیدگی یک مقوله اسـت و جواز انتشـار آن بحث دیگری اسـت. 
وی افـزود: حتـی اگـر یـک قاضی تشـخیص بدهد کـه دادگاه بـه صورت علنـی برگزار 
شـود باز هم تا زمان قطعیت رای کسـی حق انتشـار جزییات روند رسـیدگی را ندارد. 
متاسـفانه برخـی بـا این میـزان اطلاعات حقوقی خود، قـوه قضاییه را به بـی اطلاعی از 

قوانیـن متهم می کنند.
* دستگاه قضایی در رسیدگی به مفاسد اقتصادی کارنامه ای روشن دارد

وی گفت: دسـتگاه قضایی در خصوص مفاسـد اقتصادی کارنامه روشـنی دارد و در 
موارد اخیر نیز به خوبی با رعایت قوانین و موازین شـرعی به پرونده ها رسـیدگی کرده 
اسـت. اصولاً در صورت حاکمیت شـرایط مقرر در شـرع برای محاکمات، باید رسیدگی 
هـا یـک مرحلـه ای باشـد و ما در اسـلام جـز در موردی که اشـتباه قاضی محرز شـود، 
رسـیدگی دو مرحلـه ای نداریم. وی ادامـه داد: با این وجود در محاکم فعلی برای رعایت 
احتیاط و از باب اینکه فراهم آوردن برخی شرایط از جمله »مجتهد بودن همه قضات« 

بنابر لزوم آن، مقدور نیسـت، رسـیدگی ها دو مرحله ای اسـت.
* قاضی در صدور رای استقلال دارد

آملـی لاریجانـی با اشـاره بـه یکی دیگر از انتقـادات به قوه قضاییه مبنـی بر دخالت 
مقامـات قضایـی در پرونـده ها و نقض اصل بی طرفی گفت: دسـتگاه قضایی جمهوری 
اسـلامی بر اسـاس قانون اساسی مستقل اسـت و قاضی نیز در صدور رای استقلال دارد. 
بنده نیز نه تنها طی سـالهایی که در قوه قضاییه مسـئولیت داشـته ام بلکه پیش از آن 
نیـز همـواره مبنایی کـه در باب قضا پذیرفته ام، این بوده اسـت کـه الزام قاضی مجتهد 
یـا مقلـد به آنچه برخلاف نظرش در صدور رأی اسـت، به هیچ عنوان جایز نیسـت. وی 
افزود: البته برخی مسـئولان سـابق در دسـتگاه قضایی معتقد بودند که قاضی مأذون را 
مـی تـوان الزام کرد اما بنده در خصوص قاضی مأذون نیز معتقدم که الزام جایز نیسـت 
و در این سـالها نیز بر همین اسـاس حرکت کرده ام.رئیس دسـتگاه قضا گفت: طی 9 
سـال اخیـر در دسـتگاه قضایی هرگز نظـری را به هیچ قاضی تحمیل نکـرده ام و حتی 

در برخـی پرونـده هـای کلان و ملـی نیز که نظر خود را داشـته ام، به قاضی رسـیدگی 
کننـده تاکیـد کـرده ام که جز بر مبنای قانون و شـرع و آنچه خود به آن رسـیده اسـت 

حکم نکند وآخرت خود را برای پیروی از دسـتور کسـی نفروشـد. 
* دادستان ها مسیر دروغ پردازی ها علیه دستگاه قضا را ببندند

وی افـزود: خوشـبختانه قضـات ما نیز قضات محکمی هسـتند که پای تشـخیص 
خـود مـی ایسـتند و بر این اسـاس اظهـارات افرادی که می گویند بیشـترین نقض بی 
طرفی از سـوی مسـئولان قضایی رخ می دهد، کاملًا کذب و بی اسـاس اسـت. انتظار 
می رود دادسـتان ها به این قبیل دروغ پردازی ها علیه دسـتگاه قضایی ورود کنند زیرا 
عـده ای ظاهـراً فضـا را بـرای جولان علیـه قوه قضاییه بـاز دیده اند.کسـانی که چنین 
ادعایـی دارنـد بگویند که کدام مقام قضایـی در چه مورد یک قاضی را به صـدور رأی بر 
اسـاس آنچـه خلاف نظر خـودش بوده اسـت، ملزم کرده؟ دادسـتان ها با رسـیدگی به 

چنیـن اکاذیبی باید مسـیر این قبیل ادعاهـا و دروغ پـردازی ها را ببندند.
*  نظام قضایی نسبت به مسئله نفوذ حساس است

آیت الله آملی لاریجانی با اشـاره به هشـدارهای مکرر رهبر معظم انقلاب طی دهه 
ها و سـالهای گذشـته در خصوص مسـئله نفوذ، تصریح کرد: دشـمن از هر منفذی اعم 
از اقتصادی، سیاسـی، اجتماعی و فرهنگی برای نفوذ اسـتفاده می کند و در حال حاضر 
نیـز همـه عوامل خود را بـر این هدف متمرکز کرده اسـت، بنابراین طبیعی به نظر می 
رسـد کـه نظام جمهوری اسـلامی نسـبت بـه این موضوع حساسـیت به خـرج دهد و 
نظام قضایی و امنیتی با کسـانی که در داخل برای دشـمن کار می کنند یا بسترسـاز 

دخالت های دشـمن در امور جمهوری اسـلامی هسـتند، برخورد کند.
*  کسانی که مدعی شکنجه کارگران بودند، ادله ارائه کنند

رئیـس قـوه قضاییه با بیان اینکـه اقدامات دشـمن و برخی اذناب آنها بـرای دریافت 
پول و امتیاز از دشـمنان بیشـتر قابل هضم اسـت تا اظهار نظر یک مسـئول در داخل 
علیـه دسـتگاه قضایـی، افـزود: در جـای دیگری یـک خبرنگار مدعی شـده اسـت که 
کارگـری بـه دلیـل مطالبـه حقوق خـود مورد شـکنجه و یا ضرب و شـتم قـرار گرفته 
و ایـن مسـأله محرز اسـت. ما موضـوع را پیگیری کردیـم و طبق گـزارش ها به چنین 
چیـزی نرسـیدیم.وی تاکیـد کـرد: اگر چنین ادعایی درسـت باشـد باید بـا آن مامور و 
مسـئول مافوقش به شـدت برخورد شـود اما بر حسـب گـزارش ها ایـن موضوع کذب 
بـوده وکسـانی کـه چنین ادعایـی دارند، بایـد ادله ارائه کننـد. زیرا نمی تـوان به راحتی 
این چنین سـخنی گفت و خوراک برای دشـمنان فراهم کرد. ما بر ضرورت رسـیدگی 
ها و رفتارهای عادلانه و قانونی همواره تاکید داریم اما قابل پذیرش نیسـت که هرکسـی 
از راه مـی رسـد اتهامـی را علیه دسـتگاه قضایـی مطرح کند.رئیس قـوه قضاییه خاطر 
نشـان کرد: عده ای نیز کمر به تخریب مسـئولان قضایی بسته اند و شایعاتی را در مورد 
زندگـی و دارایـی این مسـئولان منتشـر می کنند. این در حالی اسـت که خود شـایعه 
کننـدگان بایـد پاسـخگوی میلیون ها دلاری باشـند کـه دریافت کـرده اند و امـروز به 
جـای پاسـخگویی به اتهامات خود، دیگـران را تخریب می کنند تا خود را تطهیر کنند.

براسـاس ایـن گـزارش، ادامـه بحـث و بررسـی پیرامـون »دسـتور العمل نظـارت و 
پیگیری احیای حقوق عامه« در دسـتور کار امروز مسـئولان عالی قضایی قرار داشـت و 

مـواد دیگـری از آن بـه تصویـب رئیس قوه قضاییه رسـید.

رئیس قوه قضاییه: 

دوتابعیتی در ایران جرم نیست 
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نیم نگاه

نامحـرمانه
اکرمی: دیگر نباید برای سخنان احمدی نژاد وقت بگذاریم

سیدرضا اکرمی در گفت وگو با ایلنا، در واکنش به اظهارات رییس دولت های نهم و دهم مبنی بر 
افزایش ۲۰ درصدی یارانه گفت: لازمه جامعه آزاد این است که هر فردی نظر و اندیشه خود را به 
جامعه بگوید و دلایل آن را هم مطرح کند تا جامعه او را بهتر بشناسند و وجود یا عدم وجود اساس 
و پایه برای آن اظهارات را تشخیص دهد. وی ادامه داد: در خصوص آقای احمدی نژاد هم به همین 
شکل است؛ اگر واقعا ایشان فردی کارآمد و کارآفرین بود، در همان هشت ساله ریاست جمهوری، 
خود را به درستی و با کفایت و درایت نشان می داد. در حالی که ما می دانیم ایشان بالای هفتصد 
میلیارد دلار درآمد نفتی در اختیار داشت و متاسفانه جامعه را با تورم دو رقمی، گرانی، مشکلات 
بین المللی و قطعنامه های پنج گانه شورای امنیت تحویل دولت بعد داد در حالی که قطعنامه ها را 
هم کاغذ پاره می نامید. عضو جامعه روحانیت مبارز افزود: بر همین اساس هم دیدیم که ایشان بعد 
از یک دوره داوطلب ریاست جمهوری شد و شورای نگهبان او را تایید نکرد. امروز هم عدم کارآمدی 
احمدی نژاد برای جامعه مشخص شده و برخورد مقامات با ایشان مشخص است. معتقد هستم دیگر 

نباید برای این فرد و سخنانش وقت بگذاریم.
 

ملاقات خصوصی وزیر راه با مقام معظم رهبری
وزیر راه و شهرسازی صبح دیروز با مقام معظم رهبری دیدار کرد.قرار بود دیروز مراسم آغاز فاز 
اول بومی سازی زیرساخت های ناوبری هوایی ایران با حضور وزیر راه و شهرسازی، معاون علمی و 
فناوری ریاست جمهوری، مدیرعامل شرکت فرودگاه ها، رئیس سازمان هواپیمایی و معاون حمل و 
نقل وزیر راه و شهرسازی برگزار شود که محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی موفق به حضور در 
این مراسم نشد.مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی کشور در این باره اظهار داشت: طبق 
برنامه قرار بود وزیر راه و شهرسازی میزبان اصلی این جلسه باشد و وی هم تاکید کرده بود با توجه 
به اهمیت موضوع جلسه علاقمند است تا اولین حضورش در شرکت فرودگاه ها از طریق شرکت 
در این مراسم باشد.به گفته رحمت الله مهابادی اما به دلیل حضور وزیر راه و شهرسازی در ملاقات 
خصوصی با مقام معظم رهبری که برگزاری آن ساعاتی پیش به وزیر راه اعلام شد وی نتوانست در 

این جلسه حضور یابد.

صالحی امیری: حکم ۱۰ماه زندان الیاس نادران قطعی است
صالحی امیری عضو کابینه دولت یازدهم گفت که حکم زندان نادران در تجدید نظر تأیید و 
قطعی شده، به اجرای احکام رفته است ولی آدرسی که آقای نادران داده طرف گرگان است که 
نشان می دهد سیاست اخلاقی یعنی چه؟ این را باید مردم بدانند، کسانی که ادعای انقلابی گری 
دارند، حالا که به قانون رسیدند آدرس جعلی می دهند و این برای سیاسیون فاجعه است. وی 
همچنین گفت: در دادگاه باز هم ثابت شد حرف های آقای کریمی قدوسی به نقل از آقایان نادران 
و توکلی بود. حرف هایی که مشخص شده بود حقیقت ندارند و آقای کریمی قدوسی هم از من 
طلب حلالیت کرد. من قبول کردم اما آقای نادران حاضر به عذرخواهی کتبی نشد و در دادگاه 

محکوم به ده ماه حبس شد.

استیضاح وزیر علوم حتمی است
زاهدی، عضو کمیسیون آموزش مجلس گفت: با توجه به اینکه برای طرح استیضاح وزیر به 
امضای حداقل ۱۰ نفر از نمایندگان نیاز است لذا مطمئنا از این لیست امضاکنندگان ۱۰ نفر باقی 
خواهند ماند، بنابراین طرح استیضاح وزیر علوم حتمی است. عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات 
و فناوری مجلس شورای اسلامی به دلایل استیضاح وزیر علوم، تحقیقات و فناوری اشاره و اظهار 
کرد: ضعف مدیریت در سطح کلان در دانشگاه های مطرح کشور، مباحث بودجه ای از جمله بودجه 
پژوهشی، بودجه تجهیزات و ...، درست اجرا نشدن برنامه آمایش سرزمینی در حوزه آموزش عالی از 

مهم ترین دلایل طرح استیضاح وزیر علوم هستند.

منظم ترین های مجلس را بشناسید
دَه نماینده از سوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی به عنوان منظم ترین نمایندگان مجلس، 
در سه ماهه دوم سال سوم دوره دهم انتخاب شدند.هیات رییسه مجلس امروز- دوشنبه- اعلام کرد: 
محمدرضا تابش نماینده اردکان، علی اصغر یوسف نژاد نماینده ساری و میاندورود، شهروز برزگر 
کلشانی نماینده سلماس، محمدحسین فرهنگی نماینده تبریز، آذرشهر و اسکو، علی اسماعیلی 
نماینده نور و محمودآباد، سیده فاطمه ذوالقدر نماینده تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس، 
فردین فرمند نماینده میانه، حسن کامران دستجردی نماینده اصفهان، حسینعلی حاجی دلیگانی 
نماینده شاهین شهر، میمه و برخوار، شمس الله شریعت نژاد نماینده تنکابن، رامسر و عباس آباد به 

عنوان منظم ترین نمایندگان مجلس در سه ماهه دوم سال سوم دوره دهم انتخاب شدند.

ساخت هر متر مسکن چقدر تمام می شود؟
فرشید حاجت پور، دبیر انجمن انبوه سازان درباره هزینه تمام شده برای ساخت هر متر مربع 
مسکن به خبرآنلاین گفت:  هر چند قیمت ها دائما در حال تغییر هستند اما برآوردها نشان می 
دهد هزینه ساخت مسکن افزایش قابل توجهی را نسبت به سال گذشته تجربه کرده است.  نسبت 
به سال گذشته هزینه ساخت افزایش ۱۰۰درصدی داشته یعنی هزینه ساخت هر متر مربع حدود 
۳میلیون تومان است که به عبارت بهتر سال گذشته و قبل از شوک های وارد شده به بازار ارز، سکه 
و طلا و سایر بازارهای موازی، هزینه ساخت هر متر مربع مسکن برابر با ۱.۵ میلیون تومان بود. اگر 

دولت اقدام فوری نکند امکان افزایش هزینه های ساخت مسکن وجود دارد.

سوخت گران نمی شود
محمدرضا پورابراهیمی، رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی درباره دغدغه مردم 
در زمینه افزایش قیمت سوخت گفت: در حال حاضر و در فاز اول فقط بحث مدیریت سوخت مطرح 
است نه افزایش قیمت. کار بسیار خوبی که در دولت نهم و دهم انجام شد این بود که بتوانیم سوخت 
کشور را از طریق مصرف مدیریت کنیم، بحث قیمت، موضوع دوم است. متاسفانه در دولت یازدهم 
و دوازدهم کارت سوخت حذف شد که شرایط خاصی ایجاد کرد، حجم مصرف را بالا و بحث قاچاق 

سوخت را به شدت افزایش داد.

شوخی جالب علی مطهری با علی ضیا
علی مطهری روز شنبه مهمان برنامه »فرمول یک« بود و علی ضیا در این برنامه لباسی به تن 
داشت که روی آستین هایش، شعر »هرکجا هستم باشم.« نوشته شده بود.علی مطهری روز شنبه 
مهمان برنامه »فرمول یک« بود و علی ضیا در این برنامه لباسی به تن داشت که روی آستین هایش، 
شعر »هرکجا هستم باشم.« نوشته شده بود. علی مطهری در پایان برنامه به شوخی از ضیا پرسید: 
لباسش را از کجا خریده تا او هم بخرد و با اشاره به نوشته ها گفت:: »یعنی این جای خالکوبی است 
دیگر؟« علی ضیا که از این شوخی غافلگیر شده بود، با خنده توضیح داد که این شعر سهراب است.

عباس عبدی: حناچی اشتباه کرد
عباس عبدی عباس عبدی فعال اصلاح طلب طی توییتی درباره اظهارات اخیر پیروز حناچی 
شهردار جدید تهران درخصوص ارتباط خانواده اش با منافقین، نوشت: آقای حناچی در پاسخ به 
خبرنگاری که پرسید آیا عضویت برخی نزدیکانش درگروه معاند نظام صحت دارد؟ گفت:کسی را 
در قبرکسی دیگر نمی خوابانند.شماهم بروید برای آخرتتان کار کنید! به نظر پاسخ درستی نیست. 
اگر قرار باشد از ابتدا عصبانی شود مشکل خواهد شد. بهتر بود یا پاسخ نمی داد یا در ا کلمه می 

گفت: بله

هزار دانش آموخته دکتری، بیکار هستند 
احمدرضا پیش  بین معاون فرهنگی دانشجویی دانشگاه جامع علمی کاربردی در انتقاد به 
وضعیت مدرک گرایی در کشور گفت: بر اساس آمارهای موجود بیش ازیکهزار دانش آموخته مقطع 
دکتری در کشور بیکار هستند از این رو باید در کنار اعطای مدرک به دانشجویان، آموزش  های 

مهارتی و مورد نیاز بازار کار را نیز تعلیم داده شود. 

ایمان /  روح اله کرمانی جمکرانی:
ابهام عجین شده است.  با  ایران   نام منوریل در 
داستان نخ نمای منوریل گرچه در پایتخت با جمع شدن 
ستون های نیمه کاره و زنگ زده اش به پایان رسید ولی 
علاقه مفرط رییس دولت نهم و دهم  به این قطار تک 
چرخ هوایی آنچنان عمیق بود که در هر شهری به دنبال 
امکان احداث آن بگردند حال بخواهد آن شهر مشهد 
یا یزد ،شیراز ،کرمانشاه، اسلامشهر و کرج یا رشت و 
تبریز و در آخر نیز کلنگ احداث آن در داخل رود خانه 
قم در زمین فرو رفت.  پروژه منوریل قم از همان ابتدا 
موافقان و مخالفان جدی داشت،یکی از مخالفان جدی 
مهندس باقر پناهی بود که معتقد بود مونوریل در طرح 
جامع حمل و نقل و ترافیک شهر قم پیش بینی نشده 
و این خط جایگزین خط B مترو خواهد شد که مسیری 
پر جمعیت و پر ترافیک است. بنابراین راه اندازی این 
وسیله نقلیه در قم نه تنها فضای باز شهری بلکه چشم 
انداز و سیمای بصری حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
را نیز به خطر می اندازد. مخالفان طرح منوریل  همچنین 
بر این امر تاکید داشتند که عبور منوریل از حریم 
حرم مطهر با فرهنگ دینی و مذهبی مردم قم مغایر 
و فضای معنوی را تحت شعاع قرار می دهد.  موافقان 
هم اعتقادداشتند چون تمام هزینه این پروژه را دولت 
پرداخت خواهد کرد باید از روند احداث منوریل بعنوان 
یک ظرفیت حمل و نقلی حمایت کنند. دلیل حمایت 
آنها هم  برمبنای  این بود که قرار بود پایانه مرکزی قم و 
قطار پرسرعت تهران-قم – اصفهان در کنار پایانه شمالی  
واقع در انتهای رودخانه  احداث شود وآنجا به یک مرکز 
تبادل مسافر تبدیل شود که این دو موضوع هم رنگ 
واقعیت به خود نگرفت و به کلی احداث آن درمنطقه 
مورد نظر منتفی شد.امروز موافقان دیروز منوریل با این 
استدلال که این پروژه توجیه حمل ونقلی خود را از 
دست داده است حاضر به حمایت از این پروژه نیستند 
و به جرگه مخالفان پیوسته اند. هرچند که ازهمان ابتدا 
نگاه سیاسی به این پروژه وجود داشت وهمین باعث 
شد چشم ها و زبان ها برواقعیت های فنی و مهندسی  
بسته بماند.برای واکاوی بیشتر این پروژه و دلایلی که 
باعث شد که منوریل به آئینه دق مردم قم تبدیل شود 
گفت و گویی را با حسن بختیاری نائب رییس شورای 
اسلامی شهر قم که خود روزگاری جزموافقان منوریل 
بود ولی امروز به یکی از مخالفان جدی آن تبدیل شده 
است انجام داده ایم.وی معتقد است با فرض محال تامین 
اعتبار و تکمیل پروژه، این پروژه در نقطه شروع بهره 
برداری با مشکلات تامین هزینه های نگهداری و عدم 
وجود مسافر مواجه خواهد بود که خود به خود پروژه 
را تعطیل خواهد کرد، بنابراین تصمیم شجاعانه امروز با 
همه تلخی هایی که دارد بهتر از پشیمانی فرداست که 
تلخی هایش بسیار بیشتر خواهد بود. ماحصل این گفت 

و گو را درادامه می خوانید:

پروژه  اولین  احداث  روند  شکست  چراباوجود   *
منوریل کشور در میدان صادقیه تهران، شهر قم برای 
احداث پروژه منوریل انتخاب شد و مسئولان شهری 
واستانی آن را پذیرفتندآیا آنها به  مشکلات وموانع 

پیش روی این پروژه آگاه نبودند؟
در آن مقطع شهر قم به عنوان یک کلانشهر ردیف بودجه 
ای برای پروژه های حمل و نقل ریلی نداشت این در حالی 
بودکه همه کلانشهرهای  کشور دارای ردیف بودجه برای حمل 
و نقل ریلی درون شهری بودند .شهرداروقت برای اینکه قم نیز 
به شهرهای دارای مترو بپیوندد مذاکراتی را در این زمینه انجام 
داد . همچنین در آن مقطع مطالعاتی نیز دراین خصوص انجام 
نشده بود.انجام مطالعات و آماده سازی طرح تقریبا دو سال 
زمان نیاز داشت تا این اقدامات انجام شود و ما را در ردیف این 
شهرها برای تخصیص بودجه برای حمل و نقل ریلی ببینند. بر 
این اساس بود که دولت پیشنهادی را با شهردار وقت مطرح 
کرده بود و آن هم این بود که یک خط منوریل در کنار خط 
مترو برای شهر قم اختصاص پیدا کند و با این کار قم هم دارای 
ردیف  بودجه برای پروژه های حمل و نقل ریلی درون شهری 
شود. در واقع منوریل به واسطه اینکه به دنبال مترو بودیم وارد 
شهر قم شد . دولت وقت هم علاقه خاصی به منوریل داشت 
قاعدتا مسوولین وقت استانداری، شهرداری و شورای شهر با 
این مبنا وارد پروژه منوریل شدند، در حقیقت منوریل تسهیل 
وتسریع کننده ورود مترو به شهر قم شد . کلنگ احداث این 
پروژه روزدوشنبه ۲8 اردیبهشت ماه سال 88 طی مراسمی 
باحضور استاندارو شهردار وقت ، نمایندگان  و رییس واعضای 
شورای سوم به زمین زده شد.در آن مقطع قرار براین بود که 
کل پروژه منوریل با اعتبارات دولتی انجام شود و هیچ صحبتی 
بر این اساس که شهرداری اعتباری را برای پروژه منوریل 
تخصیص دهد وجود نداشت . با این مبنا مناقصه پروژه منوریل 
قم تیرماه همان سال برگزار و کنسرسیوم مپنا و کیسون  بعنوان 
پیمانکاراین پروژه  انتخاب شدند ، قرارشد پروژه منوریل با رقم 
حدود ۱۲۰ میلیارد تومان طی مدت ۳۰ ماه تکمیل و به بهره 
برداری برسد.  قرارداد هم فی ما بین سازمان قطار شهری و این 
کنسرسیوم منقعد شد و قراردادی هم برای تصویب به شورای 
اسلامی شهر قم  ارسال نشد به نوعی مصوبه ای در خصوص 
اصل پروژه منوریل در شورا وجود ندارد. به این دلیل که سازمان 
قطار شهری بر اساس آن اساسنامه ای که مصوب داشت نیازی 
به تصویب قرارداد در شورا وجود نداشت و مدیرعامل و معاون 
عمرانی وقت استاندار به عنوان کارفرما قرارداد منوریل را امضا 
کردند . پروژه منوریل به نوعی با اطلاع شورای سوم انجام شد و 
موافقان و مخالفانی را درمجموعه شورا داشت. در مورد منوریل 
سه دیدگاه وجود داشت برخی از دوستان مانند آقای باقرپناهی 
به صراحت مخالف پروژه منوریل بوده و به صورت مطلق با 
آن مخالف بودند و در مقابل هم موافقان مطلقی وجود داشت 
و تعدادی از اعضای شورا هم با کلیات منوریل موافق بودند 
اما در مواردی چون نحوه عبوراز مقابل حرم مطهر و مباحث 

قراردادی دارای نظرات و انقلت هایی بودند خود من هم به 
نوعی در این گروه قرارداشتم پروژه منوریل که هزینه های آن 
را قرار بود دولت پرداخت کند قبول داشتم اما در خصوص  
نحوه عبور از مقابل حرم مطهر و مباحث قراردادی اشکالات و 
ایراداتی را وارد می دانستم. در همان اوایل  مبلغ قرارداد پروژه 
منوریل با تغییراتی در بحث ابعاد ایستگاه ها و تعداد واگن ها 
و غیره به رقم حدود ۱8۰ میلیارد تومان افزایش پیدا کرد که 
بخشی از آن ارزی و بخشی ریالی بود. متاسفانه منوریل از 
همان ابتدا به یک موضوع چالش برانگیز تبدیل شد، بخشی 
از این چالش ناشی از رویکردهای سیاسی و بخشی هم در 
واقع مسایل فنی بود.قرارداد منوریل به صورت EPC بود این به 
این معنی که مطالعات فاز یک و دو وجود نداشت و مطالعات 
با اجرای همزمان پروژه پیش می رفت که این از ایراداهای 
پروژه بوده و همین امر هم به نوعی باعث شده بود که شاید 
ابعاد کار در ابتدای پروژه به صورت شفاف و روشن مشخص 
نباشد . به لحاظ ساختاری سازمان قطار شهری متولی اجرای 
پروژه بود و رییس شورای سازمان قطار شهری استاندار و رییس 
هیات مدیره هم معاون عمرانی استانداربود، رییس شورای شهر 
و شهردار نیز به عنوان عضو شورای سازمان بودند که در حال 
حاضر هم همین ساختار وجود دارد.متاسفانه فضای حاکم بر 
سازمان به نحوی بود که هیچ نوع اطلاعاتی از قرارداد و جلسات 
حتی به شورا هم منتقل نمی شد و مدیرعامل وقت هم قائل 
به ارائه گزارش به شورای شهر نبود و این امر هم باعث شد که 
عملا تصمیماتی در آن مقطع گرفته بشود که اصولا تصمیمات 
منطقی و کارشناسی نبود. تغییر ابعاد پروژه مثل افزایش ابعاد 
ایستگاه ها از دو هزار ۵۰۰ متر به سه هزار و ۵۰۰ متر رسید 
و دستورهایی که به پیمانکار داده شد، اصولا خارج از اختیار 
مدیرعامل و حتی زیرمجموعه آن بود که منجر به تحمیل 
هزینه هایی به مجموعه سازمان شد و بعدها این مسائل روشن 
و آشکار شد . به هر ترتیب سیاسی شدن پروژه منوریل ،برخی 
مشکلات فنی مخصوصا نحوه عبوراز مقابل حرم مطهر باعث 
شد پروژه با رکود و توقف مواجه شود و عملا براساس زمان 

بندی خود نتواند به بهره برداری برسد. 
* باوجود روشن تر شدن ابعاد پروژه نحوه مواجهه 

شورای چهارم با پروژه منوریل چگونه بود؟
از همان ابتدای فعالیت شورای چهارم یکی از مسایل اساسی 
اختلافی در مجموعه شورا بحث منوریل بود. مدیرعامل سازمان 
قطار شهری هم تغییر کرده بود و با این تغییر امکان دسترسی 
بیشتر به اطلاعات پروژه فراهم گردید. یکی از طرح هایی که در 
آن مقطع باعث و بانی آن بودیم توقف عملیات اجرایی منوریل 
تا انجام مطالعات و تعیین تکلیف ابعاد پروژه بود، چون کاملا 
پروژه به دلیل اینکه قراردادش EPC بود بدون برنامه پیش می 
رفت. به عنوان مثال در حالی که هنوز نحوه عبور از مقابل حرم 
مطهر مشخص نبود در طرفین حرم شاهد احداث ستون و 
ایستگاه بودیم.به هرحال در شورای چهارم مخالفت های جدی 
تری با پروژه منوریل صورت گرفت اما باز به دلیل فشارهایی که 
از بیرون وجود داشت تصمیم گیری قاطعی اتفاق نیفتاد. این 

وضعیت بلاتکلیفی منوریل تا سال 94 ادامه داشت.
 50 برکمک  مبنی  چهارم  شورای  مصوبه  چرا   *
میلیاردتومانی به پروژه منوریل رنگ واقعیت به خود 

نگرفت ؟
پروژه  درمورد  اولین مصوبه  درسال 94 شورای چهارم 
منوریل را از تصویب گذراند بر اساس این مصوبه مقرر شد 
شهرداری صرفا ۵۰ میلیارد تومان به صورت غیرنقدی مشروط 
به ارائه برنامه زمان بندی مصوب جهت اجرای 4/7 کیلومتر از 
فاز اول منوریل به شرط پرداخت متناظر شهرداری و دولت، 
پرداخت  نماید یعنی ۵۰ میلیارد تومان شهرداری و ۵۰ 
میلیارد تومان هم دولت پرداخت کند که منجر به بهره برداری 
از پروژه در زمان معین گردد . چرا که هم دولت به تعهد خود 
مبنی بر پرداخت ۵۰ میلیارد تومان عمل نکرد وهم ادعاهایی 
که از سوی پیمانکار مطرح شد که براساس آن مبالغ چند 
صد میلیاردی راباید سازمان قطار شهری بابت کارهایی که 
در قرارداد نبود پرداخت کند . شورای سوم و چهارم با توجه 
به اینکه این پروژه دولتی و دارای ردیف بودجه بود اعتقادی 
به هزینه کردن پول مردم قم برای این پروژه نداشتند. البته 
بعدها قانونی تحت عنوان توسعه سامانه های حمل و نقل 
ریلی مصوب شد که در آنجا یک سهم ۵۰ درصدی برای 
شهرداری ها در نظر گرفته شد که شهرداری ها ۵۰ درصد از 
هزینه ها را پرداخت کنند. ما اعتقاد داشتیم چون این پروژه 
قبل تصویب این قانون بوده و با ردیف دولتی شکل گرفته 
قاعدتا باید با همین اصل انجام شود به همین دلیل هم هیچ 
رقمی را در بودجه های سالیانه برای منوریل اختصاص نمی 
دادیم و اولویت با پروژه مترو بود. لازم به ذکر است  که مصوبه 

کمک ۵۰ میلیارد هم فقط ۱۰ -۱۱ رای آورد که بنده هم جز 
مخالفین بودم و آنچه که مصوب شد هم  با شرط و شروط 

های محکمی بود که آن هم تحقق نیافت.
* مبانی مخالف شورای پنجم با پروژه منوریل چه 

بود؟
در شورای پنجم هم جلسات مختلفی را در خصوص 
منوریل داشتیم در واقع دراین شورا اتفاق نظر بیشتری در مورد 
این موضوع داشت که اصولا پروژه منوریل کارکرد اصلی خود را 
از دست داده و با توجه به اینکه تغییرات اساسی در رویکردهایی 
که در شروع پروژه وجود داشت ،اتفاق افتاده است، نمی تواند 
نقش موثری در حمل و نقل شهری قم داشته باشد. یکی از 
مبانی اولیه در توجیه طرح حمل و نقلی منوریل در واقع استقرار 
و جانمایی ایستگاه قطار پرسرعت تهران - قم - اصفهان و همین 
طور جانمایی ترمینال مرکزی شهر در مجاورت پارکسوار 
شمالی به عنوان ایستگاه اول منوریل بود و در واقع این دو نقطه، 
نقاطی بودند که قراربود مسافر مورد نیاز منوریل را تامین کنند. 
که با منتفی شدن این دو پروژه در واقع توجیه حمل و نقلی 
منوریل از دست رفت. نکته بعدی این بود که پروژه منوریل قرار 
بود بااعتبار تقریبی ۱8۰ میلیارد تومان تا مصلی انجام شود امروز 
برآوردها، پروژه را به یک پروژه حدود هزار میلیاردی تبدیل 
کرده که آن هم تازه تا میدان مطهری است و تاکنون حدود 
۲۵۰ میلیارد تومان هزینه شده و حدود 7۰۰ میلیارد تومان 
هم برآورد می شود که برای تکمیل پروژه و مطالبات ادعایی 
پیمانکار مورد نیاز است.در کنار این دو موضوع  همچنین برآورد 
می شود که قیمت بلیط منوریل حدود ۱۵ تا ۲۰ هزار تومان 
باشد که اصولا این اعداد و ارقام برای یک سفر کوتاه از این 
نقطه تا حرم  مطهرهیچ توجیهی ندارد و ضمن اینکه با توجه به 
تغییراتی که در مبدا سفر اتفاق افتاده اصلا مسافری هم وجود 

نخواهد داشت.
* چرا شورای شهر قم لایحه شهرداری مبنی براخذ  
مصوبه الحاقیه )صورتجلسه مباحث قراردادی منوریل 
( و تعیین تکلیف اعتبار اسنادی ناوگان منوریل را رد 

کرد؟
پیمانکار مدعیست یک سری کارهایی انجام داده است که 
در قالب قرارداد نیست ولی با این وجود به دنبال اخذ مبالغ 
مربوط به آن است  که  برآوردآن  بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان 
است به هر جهت کیسون و مپنا از پیمانکاران قوی و دارای 
قدرت لابی گری فوق العاده زیادی هستند بر این مبنا صورت 
جلسه ای را با شهرداری و هماهنگی استانداری تنظیم کردند 
که صورت قانونی به این ادعاها و مطالبات بدهند و متاسفانه 
رویکردی هم در بعضی از مسئولین استانی و شهری اتفاق افتاده 
است که نظر پیمانکار تامین شود ولی شورای شهر بصورت 
جدی با آن مخالف است و لایحه شهرداری در این خصوص 
را رد کردیم و ما در این مصوبه گفتیم که ما ادعای پیمانکار را 
قبول نداریم و اصولا اعتبارمورد نیاز  پروژه منوریل هم از نظر ما 
نباید از پول مردم قم تامین وبرای آن مبلغی هزینه شود و براین 
اساس شورای اسلامی شهر قم توجیهی برای پیش بینی اعتبار 
از محل منابع داخلی شهرداری برای این منظور وجود ندارد  لذا 
لایحه موصوف به تصویب نرسید . از روز تصویب این مصوبه 
فشارها روی مجموعه شورا زیاد شده است و کسانی که تا قبل 
از این خودشان را جز مخالفان منوریل قلمداد می کردند امروز 

پیگیر تکمیل پروژه منوریل هستند که این جای سوال است.
* راهکارهای شما برای برون رفت از مشکلاتی که 

پروژه منوریل با آن مواجه است، چیست؟ 
بنده در دو سه مرحله در شورای چهارم و پنجم پیشنهاد 
علمی و منطقی داشتم آن هم اینکه مطالعات مهندسی 
ارزش برای پروژه منوریل انجام شود . این مطالعات برای ما 
روشن خواهد کرد که اصولا نحوه برخورد ما با پروژه منوریل 
بایستی چگونه باشد تا کمترین خسارت ناشی از تکمیل یا 
تغییر کاربری در پروژه اتفاق بیفتد. ولی متاسفانه مدیران فعلی 
شهرداری هم حاضر به انجام آن نیستند چراکه از نتایج آن می 
ترسند .یکی از کاربردهای مهندسی ارزش آنجاست که پروژه 
ای در هدف گذاری خاص خود به بن بست می رسد .اگر 
بخواهیم یک برخورد منطقی و علمی داشته باشیم باید از این 
مسیر حرکت کنیم . تا قبل از این مصوبه، مسوولان استانی 
و شهرداری تحلیل و تاکیدشان بر شفافیت تصمیم گیری در 
خصوص پروژه منوریل بود و امروز که شورا تصمیم شفافی 
گرفته است شورا را مورد عتاب و نقد قرار داده اند. اتفاقا الان 
موافقان منوریل نگاهشان سیاسی است . بنظر بنده در حال 
حاضر موافقت در مورد پروژه منوریل ریشه در دو سه حالت 
دارد چراکه مخالفان قبلی و موافقان فعلی منوریل هم توجیه 
فنی برای منوریل ندارند. ریشه موافقت های فعلی در مورد 
منوریل این موراد است : ۱- این افراد بحث تبعات اجتماعی 

برای عدم تکمیل پروژه منوریل را مطرح می کنند و معتقدند 
که اگر این پروژه تکمیل نشود این مساله باعث بدبینی مردم 
و آسیب به حیثیت نظام مدیریتی در مجموعه استان یا کشور 
می شود . شاید بخشی از این نگاه درست باشد ولی من 
معتقدم آیا ما مجاز هستیم برای اینکه حیثیت خود را حفظ 
کنیم یک هزینه چند صد میلیارد تومانی را که ثمره ای هم 
نخواهد داشت را به مردم تحمیل کنیم . به اعتقاد من ما چنین 
اجازه ای را نداریم حتی اگر متهم باشیم به اینکه در گذشته در 
این زمینه کوتاهی کردیم. به عبارت دیگر باید شجاعت تصمیم 
گیری در پروژه منوریل را داشته باشیم و صادقانه دلایل خود 
را برای مردم تشریح کنیم. برای پروژه منوریل تا حالا ۲۵۰ 
میلیارد تومان هزینه شده و برای تکمیل فاز یک حدود 7۰۰ 
میلیارد تومان دیگر باید هزینه شود که تامین اعتبار لازم برای 
این پروژه در شرایط فعلی کشور برای  شهرداری قم و دولت 
ممکن نیست. ۲- قدرت لابی گری پیمانکار نیز می تواند دلیل 
دیگری باشد که امروز اصرار به تکمیل پروژه با وجود علم به 
عدم کارآیی آن مطرح است. به هر جهت الان پروژه عمرانی 
مهمی در کشور وجود ندارد و اجرای این پروژه برای پیمانکار 

می تواند مغتنم باشد.
* آیا شما با انجام یک نظرسنجی در خصوص تکمیل 
و یا جمع آوری پروژه منوریل در استان موافق هستید؟ 
بله ،چون نگرانی بخشی از موافقان فعلی تکمیل پروژه 
منوریل تبعات اجتماعی آن است انجام یک نظر سنجی جامع 
و پژوهش علمی از سوی مراکز ذیصلاح و معتبر می تواند ما 
را در تصمیم گیری صحیح تر کمک کند و این امر راهکار 
خوبی است که باید اتفاق بیفتد که آیا مردم موافق تکمیل پروژه 
منوریل با توجه به شرایط فعلی هستند یا خیر و دراین نظر 
سنجی باید موضوعات و ابعاد و شرایط فعلی پروژه برای مردم 

تشریح و نظرات مردم اخذ شود. 
* آیا شما قائل به جمع آوری ستون های منوریل 

هستید یا نه؟
وقتی برای پروژه ای، مهندسی ارزش انجام می شود قاعدتا 
راهکارهای اصلاحی و استفاده از شرایط موجود در آن دیده می 
شود . راهکارهای مطالعاتی مهندسی ارزش، راهکارهای منطقی 
استفاده صحیح از زیرساخت ها و ابنیه های ایجاد شده فعلی را 
هم مطرح خواهد کرد. در واقع می توانیم با یک نگاه جدید از 
ایستگاه ها و ستون های ایجاد شده با کاربری ها و طراحی های 
جدید استفاده بهینه ای را داشته باشیم . اصولا بحثی با عنوان 
جمع آوری ستون ها را نداریم. در واقع متخصصین معماری 
شهری این توان را دارند که با این زواید موجود هم برخورد و 

طراحی جدیدی داشته باشند. 
* شما در مقطعی  یکی از موافقان پروژه  منوریل 
بودید اکنون به یکی از مخالفان جدی این پروژه تبدیل 

شده اید. دلیل این امر چیست؟ 
اولا من اعتقاد دارم که تصمیم گیری در مورد پروژه منوریل 
در آن مقطع با مقتضیات خاص خود آن زمان انجام شد من 
امروز هم با منوریلی که با ۱8۰ میلیارد تومان و با هزینه دولت 
و بدون تحمیل هزینه به مردم قم اجرا شود و دارای توجیهات 
فنی و اولیه باشد مخالفتی ندارم اما در حال حاضر توجیهات 
حمل و نقلی حداقلی پروژه هم از دست رفته است و دولت به 
دنبال تحمیل هزینه آن به مردم قم می باشد و قیمت پروژه 
تقریبا به هزار میلیارد تومان هم رسیده است با این شرایط  با 
اجرا و تکمیل آن مخالفیم  چرا که اعتقاد داریم هزینه تصمیم 
نباید  امروز مردم  را  و مسئولان وقت  گیری های مدیران 

پرداخت کنند. 
* آیا با مشکلاتی که بر سر تکمیل پروژه منوریل 
وجود دارد  می توان افقی روشنی برای آن ترسیم کرد؟ 
آینده منوریل تاریک است چرا که اولا اعتبارات لازم برای 
تکمیل آن نه از سوی دولت و نه از سوی سازمان قطار شهری 
قابل تحقق نیست. دولت در طول پنج سال گذشته حتی یک 
ریال به پروژه منوریل کمک نکرده است و در شرایط فعلی نیز 
قطعا این توانایی را نخواهد داشت . شورای اسلامی شهر هم 
به شدت مخالف استفاده از منابع شهرداری قم برای این پروژه 
است و اجازه این کار را نیز نخواهد داد.از آنجا که ایستگاه اخر 
منوریل میدان مطهری در نظر گرفته شده است در این محل 
امکان فنی برای مانورواگن های منوریل  پیش بینی نشده است 
مگر اینکه طرح جدیدی برای آن در نظر گرفته شود.با فرض 
محال تامین اعتبار و تکمیل پروژه، این پروژه در نقطه شروع 
بهره برداری با مشکلات تامین هزینه های نگهداری و عدم 
وجود مسافر مواجه خواهد بود که خود به خود پروژه را تعطیل 
خواهد کرد. بنابراین تصمیم شجاعانه امروز با همه تلخی هایی 
که دارد بهتر از پشیمانی فرداست که تلخی هایش بسیار بیشتر 

خواهد بود. 

در گفت و گوبا نائب رییس شورای اسلامی شهرقم ابعاد مختلف پروژه منوریل واکاوی شد

منوریل قم همچنان روی ریل ابهام؟! 

کاریکاتـور

 جواد تكجو

هزینه گزاف خوش نشینی! 


